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l  Městský úřad  
Říčany je první  
ve Středočeském kraji

l  Zveme vás na říčanské 
HUSO–VÍNO–BRANÍ



Milí spoluobčané, 

je mi ctí vás tímto úvodníkem oslovit a připomenout významnost událostí 17. listopadu. Dovolte mi se před-
stavit: Jmenuji se Matyáš Fořt a jsem dosluhující žákovský starosta našeho města. Byl jsem zvolen studenty 
do čela Žákovského zastupitelstva Říčany, což je tým 21 žáků a studentů z pěti místních škol. Naším cílem 
je pořádat akce, aktivizovat mládež a zastupovat její hlas na radnici. Máme za sebou řadu úspěšných akcí: 
benefiční koncerty, turnaje v ragby mezi školami, přednášky o psychických problémech a dezinformacích, 
říčanský majáles a také debatu s kandidáty do Senátu za Benešovsko. 

V Žákovském zastupitelstvu vidím obrovský potenciál, který využíváme nejen ve prospěch mladých, ale 
i dospělých a seniorů. Učíme se pracovat ve veřejném prostoru, rozvíjíme se osobně, a hlavně se podílíme 
na výchově nové generace aktivních občanů. 

Další příležitostí, kdy mohou říčanští studenti projevit svůj názor, je participativní rozpočet Změň To!, v je-
hož rámci jsme letos v říjnu sbírali návrhy projektů. Už se těším, až si nové nápady studentů prostuduji nebo 
je přímo s jejich autory prodiskutuji. Rád bych tímto poděkoval vedení radnice za podporu Změň To!

Tento měsíc si připomínáme 17. listopad, který symbolizuje odvahu studentů bojovat za svobodu a demo-
kracii. Tento den spojuje dvě klíčové události naší historie, které ukazují sílu studentského hlasu. První se 
odehrála v roce 1939, kdy nacisté uzavřeli české vysoké školy a někteří studenti přišli o život. Druhou udá-
lostí je 17. listopad 1989, kdy studenti vyšli na pokojnou demonstraci připomenout tyto smutné události. 
Tato demonstrace přerostla v masové volání po svobodě, které vedlo k sametové revoluci a pádu komunistic-
kého režimu. Brutální zásah na Národní třídě tehdy odstartoval změnu, která nám přinesla demokracii, díky 
níž dnes mohu psát tyto řádky svobodně. Nedokážu si plně představit, jaké to bylo být studentem v těchto 
letech. Studentem, který protestoval proti režimu a čelil ozbrojeným policistům. Ani si neumím představit, 
co cítili studenti v roce 1939, když jim nacisté zavřeli školy a jejich vrstevníci, jako například Jan Opletal, 
zemřeli. Přesto věřím, že je důležité tyto události připomínat, poučit se z nich, a hlavně brát si z nich příklad. 
Mám k nám, studentům, jednu prosbu: Musíme si uvědomit, že síla našeho hlasu je větší, než si možná mys-
líme. Demokracie a svoboda nejsou samozřejmostí a a tyto hodnoty nám nesmějí být lhostejné. Je důležité, 
abychom se o ně zajímali, pečovali o ně a chránili je.
Rád bych ale oslovil i vás, dospělé čtenáře. Dnešní studenti čelí mnoha výzvám a mají své sny, cíle a očeká-
vání. Někdy máme pocit, že nás společnost nevnímá nebo že se s námi nepočítá. Ale my jsme budoucnost – 
jednou budeme manažery, hasiči, kuchaři, politiky či ekonomy. Prosím, naslouchejte našim problémům 
a vizím, protože nikdo z nás si nepřeje, aby v budoucnu z nás byli manažeři s psychickými problémy získaný-
mi v mládí, hasiči bez zájmu o veřejné dění a nebo politici s extremistickými názory. 
Přeji všem krásný a klidný listopad.
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V pondělí 18. listopadu 2024 se od 17.30 hodin 
ve volnočasovém centru Na Fialce uskuteční veřejné 
setkání v rámci druhého ročníku participativního roz-

počtu pro mladé Změň To! 

Jednotlivci nebo vícečlenné týmy ve věku od 12 do  
25 let se vztahem k Říčanům zde představí své návrhy 
projektů, které přihlásili v průběhu října. 
Každý z navrhovatelů odprezentuje svůj nápad a spo-
lu se zástupci města proberou možnosti a postup 
do hlasování. To proběhne v lednu 2025 na platformě 
D21. Město rozdělí 1 milion korun na 3 vítězné pro-

jekty. Přijměte pozvání a zapojte se do diskuse. Čeká 
vás příjemná atmosféra a občerstvení. Více na adrese 
https://zmento.prekvaptericany.cz.

Adéla Ambrožová,  
koordinátorka participace
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  Přijďte si poslechnout, co chtějí mladí v Říčanech změnit!
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Krátce z jednání rady 5. 9. 2024
rada přijala celkem 26 usnesení

l Rada souhlasila s uzavřením smlouvy o dílo se společnos-
tí Zahrady Green, s. r. o., na realizaci stavby s názvem Solná 
stezka – zpevněná cesta a výsadby a následná pětiletá péče 
o výsadby za cenu 3 477 558,15 Kč včetně DPH.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada souhlasila s uzavřením smlouvy o dílo na rekon-
strukci hřiště Strašínská s firmou Fair game, s. r. o., za cenu 
3 224 040,89 Kč.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada souhlasila s uzavřením smlouvy o dílo na rekon-
strukci školní jídelny 2. základní školy Bezručova Říčany 
za cenu 5 872 027,06 Kč včetně DPH. Podpis smlouvy pod-
mínila schválením rozpočtového opatření Zastupitelstvem.

Hlasy pro: 4; nepřítomno: 3

l Rada schválila veřejnoprávní smlouvu s obcí Strančice 
na poskytnutí finančního příspěvku ve výši 20 000 Kč městu 
Říčany na zajištění školního autobusu pro děti z Otic od  
1. 9. 2024 do 30. 6. 2025.

Hlasy pro: 4; nepřítomno: 3

l Rada schválila uzavření veřejnoprávní smlouvy s obcí 
Mukařov, jejímž předmětem je výkon dohledu Městské 
policie Říčany na území obce Mukařov nad bezpečností 
a plynulostí provozu na pozemních komunikacích, a to 
v souvislosti s uzavírkou silnice I/2 v katastru města Říčany.

Hlasy pro: 4; nepřítomno: 3

l Rada schválila uzavření smlouvy na zajištění technické 
produkce a multimediální show se společností Pragosound, 
s. r. o., za celkovou cenu 870 786,15 Kč včetně DPH, v rám-
ci Říčanských slavností, které proběhly 13.–14. 9. 2024.

Hlasy pro: 4; nepřítomno: 3

Krátce z jednání rady 12. 9. 2024
rada přijala celkem 16 usnesení

l Rada schválila uzavření smlouvy bez poptávkového ří-
zení se společností Mereta, s. r. o., na rekonstrukci plynové 
kotelny budovy čp. 62 na Masarykově náměstí v Říčanech 
za cenu 2 292 346, 21 Kč včetně DPH.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila dohodu o ukončení nájemní smlouvy s or-
ganizací Junák – český skaut, středisko Lípa Říčany, z. s., 
na nebytové prostory na adrese Olivova 1800. K ukončení 
nájmu dojde k datu 30. 9. 2024.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada souhlasila s navýšením kapacity Základní umělecké 
školy Říčany o 120 žáků na 1150 žáků, a to k 1. 9. 2025.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada souhlasila s místem poskytovaného vzdělávání 
ZUŠ ve Svazkové základní škole LOŠBATES, Horní náves 
6 Louňovice, a to k 1. 9. 2025.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

Krátce z jednání rady 19. 9. 2024
rada přijala celkem 13 usnesení

l Rada souhlasila s uzavřením smlouvy se společností K+K 
Technology, a. s., na technologické vystrojení uskladňovací 
nádrže č. 2 na ČOV Říčany za cenu 3 937 439 Kč.

Hlasy pro: 7; nepřítomno: 0

l Rada schválila vzorovou smlouvu na dlouhodobý proná-
jem krytých sportovišť v majetku města, kterou se nahradila 
předchozí vzorová smlouva.

Hlasy pro: 7; nepřítomno: 0

l Rada schválila darovací smlouvu, kterou uvolnila ze 
své rezervy částku 100 000 Kč jako finanční dar pro město 
Jeseník postižené povodněmi.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila darovací smlouvu, kterou uvolnila ze 
své rezervy částku 100 000 Kč jako finanční dar pro město 
Opavu postiženou povodněmi.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

Jednání Zastupitelstva 9. 10. 2024
Zastupitelstvo přijalo 17 usnesení

l Zastupitelstvo schválilo podle § 6 odst. 5 písm. c) zá-
kona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním 
řádu (stavební zákon), v souladu s § 54 odst. 2 zákona 
č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu 
(stavební zákon), za použití § 43 odst. 4 zákona č. 183/2006 
Sb., o územním plánování a stavebním řádu (stavební 
zákon), za použití § 334a zákona č. 283/2021 Sb., stavební 
zákon, v souladu s § 13 vyhlášky č. 500/2006 Sb., o územně 
analytických podkladech, územně plánovací dokumentaci 
a způsobu evidence územně plánovací činnosti, za použití 
§ 171 a následujících zákona č. 500/2004 Sb., správní řád, 
v souladu s § 35 odst. 2 a § 84 odst. 2 písm. y) zákona  
č. 128/2000 Sb. (o obcích) opatření obecné povahy, kterým 
se vydává změna č. 9 územního plánu Říčan.

Hlasy pro: 16; nepřítomno: 5

l Zastupitelstvo vydalo v souladu s § 6 odst. 5 písm. d)  
a s § 69 zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánování 
a stavebním řádu a podle § 171 a násl. zákona č. 500/2004 
Sb., správní řád, v souladu s § 84 odst. 2 písm. y) zákona  
č. 128/2000 Sb., o obcích, za použití § 334a zákona  
č. 283/2021 Sb. v platném znění opatření obecné povahy, 
kterým se vydává změna č. 2 regulačního plánu centra měs-
ta Říčany. Hlasy pro: 16; nepřítomno: 5

l Zastupitelstvo schválilo uzavření dohody o spolupráci 
mezi městem Říčany a městem Dainville dle přílohy.

Hlasy pro: 15; nepřítomno: 6

l Zastupitelstvo schválilo rozdělení finančních prostřed-
ků na žádosti podané v Programu Sociální služby 2024 
dle doporučení Sociální a zdravotní komise v celkové výši 
434 300 Kč.

Hlasy pro: 16; nepřítomno: 5

l Zastupitelstvo vydalo obecně závaznou vyhlášku o re-
gulaci hlučných činností a nočním klidu, která upravuje 
regulaci hlučných činností o nedělích a státních svátcích, 
vymezuje dobu nočního klidu a stanovuje výjimečné přípa-
dy, při nichž může být doba nočního klidu kratší nebo při 
nichž nemusí být doba nočního klidu dodržována.

Hlasy pro: 16; nepřítomno: 5

l Zastupitelstvo schválilo uzavření veřejnoprávní smlouvy 
o poskytnutí dotace a o spolupráci s Tělocvičnou jednotou 
Sokol Říčany a Radošovice, která se uzavírá na dobu neur-
čitou a T. J. Sokol Říčany a Radošovice se poskytují finanční 
prostředky ve výši 680 000 Kč a od roku 2029 pravidelný 
finanční příspěvek ve výši 100 000 Kč. Víceúčelové sportov-
ní hřiště bude zpřístupněno veřejnosti a pro výuku tělesné 
výchovy. 

Hlasy pro: 16; nepřítomno: 5

l Zastupitelstvo schválilo uzavření veřejnoprávní smlouvy 
na dočasnou finanční výpomoc pro 2. ZŠ Bezručova, p. o., 
v částce 2 374 951 Kč na realizaci projektu Pořízení vybave-
ní učeben pro rozvoj digitálních kompetencí a uvolnilo tuto 
částku dočasně z rezervy FRM.

Hlasy: pro: 16; nepřítomno: 5

PoZVánKy Pro VeřeJnosT
u ZasTupiTelsTvo
středa 13. 11. od 18.30 hodin 

Zasedání zastupitelstva města Říčany se uskuteční v zase-
dací síni radnice na Masarykově náměstí 53. Podrobný 
program bude zveřejněn na úřední desce a na webu 
města.

u seTkáNí v pacově
pondělí 11. 11. od 18 hodin 

Setkání starosty a dalších zástupců města s osadním vý-
borem a s občany se uskuteční v obecním domě v Pacově. 

u Zveme vás Na prvNí ŘíčaNské  
Huso–víNo–BraNí
v sobotu 9. listopadu se sejdeme v Zóně svobody v ulici

Politických vězňů. Ve 13 hodin se vypravíme v průvodu 
na Masarykovo náměstí. Průvod povede Martin na bílém 
koni.

Přívětivý Městský úřad Říčany
Jsme první ve Středočeském kraji

ministerstvo vnitra ocenilo městské 
úřady napříč českou republikou 
za poskytování nadstandardních 
služeb a inovace, které jsou vstřícné 
k občanům a jejich potřebám. Říčany 
získaly první místo ve středočeském kraji a druhé 
v rámci celé čr (první příčku obhájil pelhřimov 
a na třetím skončil kolín). letos se do soutěže při-
hlásilo 110 obcí s rozšířenou působností a městských 
částí prahy.

Soutěž Přívětivý úřad pořádá Ministerstvo vnitra 
od roku 2016. Sledují se taková kritéria, jako je počet 
úředních hodin, elektronizace agend, zavádění online 
nástrojů a mobilních aplikací, možnost platit správní 
poplatky platební kartou, komunikace s občany, přívěti-
vost směrem k zaměstnancům a další.

Ocenění převzal tajemník MěÚ Říčany Jaroslav Brandejs a vedoucí odboru 
Kancelář starosty Markéta Javůrková.
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První etapa rekonstrukce Černokostelecké  
se blíží do finále
v současné době v rekonstruovaném úseku ulice černo-
kostelecká finišují práce na výstavbě jednotné a dešťové 
kanalizace a probíhá přepojení posledních přípojek. 
v úseku od ulice strašínská po ulici lesní společnost 
eurovia provedla sanaci neúnosného podloží komunika-
ce a osadila nové kamenné obrubníky.

„Černokostelecká pokračuje dobře, ale objevují se nepřesnosti 
v projektu. Jak to bývá, staré sítě jsou jinde, než bylo 
předpokládáno. Stavbu to lehce brzdí, a proto hledáme 
společně cesty, jak neprodloužit termín ani o den. Například 
umožníme v omezené míře průjezd staveništní dopravy i po 
objízdné trase, aby mohla firma pracovat na více místech 
naráz. Zhotovitel ale musí provést pasport našich místních 
komunikací a po stavbě provést opravu,“ sděluje starosta Da-
vid Michalička.

oprava chodníků
Aktuálně probíhá výstavba dalších konstrukčních vrstev 
komunikace a v nejbližších dnech po položení trubek 
pro optické kabely započnou práce na obnově chodníků. 
Oprava chodníků bude probíhat postupně. Vždy bude 
pohyb chodců umožněn po jedné straně ulice s tím, že 
přes staveniště budou vyznačeny přechody pro přístup 
k provozovnám nebo nemovitostem. S ohledem na výše 
uvedené apelujeme na chodce, aby při průchodu staveniš-
těm věnovali zvýšenou pozornost pohybující se stavební 
technice a ve staveništi se nezdržovali. Během listopadu 
bude firma pokračovat v pokládce asfaltu na již dokonče-
ných úsecích.

rezerva na příští rok
V letošním roce ještě dojde k výměně stožárů veřejného 
osvětlení a zadláždění parkovacích pruhů. Současně s tím by 
nad rámec naplánovaných prací měla být dokončena výstav-
ba jednotné kanalizace až k ulici Olivova, čímž by se vytvoři-
la časová rezerva pro práce plánované na příští rok.

kontrola kamionů již v mukařově
Na základě veřejnoprávní smlouvy s obcí Mukařov provádějí 
strážníci městské policie kontroly již u mukařovské okružní 
křižovatky. Tranzitní nákladní dopravu pak odklánějí na ob-
jízdnou trasu na Mnichovice. Díky tomu kamiony nepokra-
čují směrem na Říčany a Tehov. Městská policie kontroluje 
i vozidla stavby, která mají povoleno využívat objízdnou tra-
su po Olivově ulici, ale nemohou vjíždět do ulic Domažlická 
a Bezručova.

Říčanští strážníci provádějí kontroly kamionů již v Mukařově a odklánějí je 
na objízdnou trasu.

CHOdNÍky V UliCi kOlOVRAtSká – dOkONČeNO

Dokončili jsme chodníky v ulici Kolovratská – v úseku od ulice Podhrázská až po ulici Wolkerova. Zhotovitelem je firma 
Rocky stavby Company, která zvítězila s nabídkou ve výši 2 303 906 Kč včetně DPH. Celkem bylo vybudováno 270 metrů no-
vých chodníků. Naším záměrem bylo zachovat co nejvíce zeleně, ta je od chodníku oddělena obrubou. Firma řešila i napojení 
stávajících dešťových svodů, a osazení odvodňovacích žlabů.  

VOdOVOd A kANAliZACe V lOkAlitě dUB A OtAVSká

Práce budou probíhat v ulicích Nad Cihelnou, Jordanská, Ploučnická, Štěchovická a v Otavské. V těchto ulicích vybudujeme 
vodovodní řad včetně přípojek. V ulicích Nad Cihelnou a Štěchovická dojde i k realizaci gravitační kanalizace. Ve veřejné 
soutěži zvítězila firma Mrakulastav s cenou 7 960 685 Kč bez DPH. Na akci se podařilo získat dotaci, která by měla pokrýt 
70 % ceny stavby.

✔
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Plány po dostavbě nové školní budovy 
na Komenského náměstí

většina obyvatel napjatě sleduje 
výstavbu nové budovy základní školy 
na komenského náměstí. mnozí si 
kladou otázku, jak tato stavba ovliv-
ní organizaci výuky na základních 
školách v Říčanech.  které děti se zde 
budou učit?

Nová budova se stane součástí 1. základní školy na Masa-
rykově náměstí a její správu převezme ředitel Pavel Bednář. 
Kapacita budovy bude maximálně 540 žáků, ale škola bude 
nadále využívat i všechny stávající objekty. V době otevření 
nové budovy, tedy k 1. září 2026, bude mít škola přibližně 
700 žáků.
Dosud škola vyučovala v budovách s čísly popisnými  
71 (za kostelem), 83 (u soudu) a 1308 (Olivova ulice, tzv. 
Slunečnice). Na obědy děti docházely do jídelny v Sokol-
ské ulici. Tyto budovy, které mají za sebou dlouhou histo-
rii, potřebují modernizaci, opravy, zateplení a optimalizaci 
prostor.
Od 1. září 2026 budou žáci 2. stupně a některé vyšší roční-
ky 1. stupně přesunuti do nové budovy na Komenského ná-
městí. Tento přesun je možný díky vzniku odborných učeben 
vybavených moderními pomůckami, které budou plně k dis-
pozici starším žákům. Těšit se mohou na učebny fyziky, che-
mie, nové počítačové učebny a také na učebny přírodopisu, 
výtvarné výchovy a hudební výchovy. Nové prostory budou 
sloužit i k výuce angličtiny a dalších cizích jazyků.

Žáci prvního, druhého a třetího ročníku budou nadále na-
vštěvovat stávající školní budovy a na výuku v nové budově 
se budou těšit o něco déle.
Město využije jedinečnou příležitost uvolněných prostor 
k postupné rekonstrukci školních objektů. Už nyní probíhají 
přípravné práce, které zahrnují podrobnou technickou ana-
lýzu budov. Plánuje se, že rekonstrukce započne ještě v roce 
2026.
Zvýšení kapacity školy také povede k přepracování stávají-
cích školských obvodů. Odbor školství již na této směrnici 
pracuje a zveřejní ji nejpozději na konci roku 2025. Lze oče-
kávat, že například děti z Komenského náměstí nebo z ob-
lasti Na Vysoké budou nově spadat do obvodu 1. základní 
školy.
Doufáme, že budoucí prvňáčci nebudou zklamaní, že se 
do nové moderní školy dostanou až později. Věříme, že i mo-
dernizované stávající budovy budou odpovídat standardům 
21. století a děti se v nich budou cítit dobře a šťastně.

Hana Špačková, místostarostka

RePORt Ze StAVBy škOly

Blížíme se k dokončení spodní stavby tělocvičny, která již byla osazena velkými okny. Ty budou opatřeny speciální grafikou 
zabraňující nárazům ptáků.  Souběžně probíhají práce na realizaci dřevěných konstrukcí ve vyšších patrech a střechy. Stav-
bu navštívili pracovníci MŠMT, kteří byli seznámeni s průběhem realizace. Tato kontrola proběhla bez jakýchkoliv výhrad. 

Myš-leNkOVÝ PO(d)CHOd

Podchod pod železniční tratí v ulici Scheinerova a Zborovská (takzvaná myší díra) dostal novou výzdobu, o kterou se posta-
rali umělci ze skupiny ZdiSlavy. Tato skupina stojí i za oblíbenou výmalbou „psího“ podchodu nedaleko rondelu. Výzdoba 
podchodu je tematicky zaměřena na myši a opět nechybí humorný nadhled. Díky žluté barvě (sýra) se podchod rozjasnil 
a opticky rozšířil. Pokud si tudy nezkracujete cestu na vlak, určitě se zajděte podívat.

Budova u soudu Jídelna v nové škole

Budova Slunečnice
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Dlouho plánovaná železniční trať mezi prahou a Bystřicí 
u Benešova se dotkne i Říčan. původní projekt počítal, 
že se nový koridor stane součástí rychlého spojení rs1 
praha – Brno – ostrava – katowice a trať měla mít 
vysokorychlostní parametry (maximální rychlost až 
350 km/h). pro toto spojení však byla nakonec zvolena 
severní varianta přes poříčany. projekt úseku praha – 
Benešov však zůstane zachován. kudy přesně trať po-
vede, ještě není jasné – záměr zahrnuje několik variant 
trasování. správa železnic pracuje na územně-technické 
studii, ke které se vyjadřují všechny dotčené obce.

Studie má za cíl prověřit možnosti nového trasování  
IV. koridoru z Prahy do Bystřice u Benešova, které by 
umožnilo dosažení rychlosti až 200 km/h. Tato studie je 
klíčová pro stanovení technických parametrů a dopadů 
na životní prostředí. Nová železniční trať vznikne na „zele-
né louce“. Povede od Kolovrat až k Benešovu, kde se stane 
součástí IV. koridoru Německo – Ústí nad Labem – Praha 
– České Budějovice – Rakousko. Celkové náklady projektu 
jsou odhadovány na 40 miliard Kč a stavba by měla začít 
v polovině 30. let. 
Návrh trasování nové trati bude usilovat o minimalizaci ko-
lizí v území. V případě, že bude panovat shoda na jiné tra-
se, než která je stabilizována v Zásadách územního rozvoje 
Středočeského kraje, stane se tato studie podkladem pro 
změnu této krajské územněplánovací dokumentace. Trať 
bude muset splnit veškeré hlukové limity dané zákonem, 
jako příklad řešení byly uvedeny zelené protihlukové valy. 
Fragmentaci krajiny mohou řešit ekodukty, propustky či mi-
moúrovňové přechody.

stanovisko města Říčany k nové trati praha – Benešov
Město Říčany si uvědomuje přínosy projektu nové rychlé 
železniční trati Praha – Benešov, jako je zrychlení spojení 
národního významu nebo uvolnění kapacity na stávající tra-
ti, na které díky jeho realizaci bude moci být dále zlepšována 
regionální doprava, a tyto vítá, avšak upozorňuje na aspekty 
kvality života a životního prostředí v bezprostřední blízkosti 
projektu. Zachování vysoké kvality života a ochrana životní-
ho prostředí je pro město Říčany prioritou a město Říčany 
tak žádá, aby projekt obsahoval opatření, která v maximální 
možné míře ochrání tyto aspekty. Opatření je nutné zaměřit 
zejména na minimalizaci šíření hluku, minimalizaci vlivu li-
niové bariéry a na co možná nejšetrnější samotnou výstavbu 
tak, aby měla minimální vliv na kvalitu života ve svém okolí.

město Říčany dále žádá: 
l  Pro všechny stavbou přerušené cesty automobilové, cyk-

listické i pěší (včetně polních) v daných místech zřízení 
adekvátní bezbariérové propojení (formou mostů, lávek, 
podjezdů atd.), a to přinejmenším na území města Říčany 
a okolních katastrů.

l  Prověření zřízení stanice/zastávky (vč. P+R) na území 
města, která by zlepšila dopravní obslužnost území (např. 
s přístupem od silnice II/101, pro udržitelné módy dopra-
vy s přístupem i z dalších stran).

l  Zorganizování veřejného projednání k nové trati v Říča-
nech, v rámci kterého by projekt a jeho významnost byl 
představen veřejnosti a byly přijaty připomínky od veřej-
nosti, které by se rovněž staly podkladem pro projekt (ob-
dobně jako Správa železnic organizuje veřejná projednání 
k výstavbě VRT).

nová železniční trať Praha – benešov dŘeVěNÝ CHOdNÍk PŘeS MlÝNSkÝ RyBNÍk 

Stezka přes „Mlejňák“ již roste, rákosí a tráva na dně byly posekány a bude se odvážet. Některé piloty jsou zavrtány až osm 
metrů hluboko. Hotovo by mělo být do konce roku.

PARkOViště POdSkAlÍ

Revitalizace parkoviště Podskalí řeší bezpečnější a přehlednější uspořádání celého prostoru. Dojde k opravě komunikace, 
vznikne zde nový přechod pro chodce, chodníky a veřejné osvětlení. Úpravy se dočkají i parkovací stání a cyklostezka, která 
naváže z trasy od náplavky. Počítá se i s výsadbou nové zeleně a doplněním mobiliáře. V rámci projektu bude ulice Podskalí 
opravena až k ulici Lázeňská.  Hotovo by mělo být do konce listopadu. Stavba byla vysoutěžena za cenu 4 800 000 Kč firmou 
Walco. Mrzí nás, že se termín dokončení z důvodu chyby projektanta protáhnul.

l Dostavba Pražského okruhu.

l Nová trať v rámci Železničního uzlu Praha (pro Říčany se nic nemění), jejímž 
cílem je posílení stávající pražské železniční sítě a navýšení kapacit příměstské 
dopravy. V rámci tohoto projektu dojde zřejmě k přesunutí železniční zastávky 
terminál Lipany směrem blíže ke Kolovratům, ke sjezdu z Pražského okruhu 
(na mapě označeno původní umístění terminálu).

l Původní návrh koridoru.

l Nové alternativy trasování, které připomínkují všechny dotčené obce.
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Říčanské děti si mohou užívat moderní a bezpečná 
hřiště. v letošním roce jsme uskutečnili rozsáhlou re-
vitalizaci několika hřišť, která zahrnovala odstranění 
zastaralých a nevyhovujících prvků, instalaci nového 
herního vybavení a položení bezpečných dopadových 
ploch. Zároveň byl ve většině pískovišť vyměněn písek – 
za certifikovaný, ze kterého se krásně dělají bábovičky. 
celkem jsme vyměnili 120 tun písku.

l  hřiště Bezručova – nová dopadová plocha ze zatravňo-
vacích desek, věž se skluzavkou, šplhací stěnou a lanem, 
pružinové houpadlo;

l  hřiště Scheinerova – nové pískoviště se sedátky a se stínící 
plachtou; 

l  hřiště Leknínová – nové pískoviště se sedátky a se stínící 
plachtou; 

l  hřiště Kolovratská – nové pískoviště se sedátky a se stínící 
plachtou, vahadlová houpačka;  

l  hřiště Olivova – vahadlová houpačka; 

l  hřiště Čapkova – dvousedadlové pružinové houpadlo; 

l  hřiště na Lázeňské louce – kolotoč vhodný i pro hendike-
pované děti, pružinová houpadla;

l  hřiště v Jažlovicích – věž se skluzavkou, šplhací stěnou 
a lanem, pružinové houpadlo, vahadlová houpačka;

l  hřiště Halasova – nové pískoviště, závěsná houpačka 
kombinovaná se sedákem pro batolata a deskovým sedá-
kem, pružinové houpadlo, úprava podloží a nové zatrav-
ňovací desky, nové lavičky;

l  hřiště Sportoviště U lesa – nová nafukovací trampolína;

l  hřiště Strašínská – nové pískoviště;

l  hřišti Šrámkova – nové pískoviště.

seznam říčanských hřišť a jejich umístění v mapě najdete 
v aplikaci Říčany v mobilu nebo interaktivní mapě.

revitalizace dětských hřišť

Hřiště Scheinerova

Hřiště Plynární Hřiště Bezručova

Hřiště na Lázeňské louce

Hřiště Čapkova
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od září jste v Říčanech mohli potkávat členy bezpeč-
nostní agentury, kteří ve spolupráci s městskou policií 
dohlíželi na veřejný pořádek. Jejich úkolem bylo zvýšit 
bezpečnost v ulicích, což uvolnilo kapacity městské po-
licie pro řešení aktuálních problémů, jako je například 
uzavírka ulice černokostelecké.

Hlavním cílem nasazení dalších služeb ve městě bylo čelit 
problémům spojeným s bezdomovectvím. Hlídky měly 
za úkol dohlížet na místa, kde se lidé bez domova často 
zdržují, a předcházet tak vandalismu a dalším negativním 
jevům. Velký problém je to zejména v blízkosti škol nebo 
na náměstí.  Díky pravidelným kontrolám a soustavnému 
dohledu se situace zlepšila. 
Městská policie spolupracuje s Odborem sociálních věcí 
a zdravotnictví MěÚ Říčany, který se snaží nabídnout kon-
krétní pomoc a nenechává osoby v krizových situacích bez 
pomoci. Úspěšným příkladem byla pomoc člověku bez do-
mova, kterému Odbor sociálních věcí a zdravotnictví zajistil 
dobrovolnou protialkoholní léčbu. Mnohdy se však setká-
váme s případy, kdy lidé pomoc a návrat do běžného života 
odmítají. Paradoxně je to i z důvodu velké štědrosti občanů, 
kteří nosí lidem bez domova jídlo a také peníze, za které si 
mohou kupovat alkohol. Řešení problému bezdomovectví 
zůstává výzvou pro většinu měst, a Městská policie Říčany 
se tímto tématem bude zabývat i nadále. Prosíme občany, 
aby v případě narušení veřejného pořádku neváhali kontak-
tovat městskou policii.

Václav Řezáč, 
vedoucí Městské policie Říčany

v prostorách staré radnice se uskutečnilo slavnostní 
vánoční vítání občánků. Zastupitel města, michal 
mrázek, přivítal 21 malých občánků – 7 holčiček a 14 
chlapečků. Děkujeme dětem z mateřské školky srdíč-
ko, které si připravily krásný slavnostní program. příští 

vítání občánků, již vánoční, se uskuteční 10. prosince 
2024.  pokud jste ještě na matriku neodevzdali nebo 
nezaslali přihlášku, můžete tak učinit. Jedná se o děti 
s trvalým pobytem v Říčanech a jeho částech. Budeme 
se těšit na setkání.

rada města schválila další nutný krok k efektivnějšímu 
hospodaření s odpady, jejichž likvidace velkou měrou 
zatěžuje rozpočet města. v loňském roce náklady na od-
padové hospodářství činily téměř 55 milionů korun. 
Úpravy se dotknout kontejnerů na velkoobjemový 
odpad, které město přistavovalo dvakrát ročně – na pod-
zim a na jaře. Nově bude probíhat pouze jarní svoz. Tato 
změna je nezbytná, protože současný systém není eko-
nomicky udržitelný a neodpovídá moderním trendům 
v nakládání s odpady. Děkujeme za pochopení. 

Velkoobjemové kontejnery zvyšují množství odpadu uklá-
daného na skládky, což přímo ovlivňuje výši skládkovacích 
poplatků. Při překročení limitu 170 kg na občana se sklád-
kovací poplatek zvyšuje z 500 Kč na 1250 Kč za tunu, což 
významně zatěžuje městský rozpočet. Zatížení se (nespra-
vedlivě) dotýká nás všech – bez ohledu na to, kdo se snaží 
třídit, a kdo ne. Odkládání odpadu do velkoobjemových 
kontejnerů je v rozporu s cílem minimalizovat celkový objem 
nevytříděného odpadu, což ukládá zákon č. 541/2020 Sb., 
zákon o odpadech. Velkým problémem je také neoprávněné 
využívání velkoobjemových kontejnerů podnikateli a obča-
ny z okolních obcí, kteří zde odkládají svůj odpad.

l  Město umožňuje občanům, aby likvidovali velkoobje-
mový odpad ve sběrném dvoře, který je otevřen celoroč-
ně. Sběrný dvůr najdete v areálu Na Fabiáně (Březinova 
1650), přístup z Říčanské ulice. Provozní doba sběrného 
dvora v zimním období (1. listopadu – 31. března) je ná-
sledující: pondělí, středa, pátek: 12.00–16.00; sobota: 
9.00–14.00.

l  Pro říčanské obce (Jažlovice, Voděrádky, Kuří, Pacov 
a Strašín) bylo stanoveno přistavení kontejnerů maximál-
ně dvakrát ročně (jaro, podzim).

l  Děkujeme, že třídíte odpad a že jste projevili zájem mít  
u svého domu ZDARMA nádoby na papír, plast a bio 
odpad. Kdo zatím netřídí u domu, může si o nádoby na 
tříděný odpad zažádat.

l  Na vybraných stanovištích separovaného odpadu můžete 
třídit sklo, kovy a také jedlé oleje a tuky.

poplatky za skládkovné každý rok zvyšují
Podle zákona č. 541/2020 Sb., o odpadech, se postupně 
zvyšují poplatky za skládkování směsného komunálního od-
padu. Tento růst má motivovat k lepšímu třídění a snižování 
množství odpadu. Výše poplatků v nadcházejících letech je 
následující:
l  2024: 1250 Kč za tunu odpadu (po překročení limitu 

170 kg na osobu);
l  2025: 1500 Kč za tunu odpadu (po překročení limitu 

160 kg na osobu);

l  2026: 1750 Kč za tunu odpadu (po překročení limitu 
150 kg na osobu);

l  2027 a dále: 2000 Kč za tunu odpadu;
l  2030: konec skládkování odpadu.
 
Tento postupný nárůst poplatků má za cíl výrazně snížit 
množství odpadu ukládaného na skládky a podpořit recyk-
laci a další způsoby zpracování odpadu.

Olej a tuky z kuchyně
Tento odpad můžete odložit na stanovištích separovaného 
odpadu do oranžových popelnic. Nebo můžete pohodlně tří-
dit přímo u svých domů. Láhev s použitým olejem a tukem 
položte na jakoukoliv popelnici (či postavte vedle), která je 
právě svážena. Platí pro nádoby na směsný komunální od-
pad, papír, plast i bioodpad.

l  Oleje musejí být uloženy 
v PET lahvích o maximál-
ním objemu 2 litry, uza-
vřených šroubovacím 
víčkem, jinak hrozí 
vylití. Nejvhodnější 
jsou lahve od mine-
rálky.

l  PET lahve by měly být 
plné.

l  Lahev, ve které jste olej za-
koupili, není vhodná pro vracení 
použitých olejů (nelze ji zašrou-
bovat).

l  Oleje nedávejte do skleně-
ných nádob, protože hrozí 
její rozbití a poranění ob-
sluhy.

l  Každé svozové auto má 
box na sběr jedlých olejů 
a tuků, přičemž tento box 
má omezenou kapacitu. Po-
kud PET lahev s olejem není 
odvezena, znamená to, že 
box je již plný. PET lahev 
s použitým olejem je 
proto nutné při nejbliž-
ším svozu umístit na ji-
nou nádobu, bez ohledu 
na její typ.

Problém bezdomovectví je velkou výzvou

sedm holčiček a čtrnáct chlapečkůKontejnery na velkoobjemový odpad budou 
přistavovány jednou ročně

✔

✘

✘
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v sobotu 9. listopadu se sejdeme v Zóně svobody v ulici 
politických vězňů. ve 13 hodin se vypravíme v průvodu 
na masarykovo náměstí. průvod povede martin na bílém 
koni (kůň možná nebude bílý, jak praví pranostika, ale 
to nám náladu nezkazí).

Přijďte s námi oslavit svátek svatého Martina. Letos jsme 
pro vás připravili první ročník Říčanského HUSO-VÍNO-
-BRANÍ, které se uskuteční na Masarykově náměstí. A co si 
pod tím vlastně můžete představit? Spoustu skvělé zábavy, 
hudby, jídla a pití. Zkrátka svatomartinské hody, jak mají 
být. Budete moci ochutnat vína od různých vinařů, dát si 
svatomartinskou husu a další dobroty. K tanci a poslechu 
zahraje staropražská kapela Třehusk, nebude chybět ani 
interaktivní divadlo pro děti i dospělé či kreativní dílničky. 
Děti si vyrobí vlastní lampion. Celý večer zakončíme lam- 
pionovým průvodem na hrad, kde pro děti budou připraveny 
špekáčky zdarma. Společně si užijeme podvečerní pohodu 
u ohně a kytary. 

říčanské HUso-Víno-brAní

MAKS_Ricanske_huso_vino_brani_Kurýr_171x242.indd   2 19.09.2024   11:00
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setkání seniorů s hudbou

oblíbené bruslení seniorů
město Říčany opět zajistilo pro občany nad 65 let oblí-
bené bruslení zdarma v zimní hale ve Škroupově ulici. 
Bruslení si senioři mohou užít každé v pondělí od 8.30 
do 10.15, a to od 11. listopadu až do 14. dubna 2025. 
pronájem ledové plochy pro seniory i pro školy hradí 
město již osmou sezónu. 

Od začátku listopadu mohou říčanští senioři využívat službu 
Senior Taxi i pro cesty do vzdálenějších zdravotnických zaří-
zení v Praze. Doposud byla služba omezena pouze na vybra-
nou ordinaci a nemocnice podle schváleného seznamu, ten 
byl však zrušen kvůli rostoucímu počtu žádostí o přepravu 
do dalších zdravotnických zařízení. Nově bude Senior Taxi 
nabízet dvě varianty podle vzdálenosti: Pro cesty do Prahy 
do 30 km bude nástupní sazba činit 150 Kč a pro vzdálenost 
do 60 km pak 300 Kč. Cestu zpět je nutné objednat opět 
za cenu 150 Kč / 300 Kč. Věříme, že tato změna přinese větší 
flexibilitu a umožní seniorům snadněji navštěvovat lékaře 

podle jejich individuálních potřeb. Připomínáme, že Senior 
Taxi lze do Prahy využít výhradně za účelem návštěvy léka-
ře. Po Říčanech je však možné službu využít i pro jiné účely, 
jako je nákup, vyřízení pošty či návštěva přátel. Nástupní 
sazba pro cesty po Říčanech zůstává beze změny – 15 Kč. 
Cestu zpět je nutné objednat zvlášť. Bližší info najdete 
na stránkách města: www.ricany.cz/mesto/mestska-dopra-
va/senior-taxi.

Jarmila Voráčková (Klidné město),  
radní města Říčany

senior Taxi umožní cestovat i do vzdálenějších 
zdravotnických zařízení v Praze

11. 11. 2. 12. 6. 1. 3. 2. 3. 3. 7. 4.
18. 11. 9. 12. 13. 1. 10. 2. 10. 3. 14. 4.
25. 11. 16. 12. 20. 1. 17. 2. 17. 3.  
    27. 1. 24. 2. 24. 3.  
        31. 3.

podzimní setkání seniorů s hudbou jsme si tentokrát 
užili s hudební dvojicí Duo sen. Známé hity si postupně 
zpíval téměř celý sál. parket se zaplnil, a kdo měl štěstí, 
mohl si zatančit se starostou města Davidem micha-
ličkou. program zpestřily děti z TŠ Twist Říčany třemi 
krásnými tanečními formacemi. Za sladké pohoštění 
moc děkujeme pekařství Frydrych. kc labuť děkujeme 
za prostory a radimovi kadlčákovi za zvučení. Další, již 
předvánoční setkání s hudbou bude v pondělí 25. listo-
padu. Těšíme se na vás a děkujeme za vaši hojnou účast!

Hana Stinglová, Odbor školství a kultury MěÚ Říčany
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ve středu 9. října proběhlo v zasedací místnosti na radnici 
ustavující zasedání nového Žákovského zastupitelstva pro 
školní rok 2024/2025. Z celkového počtu 21 zastupitelů 
pokračuje 10 z loňského roku, což považuji za úžasné. 
Účast v tomto projektu je natolik uchvátila, že šli znovu 
do školských voleb, byli zvoleni a budou v práci pokra-
čovat. Zvolení zastupitelé dostali z rukou místostarostky 
města Hany Špačkové jmenovací dekrety. Nyní bude 
novou partu čekat adaptační kurz, aby se všichni lépe 
poznali, a následně si zvolí novou starostku/starostu 
a místostarostky/místostarosty. už teď se těším na další 
nápady a akce, protože ty předchozí stály za to. Benefiční 
koncerty, beseda s kandidáty na senátory, přednášky pro 
seniory, přednášky na téma psychické zdraví dětí, závody 
dračích lodí v německém Borkenu atd.

Na závěrečném zasedání jsem se zastupitelů zeptala, co 
jim ŽZ dalo. posuďte sami:
Kamarády a úžasné zážitky, umění spolupráce v týmu,  
2. místo v dračích lodích, zájem o veřejné dění, práci se so-
ciálními sítěmi, disciplínu, nové zkušenosti; lepší přehled 
o tom, co se v Říčanech děje; zjištění, jak komplikované je 
řídit město; práci s časem, snahu být produktivnější.

Zastupitelé tentokrát nechali i vzkazy pro letošní tým:
Buďte stejně dobrá parta jako my a pokračujte v tom, co jsme 
začali. Ať je váš rok stejně dobrý jako ten náš. Komunikujte 
mezi sebou a nebojte se říct svůj názor a pohled na věc. Hlav-
ně trpělivost, všechno se povede, jak má. Přeji všem žákov-
ským zastupitelům, aby se jim v tomto projektu líbilo a aby 
se jim zkušenosti, které v projektu získají, následně hodily 
do života.

Hana Stinglová, koordinátorka ŽZ

Zprávy ze Žákovského zastupitelstva
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rozdělení dotací projednávalo zastupitelstvo na svém 
zasedání dne 9. 10. 2024, kde schválilo rozdělení finanč-
ních prostředků na jednotlivé žádosti podané v progra-

mu sociální služby 2024 v celkové výši 434 300 kč. cel-
kem bylo zaevidováno dvanáct žádostí na registrované 
sociální služby od osmi subjektů.

město podpoří dvanáct programů v rámci 
sociálních služeb

Žadatel Poskytovaná služba Výše schválené dotace

Cesta integrace, o. p. s. Nízkoprahová zařízení pro děti a mládež § 62 100 000 Kč

Centrum sociálních služeb Hvozdy, o. p. s. domovy pro osoby se zdravotním postižením § 48 20 000 Kč

Hewer, z. s. Osobní asistence § 39 50 000 Kč

Komunitní centrum Říčany, o. p. s. Sociálně aktivizační služba pro rodiny s dětmi § 65 50 000 Kč

Komunitní centrum Říčany, o. p. s. Osobní asistence § 39 50 000 Kč

Magdaléna, o. p. s. Terénní programy § 69 25 000 Kč

rytmus Střední Čechy, o. p. s. Podpora samostatného bydlení § 43 20 000 Kč

rytmus Střední Čechy, o. p. s. Osobní asistence § 39 5 000 Kč 

Terapeutické centrum Modré dveře, z. ú. Krizová pomoc § 60 40 000 Kč

Terapeutické centrum Modré dveře, z. ú. Sociálně aktivizační služba pro seniory  
a osoby se zdravotním postižením 66 §  34 300 Kč

Tři, z. ú. Odlehčovací služba § 44  25 000 Kč

Tři, z. ú. Pečovatelská služby § 40  15 000 Kč

osm set tun pomoci
Potravinové banky poděkovaly dárcům, kteří se zapojili 
do materiální pomoci při povodních. A to při akci snída-
ně na paletách. V potravinových bankách se sešly dary od  
300 tisíc jednotlivců, kteří věnovali celkem 800 tun pomoci. 
Mezi pozvanými nechyběla ani Blanka Spolková, vedoucí ří-
čanského odboru sociální péče. Říčany patřily mezi města, 
která s uspořádáním sbírky neotálela.
„Musím poděkovat všem hodným lidem, kteří si našli čas 
a přijeli darovat potraviny a drogerii. A bylo úplně jedno, jestli 
šlo o velký balík nebo jedny sušenky,“ říká Blanka Spolková. 
„S pomocí přijížděli rodiče s dětmi, aby je naučili, že pomáhat 
je normální. S velkou krabicí dorazila ukrajinská rodina, kte-
rá prohlásila, že jsou rádi, že mohou alespoň trochu oplatit 
pomoc, kterou od Čechů dostali, když utíkali před válkou.“
Do logistického centra České federace potravinových bank 
v Dubči zavítala i manželka prezidenta republiky paní Eva 
Pavlová, která všem poděkovala za každodenní obětavost 
a podporu lidem v nouzi.

Výlov rybníka rozpakov
O rybník Rozpakov se stará Český rybářský svaz, místní 
organizace Říčany.  Podařilo se slovit spoustu nádherných 
kaprů, amurů, línů a dalších ryb, které byly následně rozve-
zeny do dalších revírů.

Uctění památky Josefa Koreše
Dne 2. října uplynulo 80 let, kdy říčanský rodák, poručík Jo-
sef Koreš, položil svůj život za vlast. Korešova odvaha, s níž 
pracoval proti německým okupantům i s jakou vlastní rukou 
ukončil svůj život, aby nevyzradil odbojářská tajemství, je 
i osmdesát let po jeho smrti inspirativní a hodná připome-
nutí.

Žijeme říčany

oprava kanalizace
Zahájíme opravu kanalizačního řadu v ulici Edvarda Be-
neše a U Památné lípy. Práce budou probíhat bezvýko-
povou technologií sklolaminátovými rukávci. Hotovo by 
mělo být do poloviny listopadu.
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odklizení černých skládek
Odbor správy a údržby města odklidil nelegální černé sklád-
ky u ulice Zděbradská v Jažlovicích (poblíž D1). Tyto skládky 
obsahují ve velkém množství stavební odpad. Zároveň pra-
cujeme na zabezpečení těchto lokalit, kde dochází k opako-
vanému výskytu černých skládek, a to včetně instalace moni-
torovacích zařízení a jiných preventivních opatření.

rybářské závody v Jažlovicích
V Jažlovicích se konal již druhý ročník rybářských závodů, 
kterých se zúčastnila i řada dětských rybářů. Ti nejlepší byli 
odměněni zajímavými cenami. Počasí vyšlo na jedničku, 
a tak mohly být závody zakončeny tradičním opékáním špe-
káčků.

olympijské hry ve strašíně
V sobotu 21. září se areál hřiště proměnil v arénu antických 
olympijských her. Téměř sto dětí a jejich rodiny se sešly, aby 
si užily den plný sportovních soutěží, zábavy a smíchu. Děti 
soutěžily v hodu oštěpem, lukostřelbě, kuličkách, rybolovu 
či cornhole a v mnoha dalších disciplínách. Malí sportovci 
byli odměněni římskými dukáty, které si mohli proměnit 
za věcné ceny. Hlavní hvězdou odpoledne byl kouzelník 
pan Navarra, který předvedl neuvěřitelné triky a žonglérské 
kousky. Smích a úžas byly na programu, a kouzelník si získal 
srdce všech přítomných dětí. Country kapela MY rozprou-
dila atmosféru a vyzvala k tanci. Společné chvíle s hudbou 
a u ohně vytvořily krásný obraz soudržnosti naší komunity. 
Osadní výbor by tímto rád vyjádřil vděk všem, kteří se na or-
ganizaci podíleli. Bez jejich neúnavné práce by se taková 
akce nemohla uskutečnit. Velké poděkování patří také všem 
návštěvníkům, kteří přišli a podpořili nás svou účastí. 
Ukončení léta v Strašíně se tak stalo nejen oslavou sportu, 
ale i příležitostí pro spojení přátel a rodin. 

Osadní výbor Strašín

Zveme vás na vernisáž výstavy ve středu 6. listopadu 
od 18 hodin do koncertního sálu ve staré radnici.

Pavel Besta patří ke generaci umělců, kteří odstartovali svoji 
malířskou dráhu ve druhé polovině 80. let. Generaci, která 
se hlásila k ideám postmoderny a obracela se k expresivním 
formám malby. Pavel Besta nebyl buřičem na české scéně, 
spíše inklinoval k poklidným novým formám krajinářství. 
Již po absolutoriu na Akademii výtvarného umění v Praze 
od svých prvních obrazů navazuje na českou krajinnou mal-
bu druhé poloviny dvacátého století, která opustila přírodu 
jako statickou předlohu. Naopak příroda je v jeho tvorbě 
plná nepřekonatelné tvořivé síly, energie a permanentního 
dění a změn. Pro výstavu v Městské Galerii v Říčanech vy-
bral kolekci velkoformátových pláten, kde pocity z jihočes-
ké krajiny konfrontuje a doplňuje o tiché dějiny s odkazy 
k rodině, ranému křesťanství i k dílům renesančních uměl-
ců. Obraz s názvem Kupka sena je inspirován tvorbou Pie-
tera Bruegela (Senoseč).
Přijďte si i vy naši příznivci Městské Galerie Říčany a obdivo-
vatelé umění, klást otázky a otevřít dveře své fantazie a před-
stavivosti. Výstava Pavla Besty k tomuto svými díly vybízí…

Tiché obrazy Pavla bestyZprávy z našich obcí

Vernisáž říjnové výstavy obrazů Petra Lysáčka

Fo
to

: R
ud

ol
f F

la
ch

s



Informace z radniceInformace z radnice

2726

Volné pozice pro město říčany

Chcete, aby vaše práce měla smysl? 
Staňte se součástí našeho týmu.
Získáte tím:
l stabilní práci na dobu neurčitou; 
l  5 týdnů dovolené + 5 dnů placeného volna 

navíc (sick days);
l  stravenky v hodnotě 150 kč/den, kde zaměst-

navatel hradí 130 kč/den;   
l  příspěvek na penzijní připojištění ve výši  

3 % ze mzdy;
l  výhodné tarify pro mobilní telefony i pro členy 

rodiny;
l  školení pro zvyšování kvalifikace v ceně až 

30 000 kč;
l příspěvek při životních a pracovních výročích; 
l možnost umístit dítě do městské školky; 
l  možnost rekreace v městských objektech 

v kořenově (horská chalupa) a lutové (jihočes-
ký statek).

l  plně hrazená karta Multisport; 
l  služba ulékaře – online lékařská poradna 

24/7 a objednávání k lékařům. 

Investiční referent v oblasti pozemních staveb 
co práce obnáší: práce na investičních projektech pozem-
ních staveb, výběr zhotovitele, koordinace činností v průběhu 
stavby.
co k tomu potřebujete: SŠ s maturitou,  
praxe ve stavebnictví.

Pracovník technické správy
co práce obnáší: údržba města, drobné opravy.
co k tomu potřebujete: základní vzdělání a manuální 
zručnost.

V případě zájmu volejte anebo rovnou posílejte 
životopisy na kontakt: 
Jana Žďárská, 602162037,
jana.zdarska@ricany.cz.

Aktuální  
volné pozice najdete  

ZDE:

report starosty města Celé znění reportů 
najdete na 

 @michalickadavid

Budu rád, když si opět najdete pár minut na zajímavosti 
posledních dnů v Říčanech. Hejtmankou středočeského 
kraje zůstává petra pecková. Zdeněk Hraba na dalších 
6 let obhájil křeslo senátora v našem obvodu. Domluvili 
jsme se spolu, že výhledově probereme témata týkající 
se přímo Říčan a okolí. parkoviště p+r u nádraží máme 
vysoutěženo, přes zimu se dokončí prováděcí projekt 
a na jaře začne stavba. parkovat se dočasně bude nad 
tratí u nového skateparku, příjezd od černokostelecké. 
počítáme s tím, že provizorní parkoviště bude zdarma. 
ŘsD pokračuje s černokosteleckou, pokud počasí ne-
překvapí, začátkem prosince jezdíme. 

Olivova ulice pod šraňkami a přednost zprava je dlou-
hodobé téma. Šířka ulice evokuje hlavní, na druhou stranu 
místní chtějí zachovat zklidnění. Dopravní komise proto ne-
chala zpracovat projekt vodorovného značení tzv. „stopčá-
ry“, které u všech křižovatek připomenou přednost zprava. 
Do budoucna chystáme i celkovou revitalizaci ulice, v rámci 
které by měla přibýt zeleň, květiny, zasakovací parkovací 
pásy, zvýšené přechody, a kde to půjde, i stromy. 

Stále s architekty ladíme design nového muzea u hra-
du kvůli nesouhlasu památkové péče. Věřím, že jsme ale již 
blízko a doufám, že stihneme žádost o dotaci. Celý prostor 
říčanského hradu by si oživení a krásný objekt zasloužil.  

Umisťujeme další nové autobusové zastávky. 

Na pár let chceme na louce po bývalém kinu udělat 
jednoduchý parčík. Půjde o dočasné řešení, protože je zde 
naplánovaný projekt spolkového domu. Myslím, že lokalita 
si zaslouží nechat nějaký prostor zatím nezastavěný, vždyť 
stavba školy je opravdu náročná.

Se všemi vedoucími odborů z našeho úřadu jsme si 
prošli minulý pátek největší stavby města. Od Černokoste-
lecké až po novou školu. A bylo to hodně zajímavé.

David Michalička 
Starosta města Říčany

Jistě jste slyšeli, že se nový stavební zákon, a především 
jeho digitalizace, nepovedla. Tento fakt přiznala i vláda 
čr a kroků k nápravě tohoto stavu se snad dočkáme. 
velkým problémem je skutečnost, že hysterie před účin-
ností zákona a s ní spojené zahlcení stavebních úřadů 
neúplnými žádostmi byla natolik extrémní, že nyní je 
stavební úřad v Říčanech minimálně v tříměsíčním 
skluzu.

Navíc jsme jako obec s rozšířenou působností museli převzít 
neukončená řízení od dalších čtyř stavebních úřadů působí-
cích v ORP Říčany. V souvislosti s tím bych všechny občany 
a účastníky stavebních projektů rád požádal o pochopení 
a trpělivost.
Ačkoliv bude systém digitalizace pozastaven do doby jeho 
plného zfunkčnění, nový stavební zákon č. 283/2021 Sb. je 
platný a účinný. Ten opět přichází z podstatnými změnami. 
K tomuto zákonu byly přijaty prováděcí vyhlášky, mj. vy-
hláška č. 146/2024 Sb., o požadavcích na výstavbu. Tato vy-
hláška krom jiného upravuje požadavky na umísťování sta-
veb. Na rozdíl od předchozí právní úpravy je patrný odklon 

od stanovení konkrétních podmínek, které např. upravovaly 
odstupové vzdálenosti jednotlivých staveb od hranic pozem-
ků a mezi nimi (např. min. 7 m mezi rodinnými domy), nebo 
způsob využití územním plánem určených druhů ploch. 
V současné době je možné bližší specifikace, které nejsou 
vyhláškou a zákonem řešeny, stanovit územně plánovací 
dokumentací.
Pokud se vaše pozemky nacházejí mimo stabilizované úze-
mí, doporučuji aktivně sledovat změny územně plánovací 
dokumentace. Protože jsou současné právní normy nastave-
ny velmi volně, nebude mít do budoucna stavební úřad moc 
nástrojů k ovlivnění nově navrhované zástavby tak, aby byla 
mj. dostatečně šetrná k sousedství.
Vážím si toho, že jsem se v poslední době nesetkal s nega-
tivními reakcemi na práci stavebního úřadu a naprostá vět-
šina stavebníků reagovala na stav s pochopením. Přesto se 
z mého pohledu nový stavební zákon ubírá podstatnou změ-
nou pravidel, která s sebou nesou obtíže.

Jan Pillvein
vedoucí stavebního úřadu

Jaké úpravy a možné komplikace přináší nový stavební zákon?
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Nevyhovuje vám stereotypní práce? Dává 
vám smysl pomáhat druhým? Tak se přidejte 
k nám a začněte pracovat pro městskou poli-

cii v Říčanech.

co budete dělat:
• zajišťovat bezpečnost osob a majetku;
•  dohlížet na bezpečnost a plynulost  

provozu na pozemních komunikacích;
• dohlížet na dodržování pravidel občanského soužití;

• spolupracovat na prevenci kriminality ve městě.
co nabízíme:
• stejné benefity, jako mají zaměstnanci MěÚ Říčany.

  Hledáme strážníky městské policie v říčanech

Zaujali jsme vás? chcete vědět více? 
Rádi vám na vše odpovíme  

na kontaktech: 
tel.: 323 618 258 nebo 323 618 150 

vaclav.rezac@ricany.cz.

	 Schválený	 Upravený	 Skutečnost		 %	plnění
	 rozpočet	 rozpočet	 k	30.	9.	2024	 k	uprav.
	 v	Kč	 v	Kč	 v	Kč	 rozpočtu

Plnění rozpočtu 
města 2024

PŘÍJMY

daňové příjmy	(daň	z	příjmů	fyz.	osob	ze	závislé	
činnosti	a	z	podnikání,	daň	z	příjmů	právnických	
osob,	daň	z	příjmů	města	Říčany,	daň	z	přidané	
hodnoty,	správní	poplatky	a	místní	poplatky)

531Ê670Ê000,00 541Ê326Ê707,98 424Ê168Ê600,02 78,36

Nedaňové	příjmy	(příjmy	z	pronájmů,	parkovací	
automaty,	školné,	stravné,	pokuty)

139Ê564Ê404,00 147Ê403Ê186,02 136Ê015Ê492,84 92,27

Kapitálové	příjmy	(příjmy	z	prodeje	majetku) 7Ê700Ê000,00 7Ê700Ê000,00 13Ê235Ê696,60 171,89

Přijaté dotace 272Ê763Ê286,68 280Ê163Ê278,68 145Ê583Ê481,10 51,96

Přijaté	splátky	půjček 42Ê500,00 42Ê500,00 65Ê000,00 152,94

Rozpočtové příjmy  
běžného roku celkem

951Ê740Ê190,68 976Ê635Ê672,68 719Ê068Ê270,56 73,63

Přebytek	hospodaření	za	minulý	rok 430Ê427Ê507,11 509Ê785Ê407,63 509Ê785Ê407,63 100,00

Zůstatek	pokladny	cizí	měny

Úvěr	 0,00 0,00 0,00 0,00

Příjmy celkem vč. přebytku hospodaření 1Ê382Ê167Ê697,79 1Ê486Ê421Ê080,31 1Ê228Ê853Ê678,19 82,67

VÝDAJE	

Běžné	(provozní)	výdaje 668Ê829Ê237,92 720Ê312Ê566,69 426Ê080Ê834,77 59,15

Rozpisové	rezervy 25Ê531Ê000,00 9Ê904Ê801,65 0,00 0,00

Běžné výdaje celkem 694Ê360Ê237,92 730Ê217Ê368,34 426Ê080Ê834,77 58,35

Kapitálové	(investiční)	výdaje 583Ê738Ê946,62 711Ê326Ê383,55 277Ê506Ê880,48 39,01

Rezervy	na	investice 92Ê796Ê513,25 33Ê605Ê328,42 0,00 0,00

investiční výdaje celkem 676Ê535Ê459,87 744Ê931Ê711,97 277Ê506Ê880,48 37,25

Rozpočtové výdaje běžného roku 
celkem

1Ê370Ê895Ê697,79 1Ê475Ê149Ê080,31 703Ê587Ê715,25 47,70

Splátky	úvěru 11Ê272Ê000,00 11Ê272Ê000,00 8Ê670Ê253,10 76,92

Výdaje vč. splátky půjčky 1Ê382Ê167Ê697,79 1Ê486Ê421Ê080,31 712Ê257Ê968,35 47,92

rozdíl příjmy – výdaje (BV s kons.) 0,00 0,00 516Ê595Ê709,84

Čerpání rozpočtu najdete na www.ricany.cz – radnice – město a samospráva – finance a majetek města – aktuální informace o čerpání rozpočtu města

říčany navštívili zástupci ze slovenské senice
senica. přátelské setkání dvou podobně velkých měst 
zprostředkoval Národní demokratický institut, který 
se snaží podporovat a posilovat demokratické instituce 
po celém světě prostřednictvím participace občanů, 
otevřenosti a odpovědnosti ve vládě.

První den si hosté prohlédli nejzajímavější dominanty nebo 
probíhající stavební projekty v Říčanech. Druhý den pro-
běhla diskuze o nejrůznějších tématech. Říčany například 
představili projekt participativního rozpočtu, fungování 
žákovského zastupitelstva nebo zapojení a aktivity v rámci 
partnerských měst. Seničtí nám povyprávěli o jejich městě 
a seznámili nás s pozitivními i negativními zkušenostmi, 
s kterými se v rámci řízení města setkávají. Oba dny se nesly 
v příjemné atmosféře, vzájemném obohacení o cenné zkuše-
nosti a příslibu budoucí spolupráce. Víceprimátor Filip Lac-
kovič, tisková mluvčí Tatiana Moravcová, architekt města 
Ladislav Michalka ze Senice a Andrea Figulová z NDI si pro-
hlédli například Kouzelnou zahradu za Husovou knihovnou, 
Geopark, ragbyové hřiště nebo říčanskou náplavku.

Přivítání židovského nového roku v Londýně
cesta zástupců města Říčany se uskutečnila na základě 
pozvání Finchley reform synagogue (Frs), která má 
v užívání tóru z Říčan – jako jednu z mnoha, které ko-
munistický stát prodal do zahraničí.

Návštěva se konala v prvních dnech židovského Nového 
roku (Roš ha-šana) s letopočtem 5785 (tradiční židovské po-
čítání od stvoření světa). Zúčastnili jsme se dne 2. a 3. října 
slavnostní novoroční bohoslužby za přítomnosti celé komu-
nity (cca 1600 členů). Všichni ocenili práci, při které se vě-
nujeme připomínání obětí holocaustu a vzdělávání říčanské 
mládeže o tomto období dějin. Po bohoslužbách proběhla 
i setkání v užším kroužku, kde jsme představili naše záměry 
k projektu Kameny zmizelých v roce 2025 s možností aktiv-
ního zapojení FRS.
V sobotu jsme byli přítomni bohoslužbě na svátek šabat 
šuva (šabat návratu), při níž se připomínala říčanská tóra, 
ale i oběti holocaustu, závěrečná modlitba kadiš byla věno-
vána deseti židovským obětem z Říčan. Následně promluvil 
Dr. Robert Stone, který referoval o své návštěvě a dojmech 
z Říčan v květnu 2024. Slavnostní projev pronesl místosta-
rosta P. Matoška a přítomní zhlédli videa z pietního aktu 
z května 2024 a video o Říčanech. Dále jsme měli mož-
nost absolvovat speciální prohlídku muzea českých svitků 
ve Westminsterské synagoze.
Na rok 2025 byla domluvena účast členů FRS a jejich pě-
veckého sboru na pietním květnovém aktu i vystoupení 

ve strančické synagoze. A velký zájem je o spolupráci s na-
šimi školami na tvorbě interaktivní historické MemoMap 
Říčany. Našim žákům byla nabídnuta možnost přijet do FRS 
v Londýně.

Věra Likešová, MěÚ Říčany
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Co děláme skvěle, co hůř a co nám 
vůbec nejde? Dotazník spokojenosti 
s podtitulem vystavte nám pololet-
ní vysvědčení vyplnilo několik stovek 
z vás. Moc děkujeme!
Dle očekávání jste velmi pozitivně 
ohodnotili například autobusy zdarma, 
zatímco kvalita vody v rybnících dostala 

jen průměrné hodnocení. Potěšilo nás, že si ceníte environ-
mentálních projektů, naopak bychom měli více zabrat v bu-
dování bezpečných cest a cyklostezek ve městě. Tištěný Ří-
čanský kurýr je stále považován za nejdůležitější médium.

Příjemně mě překvapilo, kolik z vás si dalo práci a kromě 
známkování přidalo i své vlastní podněty a návrhy. Mohu 
vám slíbit, že žádný nezůstane bez odpovědi (s výjimkou ně-
kolika málo vulgárních). Podrobné analýzy za polovinu vo-
lebního období stále zpracováváme a v následujících číslech 
vás s nimi seznámíme.

Nenasloucháme vám však jen jednou za dva nebo čtyři roky. 
Naopak, vlastně neustále vysvětlujeme. Ať už v práci, na uli-
ci, ve vlaku nebo v hospodě. A je to potřeba, protože některé 

věci bez znalosti detailu nelze jednoduše pochopit. Proč je to 
tak? Proč to není jinak? Kdo za to může a kolik to stojí?

Jeden příklad za všechny – kamarád mi dnes přinesl tento 
„dotaz z chodníku“: „Proč se starosta s tajemníkem před půl 
rokem chlubili v televizi, že je stavební úřad nachystán na di-
gitalizaci, když teď nefunguje?“ Předně je třeba vysvětlit, že 
stavební úřad funguje v tzv. přenesené působnosti státu, což 
znamená, že vedení města na něj nemá přímý vliv. Přesto 
naši kolegové na stavebním úřadě byli k 1. 7. 2024 (spuště-
ní digitalizace) dobře připraveni. Absolvovali školení, měli 
funkční techniku a zkušený tým odborníků, což se na mnoha 
jiných úřadech dosud nepodařilo. Věřili jsme, že nový sys-
tém zvládneme, ale software dodaný ministerstvem jedno-
duše nefungoval. 

Aktuálně se úřad vrátil ke starému systému, který je sice 
zastaralý, ale funkční. Digitalizace zatím funguje pouze 
na straně žadatele a stát má dokončit interní procesy zhruba 
do roka. Děkuji svým kolegům, že toto náročné období zvlá-
dají, a vám všem za trpělivost a pochopení.

Váš starosta David Michalička

Jeden z cílů našeho uskupení Unie pro 
sport a zdraví je podpora zdravého 
životního stylu a sportování obyvatel 
města. Naší vizí je město, kde funguje 
bohatý komunitní život s dostatkem 
kulturních událostí, zájmových spolků 
a sportovních klubů. Jsme přirozeným 
centrem regionu, a proto jsem osobně 

rád, že kulturní a sportovní aktivity využívají nejen místní 
obyvatelé, ale také lidé z okolních obcí. Konají se tu události, 
které přitahují udržitelný počet turistů, jako například me-
zinárodní turnaje v ragby, taekwon-do nebo mezinárodní 
taneční soutěže. Město podporuje neziskové organizace se 
sídlem na jeho území ve výše uvedených aktivitách dvěma 
základními typy dotací: na akce v celkové výši 1,5 mil. Kč (le-
tos cca 70 akcí) a na provoz v celkové výši 5 mil. Kč (rozděle-
no mezi 35 neziskových organizací). Dotace na provoz byla 
v loňském roce zvýšena o třetinu a naším cílem je pokračovat 
ve zvyšování i v dalších letech. Přínosy činnosti těchto orga-
nizací pro město jsou nesporné.
Nejrychleji rostoucí skupina obyvatel našeho města jsou 
děti do 15 let. Právě u této skupiny máme největší možnost je 
„správně“ nasměrovat a pomoci jim vstoupit do dospělosti 

se zdravými návyky a ve fungujících komunitách, které se 
kolem těchto spolků vytvářejí. Tyto komunity mohou dětem 
významně pomoci. Co se týče sportu, v našem městě vyrostli 
mladí sportovci, kteří dosáhli celorepublikové úrovně. Rag-
bisté jsou například mnohonásobní mistři republiky, a to se 
svými vlastními odchovanci. Podobné úspěchy zaznamená-
váme v šachu nebo atletice. Omlouvám se dalším úspěšným 
organizacím a sportovcům, které zde nezmiňuji. Tato skupi-
na je podporována nejen finančně, ale i vhodnou infrastruk-
turou. Budeme tedy dále podporovat její zlepšování, aby ne-
docházelo k odlivu nejlepších sportovců a trenérů do Prahy 
(viz příklad atletiky).
Mezi posledními příklady investic do infrastruktury jsou 
rekonstrukce fotbalového areálu, současná renovace tré-
ninkového hřiště na Lázeňské louce, obnova umělé trávy 
v areálu Strašínská a místním osadním výborem připravova-
ná stavba multifunkčního areálu ve Strašíně. Spolu s naším 
koaličním partnerem Klidným městem nadále pracujeme 
na dalších možnostech zlepšení sportovní infrastruktury pro 
rekreační i výkonnostní sportovce, protože pevně věříme, že 
to je správný směr.

Marek Fořt
zastupitel Unie pro sport a zdraví Říčany

Ptáme se, nasloucháme, vysvětlujeme Podpora neziskových organizací provozujících  
nejen sportovní činnost

Rád bych i touto cestou poděkoval 
všem, kteří přišli k volbám, a zejména 
pak těm, kteří podpořili naši kandidát-
ku či přímo moji osobu. Moc si toho vá-
žím a děkuji vám za vaše hlasy, přesto-
že, nebo právě proto, že těch hlasů bylo 
výrazně méně než minule.
Po více než deseti letech končím v pozi-

ci krajského zastupitele. To období bylo zajímavé, hodně mi 
dalo i vzalo, ale myslím, že za mnou zůstalo mnoho dobrého, 
i když se na mnohé zapomnělo, neprezentovalo se nebo to 
často bylo vedením města prezentováno jinak. Jako napo-
sledy zajištění směny pozemků areálu silničářů pod „Mlej-
ňákem“, pod kterým je kromě úředníků především výrazný 
podpis ODS v čele s Liborem Lesákem, radním pro majetek. 
Horším počinem vedení města pak bylo blokování výstavby 
tělocvičny u gymnázia nebo výstavby Tehovské spojky.
Velkým zklamáním pro mne je náš celkový výsledek jak v Ří-
čanech, tak v kraji, který je v nepoměru vůči odvedené prá-
ci nejen ODS v uplynulém období, ale je to realita, na které 

jistě neseme i svůj díl viny. Polovina hlasů oproti vítěznému 
STAN v Říčanech a třetí místo za ANO je smutnou realitou. 
Celkový výsledek voleb velmi zkomplikoval povolební vy-
jednávání, kdy křehká většina jednoho hlasu bude složitým 
rébusem pro posun našeho kraje o něco dál.
Navzdory předvolebním proklamacím STAN jsme utvořili 
koalici s nimi, a ne s ANO, a doufám, že se ji podaří, jakkoliv 
to bude složité, udržet. Stejně tak držím palce kolegům, aby 
úspěšně zvládali řešit předsevzaté cíle a zároveň doufám, že 
důležité informace i dosažené úspěchy dokážou lépe pře-
nášet a prezentovat, než jak tomu bylo doposud, aby byla 
ve společnosti lepší nálada a aby se také vědělo, co pozitivní-
ho se kolem nás děje. Dobrých zpráv není nikdy dost.
Přestože již nebudu zastupitelem, budu nadále prostřed-
nictvím svého působení v krajském výboru či komisi a zvo-
lených kolegů pomáhat řešení problematiky nejen našeho 
regionu v oblastech mi blízkých.

Miloslav Šmolík
zastupitel SPOLU-ODS

Kraj nečeká lehké období
Říčanům chybí regulérní atletická drá-
ha (400 m), ale také celoroční tréninko-
vá hřiště pro fotbal, ragby i jiné sporty. 
Problémem stávajících hřišť v centru je 
okolní zástavba, protože večerní provoz 
hřišť ruší rezidenty. Pokud chceme, aby 
se naše děti a naši sportovci mohli měřit 
s nejlepšími, musíme do budoucna in-

vestovat do odpovídající infrastruktury. Zahájili jsme proto 
jednání s majiteli rovinatých pozemků, kde by v budoucnu 
mohla vzniknout další venkovní sportoviště. Jedna z alter-
nativ se otevírá poblíž travnatého letiště u Světic (k. ú. Říča-
ny-Voděrádky), kam lze dojet autem, na kole po cyklostezce 
od Marvánku a brzy i pěšky či na kole od hřbitova po obno-
vené Solné stezce. Se státem již dlouho jednáme o možnosti 
osázení přilehlých polí (ta jsou ve vlastnictví Státního po-
zemkového úřadu) stromy a zelení, abychom pokračovali 
v zeleném prstenci kolem města. Tato zeleň by pak fungovala 
jako prvek zvukové izolace nejen ve vztahu k dálnici D1, ale 
i vůči hluku z provozu sportovišť. O vizích i parametrech sa-

motných sportovních ploch úzce jednáme s naším koaličním 
partnerem, Unií pro sport a zdraví. Ta také připravuje návrh 
na zvýšení podpory místních sportovních klubů, které dosa-
hují skvělých výsledků. Nic nebude hned, je to běh na delší 
trať, ale již dnes je potřeba mít jasnou vizi.
Sportu zdar!

Pavel Matoška
místostarosta Klidné město

Vize pro nová sportoviště i více peněz pro kluby
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Městská policie Říčany
Komenského nám. 1619/3, 251 01 říčany 

e-mail: mestska.policie@ricany.cz

Tel. 323 618 150  
Mob. 725 022 765

městská policie radí 
a informuje

Z knihy událostí
29. září, 21.46 
Strážník dozorující městský kamero-
vý dohlížecí systém si všímá osoby, 
která se pohybuje v ulici Kamenická 
u boxů, které slouží k uložení jízdních 
kol. Osoba se pokouší do jednotli-
vých boxů násilně vniknout, proto 
je na místo okamžitě vyslána hlídka 
strážníků. Když osoba spatří strážní-
ky, nasazuje si kapuci a snaží se ne-
nápadně zmizet do ulice Ruská. Zde 
je osoba dostižena a následně ztotož-
něna. Strážníkům osoba sděluje, že 
v místě hledá jízdní kolo, na kterém 
měla do místa přijet. Prověřením zá-
znamů kamer je zjištěno, že do místa 
přišla pěšky a ve vnitřní části rondelu 
si též prohlížela odstavená jízdní kola 
a zkoumala jejich zabezpečení. Zatím 
k ničemu protiprávnímu nedošlo, ale 
strážníci tuší, že pokud místo opustí, 
osoba se pokusí některé jízdní kolo 
ukrást. Strážníci místo na oko opouš-
tějí, ale osoba je dále monitorována 
za pomoci kamer. Tušení bylo správné 
a osoba zanedlouho vyndavá štípací 
kleště a pokouší se u několika jízdních 
kol přeštípnout bezpečnostní lankový 
zámek. Strážníci při činu osobu za-
držují a omezují na osobní svobodě, 
jelikož je důvodně podezřelá z poku-
su spáchání trestného činu. Osoba je 

předána Policii ČR k provedení dalších 
úkonů a opatření. Tím by tato událost 
mohla končit, ale nekončí. Po provede-
ných úkonech ze strany Policie ČR je 
osoba policisty propuštěna. Asi o ho-
dinu později na základě telefonického 
oznámení strážníci zjišťují dle popisu 
stejnou osobu, která se neoprávně-
ně nacházela v bytovém domě v ulici  
17. listopadu. Dále je nahlášena krádež 
elektrocentrály, která s výskytem osoby 
také souvisí, a aby toho nebylo málo, je 
v brzkých ranních hodinách osoba na-
lezena obyvateli domu v ulici Jiráskova, 
kam násilně vnikla a poškodila vstupní 
dveře. Strážníci osobu opětovně předá-
vají i se všemi zjištěnými skutky Policii 
ČR k provedení dalších úkonů.

4. října, 04.40

Všechny složky integrovaného zá-
chranného systému včetně strážníků 
míří do ulice Družstevní, kde se v by-
tovém domě objevil ve stoupací šachtě 
čtvrtého nadzemního patra kouř. 
Strážníci informují hasiče a následně 
evakuují obyvatele do bezpečí před 
dům. Starším osobám je poskytnuto 
služební vozidlo strážníků k zajištění 
a udržení jejich tepelného komfortu 
v chladných brzkých ranních hodi-
nách. V souvislosti s událostí a prav-
děpodobně tíhou vzniklého stresu a vy-
pětí dochází u jednoho obyvatele domu 
ke kolapsovému stavu. Ten je okamži-
tě předán do péče přítomné posádky 
zdravotnické záchranné služby k ošet-
ření. Příčina zakouření stoupaček, je 
průzkumem hasičů zjištěna. V jedné 

z bytových jednotek zapnutý větrák 
odsávání propálil stěnu větrací šachty 
a došlo k zakouření prostor.

7. října, 17.40

Hlídka strážníků prováděla plánova-
nou kontrolní činnost v rámci dohledu 
na bezpečnost a plynulost silničního 
provozu v rámci rekonstrukce Černo-
kostelecké ulice. Řidič vozidla značky 
Ford porušil zákaz vjezdu, vozidlo bylo 
zastaveno strážníky k řešení přestupku. 
Dalo by se konstatovat, že šlo o každo-
denní rutinu. Ale řidič před zastavením 
vozidla strážníky zmatkuje, vybočuje 
ze směru jízdy a kličkuje. V protismě-
ru řidič ohrožuje autobus hromadné 
dopravy, který místem projíždí, až jej 
přinutí svou jízdou zastavit. Po kontro-
le dokladů potřebných k řízení vozidla 
a zjištění totožnosti řidiče tento ke své-
mu přestupkovému jednání uvádí, že 
si myslel, že uzavřenou ulicí projíždět 
může. Při komunikaci s ním ale stráž-
níci nabývají dojmu, že je řidič pod vli-
vem alkoholu. Řidič výzvu k podrobení 
se orientační dechové zkoušce nejprve 
odmítá. Následně ale s provedením 
zkoušky souhlasí. Ta je s pozitivním 
výsledkem a hodnotou 1,49 ‰ alko-
holu v dechu. Řidič vozidla je omezen 
na osobní svobodě, jelikož je důvodně 
podezřelý ze spáchání trestného činu. 
Následně je předán hlídce Policie ČR 
k provedení dalších úkonů a opatření.

Jindřich Joch
zástupce vedoucího  

Městské policie Říčany

Vážení přátelé,
jedna z posledních soutěží tohoto roku 
je úspěšně za námi a mně nezbývá nic 
jiného než opět gratulovat. Z letošní-
ho ZHVB, který se konal 5. října v Ří-
čanech, jsme si odnesli hned několik 
cenných zkušeností a pohárů. Za Ří-
čany běželo pět hlídek a náš Krýša 
ještě doplnil družstvo starších žáků 
z Klokočné. Mladším se bohužel neda-
řilo, a tak obě hlídky skončily na zad-
ních příčkách, nicméně posbírali jsme 
zkušenosti a příště se to určitě povede 
lépe. Zato jsme si pak zlepšili náladu 
výsledky starších, kteří do výkonu dali 
vše, zúročili všechny předchozí tré-
ninky a vybojovali ve velké konkurenci 
krásnou 2. příčku. Ohromnou radost 
máme i z dorostenců a dorostenek, 
kteří postupují do krajské soutěže, 
a moc jim gratulujeme. Ačkoliv nám 
počasí nepřálo a bylo všude bahno, 
moc děkuji všem, kdo se na organizaci 
podíleli. Velké poděkování taktéž patří 
skautům, kteří nám propůjčili prostory 
a umožnili nám vytvořit pro naše zá-
vodníky zázemí, a samozřejmě děku-
jeme za podporu městu Říčany. Nyní 
si naše mládež užije přípravu na další 
sportovní sezonu a věříme, že co půjde, 
zlepšíme a budeme minimálně opět to-
lik úspěšní jako v letošním roce.
V jednotce jsme stále připraveni a naši 
připravenost prověřilo hned několik 
výjezdů. 13. září v odpoledních hodi-
nách jsme vjeli k nahlášenému požáru 
sporáku, který se obešel bez větších 
škod. Ještě ten samý den ve večerních 
hodinách jsme vyjeli ke střechou za-
tékající vodě do domu. Tím nám za-
čal celovíkendový maraton výjezdů, 
které nám zajistila příroda přinášející 
ohromné množství vody. Výjezdů spo-
jených s čerpáním vody, umisťováním 
pytlů s pískem a protipovodňových zá-
bran bylo nespočet. Mohlo by se zdát, 
že situace byla velice špatná. Avšak 
v mnoha lokalitách to bylo ještě horší, 
a proto bylo v areálu KSÚS zřízeno 
pytlovací centrum. Bylo sem navezeno 
více než 130 tun písku a bylo zde více 

než šest pytlovacích stanovišť. Dohled 
nad touto činností dostal náš sbor, kon-
krétně náš velitel Zdeněk Kavka, který 
to zvládl s grácií. Odtud se připravené 
pytle odvážely dál do míst, kde byly nej-
více potřeba. Za nasazení jednotky dě-
kuji a děkuji i mládeži, protože se o nás 
starala a na zbrojnici nám zajišťovala 
potřebné zázemí v podobě občerstve-
ní. Když voda opadla a vše se vrátilo 
do normálu, nové mimořádné události 
si i přesto si našly cestu: 4. října jsme 
vyjeli k nahlášenému kouři ve stou-
pačce, kde jsme ve spolupráci s HZS 
prováděli evakuaci osob, 7. října byl 
nahlášen kouř linoucí se z odstaveného 
vozidla, 12. října to byla dopravní ne-
hoda a jeden z posledních a náročných 
výjezdů byl 13. října, kdy jsme o půl-
noci jeli k nahlášenému požáru chaty. 
Zde to bohužel pro chalupu dobře ne-
dopadlo.
Rád bych se vrátil k povodním, proto-
že některé regiony to zasáhlo ničivě, 
a proto se organizovaly odřady. Bylo 
přihlášeno ohromné množství sborů, 
které se hlásily na pomoc, a to včetně 
toho našeho. Bohužel se na všechny 
dostat nemohlo, ale my jsme tu mož-
nost dostali, a proto jsme se zúčastnili 
odřadu, který trval týden od 30. září 
do 4. října. Vyjeli jsme s naší CAS 30 
Scanie v počtu 1+3 ve složení Jan Ráž, 

Milan Šafránek, Roman Kurka a Lukáš 
Kříž. Naší jednotce byly přiděleny čin-
nosti, a to zejména čerpání vody, od-
klízení, uklízení a údržba cest formou 
oplachu. Celou dobu jsme operovali 
v Širokém Brodu u Mikulovic, a kdo 
nás sleduje na facebooku, mohl spatřit 
na vlastní oči situaci, ve které se místní 
nacházejí. Pánové, já smekám a děkuji 
vám za vaše nasazení a obětavost. 
Na závěr přeji poklidný podzim 
a již s předstihem si zapište datum  
1. 2. 2025. Hasičský bál se blíží.

David Pojezný, jednatel SDH Říčany
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Pýchavka obrovská 
Langermannia gigantea

když se vám na zahradě objeví bílý 
balon, hned si ho všimnete. Že se 
nejedná o míč, ale o obří houbu, je 
při bližším pohledu jasné, navíc se 
den ode dne zvětšuje. impozantní 
pýchavka obrovská měla letos dobré 
podmínky k růstu. po vydatném let-
ním a podzimním dešti se opakova-
ně objevila i v říčanských zahradách.

Celkově je tato houba rozšířená od se-
verního Španělska a Velké Británie až 
po západní Sibiř. Roste také v Severní 
Americe, a to hlavně ve východní části.
U nás ji nacházíme od června až do lis-
topadu v nižších a středních polohách, 
na úživných půdách. Roste na loukách 
a ve světlých lesích, ale také v zahra-
dách, sadech nebo parcích. Pro hou-
baře je svátkem najít pěknou pýchavku 
v optimálním stavu zralosti.
Plodnice jsou kulovité a obvykle mají 
kolem 50 milimetrů v průměru, ale 
jsou známy i opravdu velké exemplá-
ře.  V mládí je vnitřek plodnice bílý, 
později žloutne, hnědne, nepravidelně 
rozpraskává a rozpadá se. Přitom se 
uvolňují hnědavé výtrusy. Ty jsou velké 
jen kolem 5 mikrometrů a větrem se šíří 
po okolí.
Pýchavka obrovská roste rychle, bě-
hem týdne se zvětší do velikosti kopa-
cího míče. To je ideální velikost pro ku-
chyňské zpracování. Plodnice je ještě 
tvrdá a uvnitř čistě bílá. Nejoblíbenější 
recept na pýchavku je klasický řízek. 
Pýchavku nakrájíme na 2 cm široké 
plátky, oloupeme tvrdou slupku, obalí-
me v trojobalu a osmažíme. Mezi další 
doporučené úpravy patří kulajda, guláš 
nebo kari.
Pýchavka obrovská se pyšní řadou 
neobvyklých prvenství. Tak například 
v České knize rekordů se dočteme, že 
z u nás nalezené pýchavky, která měla 
obvod 122 cm a hmotnost 9 kg, bylo 
připraveno přes 100 řízků.

Když spočítáme všechny výtrusy, kte-
ré by v takto velké pýchavce dozrály, 
dojdeme k ohromujícímu číslu 150 bi-
lionů (150×1012) výtrusů. To nás vede 
k úvaze, že pokud by z každého výtrusu 
vyrostla jedna houba a na jednom met-
ru čtverečním by vyrostlo 5 pýchavek, 
pak by porostlá plocha zabrala území  
o velikosti Belgie nebo Albánie. Tak to ale 
v přírodě neprobíhá. Plodnice vyrůstají 
z propletených vláken podhoubí (my-
celia), nehledě na to, z kolika výtrusů se 
podhoubí rozrostlo. A míst, kde se mu 
daří, není mnoho.
Zajímavostí z české mykologické 
literatury je příměr, že kdyby se výtrusy 

z plodnice o průměru 50 cm srovnaly 
do řady těsně vedle sebe, utvořily by 
čáru, která by dosahovala až k Měsíci.
O pýchavce se zmiňuje i Guinnessova 
kniha rekordů jako o největší jedlé hou-
bě na světě. Největší nalezená pýchav-
ka obrovská měřila v obvodu 2,64 m 
a vážila 22 kg. Našel ji J. G. Richard 
z Montrealu v kanadském Quebecu 
v roce 1987.
Podle některých pramenů se v minulos-
ti pýchavka používala i v lidové medicí-
ně. Prášek ze spor aplikovaný na ránu 
měl působit k zastavení krvácení.

Jakub Halaš

PŘÍROdA 
Říčanska

MINIMÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 

PRUH

MINIMÁLNÍ OKRAJ
POZITIV
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Začátkem listopadu slaví mysliv-
ci a lesníci svátek svého patrona, 
svatého Huberta. Podle legendy se 
Hubert rozhodl zasvětit svůj život 
Bohu poté, co při lovu spatřil jelena 
s křížem mezi parohy a uslyšel výzvu: 
„Huberte, proč stále lovíš a honíš 
zvěř? Je načase, abys začal hledat mě, 
který se za tebe obětoval.“ Paradox-
ně si dnes připomínáme Hubertovo 
setkání s jelenem v období, kdy říje 
jelenů skončila a loví se jen vzácně.
V těchto týdnech však můžeme 
i v okolí Říčan zaslechnout říji daň-
ků. Jejich hluboké hrdelní rochání 
se nese krajinou a může působit zne-
pokojivě, není však důvod k obavám. 
Daňci člověka neohrožují a jejich říje 
není tak bojovná jako u jelenů. Boje 
samců o teritorium či stáda daněl 
sice často vedou ke zlomení lodyhy 
paroží, to však daňci v předjaří sha-
zují a roste jim nové.
Na podzim také častěji narážíme 
na divočáky. Loňská mírná zima 
a dostatek potravy vedly k jejich 
početným přírůstkům, přestože se 
myslivci snaží jejich stavy regulovat. 
V letních měsících divočáci využívají 
krytu na polích a jsou méně viditel-
ní, po sklizni se však stahují blíže 
k lidským sídlům či okrajům lesa. 
Přitahuje je nejen štědrá úroda žalu-
dů, ale i ovoce a zelenina, které lidé 
vyhazují poblíž svých zahrad. Letos 
situaci navíc zhoršila i bohatá sezona 
hub, jež do lesů přivedla zástupy váš-
nivých houbařů, které neodradil ani 
ten nejhustší porost. Divočáci, kteří 
tam obvykle přes den uléhají, prcha-
li z lesů a hledali klid v zahradách 
a u lidských obydlí.
Myslivci se snaží – i díky podpoře 
města Říčany – divočáky odvádět 
pomocí krmných zařízení dále od zá-
stavby a snižují jejich stavy. Ke zmír-
nění problémů však můžeme přispět 
my všichni. Prosím, nevyhazujte 
ovoce v okolí svých domovů či na kraj 
lesa. Divočáci mají velmi dobré 
smysly a vůně oblíbených pochoutek 
je s jistotou přiláká i na větší vzdále-
nost. Rovněž prosím pamatujte na to, 

že k odlovu dochází v noci. Je pocho-
pitelné, že si lidé chtějí po dlouhém 
dni v práci zasportovat v přírodě 
a v podzimních měsících se to často 
nepodaří do setmění. Přesto prosím 
zvažte, zda opravdu nutné vstupovat 
za tmy do lesa. Není-li jiná možnost, 
pohybujte se po hlavních cestách. 
Majitelé psů by vzhledem k vysoké 
aktivitě divočáků měli zvážit, zda 
je bezpečné pouštět psy na volno, 
zvláště u hustších a nepřehlednějších 
porostů. Divočáci mohou často ležet 
v bezprostřední blízkosti cest.
Rovněž připomínáme, že z českého 
území se zatím nedaří vymýtit náka-
zu afrického moru prasat. V případě 
nalezení mrtvého divočáka prosím 
neprodleně informujte Policii ČR 
nebo uživatele honitby (myslivecký 
spolek). Uhynulého zvířete se nikdy 
nedotýkejte a nepouštějte k němu 
svého psa.

Dana Hamplová 
za Myslivecké sdružení Světice

Listopad – měsíc svatého Huberta, patrona myslivců

Říje nebývá říjnu

Když naši předci nazvali desátý 
měsíc v roce podle říje jelenů 
a další spárkaté zvěře, udělali 

chybu. Říje spárkaté totiž probíhá 
od poloviny července do konce 
listopadu či začátku prosince.

Jako první nastupuje říje u srnčí 
zvěře, a to zhruba od poloviny 

července do poloviny srpna. Srnčí 
říje je výjimečná tím, že typické 

zvuky – pískání – nevydávají 
samci, ale srny.

Jelení říje vrcholí na svatého Vác-
lava na konci září. Jeleni troube-
ním lákají srny a zahánějí soky.

daňci mají říji v říjnu a listopadu, 
na rozdíl od jelenů netroubí, ale 

rochají.
U jelenců nastupuje v listopadu 
a může se protáhnout až do pro-
since. Samci se ozývají sykavými 

až pískavými zvuky.
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Děkujeme vám!
pop opTik letos na podzim slaví své páté výročí, při-
čemž již více než dva roky poskytuje své služby i v Říča-
nech. velmi si vážíme důvěry a podpory, kterou nám naši 
zákazníci projevuji a díky níž se neustále posouváme 
kupředu. Naše optika staví na profesionalitě, odbornosti 
a individuálním přístupu. Tyto hodnoty nám umožňují 
poskytovat služby na vysoké úrovni. usilujeme o to, 
abychom vyšli vstříc každému zákazníkovi, a jsme hrdí 
na to, že nabízíme nejen špičkové služby, ale i kvalitní 
zboží. v naší nabídce najdete kontaktní čočky, dioptric-
ké i sluneční brýle nejvyšší kvality, včetně skel od reno-
mované značky carl Zeiss, jejímž jsme certifikovaným 
partnerem.

Blíží se čas vánoc 
I když venku ještě padá listí, Vánoce se nezadržitelně blíží 
a s nimi přichází i otázka, čím obdarovat své blízké. Krásná 
dárková poukázka v hodnotě 1000 Kč, 2000 Kč nebo 5000 Kč 
potěší pod stromečkem nejen rodinu, ale také zaměstnance 
či přátele. V POP OPTIK nabízíme dárkové poukázky ele-
gantně zabalené a obdarovaný je může využít pro zakoupení 
jakéhokoli produktu z naší nabídky. Skvělou zprávou je, že 
dárkové vouchery, stejně jako ostatní produkty v naší optice 
můžete hradit prostřednictvím benefitních programů (So-
dexo, Edenred, UP CZ, Benefity, Benefit Plus).
Nenechávejte nákup vánočních dárků na poslední chvíli. Po-
kud nejste příznivcem dárkových voucherů, udělejte radost 
těm, na kterých vám záleží, luxusním a stylovým řetízkem 
na brýle. V POP OPTIK najdete široký výběr moderních brý-
lových řetízků pro muže i ženy. Řetízky italské značky COTI 
jsou nejen praktické, takže už nebudete muset brýle neustále 
hledat, ale zároveň slouží jako krásný módní doplněk. Ženy 
ocení rozmanitost barev a designů, zatímco muži mohou 
sáhnout po elegantních kožených variantách. Skvělou vol-
bou jsou také čisticí sady, nové pouzdro na brýle nebo zásoba 
kontaktních čoček.

starejte se o své oči
S novým rokem přicházejí nové výzvy i předsevzetí. A i když 
možná nepatříte k jejich zastáncům, my pro vás jedno máme: 
Dbejte na své zdraví, a to ve všech ohledech. Jako oční opti-
ka klademe důraz na důležitost péče o váš zrak, i když vás 

zatím nic netrápí. S postupujícím věkem se mohou objevit 
oční onemocnění, jako je například šedý nebo zelený zákal, 
která mohou váš zrak nenávratně poškodit v případě, že se 
nezačnou včas léčit. Pokud jste rodiči, nezapomínejte ani 
na pravidelné oční kontroly u svých dětí. Do 15 let věku je 
třeba, aby děti byly pod dohledem očního lékaře, ale dospě-
lí mohou základní vyšetření absolvovat u specialistů přímo 
v naší optice. Pokud objeví jakýkoliv problém, doporučí vám 
včasnou návštěvu očního lékaře.
V naší říčanské pobočce na vás čeká odborný personál, který 
k měření zraku používá ty nejmodernější přístroje. Objednat 
se můžete pohodlně online nebo telefonicky. A skvělou zprá-
vou je, že pokud si u nás následně pořídíte dioptrické nebo 
sluneční brýle, za vyšetření neplatíte.
V roce 2025 vám nabídneme opět to nejkvalitnější zboží, 
a především profesionální služby. Snaha poskytovat nejlep-
ší péči o vaše oči i brýle zůstává naší prioritou. Navštívíme 
také mezinárodní veletrhy s optickým zbožím, abychom vám 
mohli přinést nejnovější trendy z oboru.
Děkujeme vám za důvěru, kterou jste nám v roce 2024 proje-
vili, a těšíme se na vás v naší pobočce v Říčanech i v nadchá-
zejícím roce. Přejeme vám krásné a klidné Vánoční svátky 
a úspěšný vstup do Nového roku s jasným výhledem!
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40% na všechna brýlová skla
PLATÍ I NA VÝMĚNU SKEL1+1 ZDARMA

více informací na www.popoptik.cz

Yoga Fest Říčany – inspirující akce pro tělo i duši
V sobotu 5. října se v malebném pro-
středí Home of AV ve Voděrádkách 
konal první ročník festivalu Yoga Fest 
Říčany, který přilákal stovky milovníků 
jógy a zdravého životního stylu. Akce 
nabídla bohatý program plný inspira-
tivních lekcí, přednášek a workshopů, 
které vedly přední osobnosti české jó-
gové scény. Festival přivítal začátečníky 
i pokročilé, kteří si mohli vybrat z růz-
ných stylů jógy, od jemných relaxačních 
lekcí až po náročnější. Nechyběly ani 

přednášky o výživě, dechových techni-
kách a zdravém životním stylu. Mezi 
lektory byli například Margit Slimáko-
vá, Dana Čechmanová, Michal Elčkner, 
Pjer La Šez a rekordman David Vencl, 
kteří přinesli inspiraci a nové pohledy 
na jógu. Oblíbené byly i kakaové cere-
monie, které nabídly hlubokou relaxaci. 
Festival nebyl ale zaměřen na fyzickou 
aktivitu – návštěvníci si užili i společný 
čas s dalšími nadšenci, vyměňovali si 
zkušenosti a navazovali nová přátel-

ství. Yoga Fest Říčany jednak oboha-
til místní komunitu, jednak zanechal 
pozitivní dojem i ve všech účastnících, 
přilákal totiž nejen místní obyvatele, 
ale i návštěvníky z širšího okolí, kteří 
ocenili příležitost spojit jógu s krásným 
prostředím Voděrádek. Úspěch prvního 
ročníku motivuje organizátory k další-
mu pokračování. Druhý ročník je naplá-
nován na 4. října 2025 a vstupenky jsou 
již nyní v prodeji.

 Kateřina Hrubešová

ořechová alej, le-
mující srnčí ryb-

ník, spojující alej Říčaňáků a krásný 
palouček s majestátním dubem, je 
naše srdeční záležitost. když jsme 
se o ni začali starat, vypadala jako 
neprostupná džungle. podepsalo se 
na ní, že o ni roky nikdo nepečoval.  

Nicméně už více než deset let alej vypa-
dá jako alej a stala se oblíbeným místem 
pro venčení psů, dětí, ale i pro budování 
kondice chodců a běžců. Podzimní sběr 
ořechů je třešničkou na dortu. 
V aleji můžeme potkat mnoho du-
tin, které využívají ptáci a netopýři 
k hnízdění.  To jsme mohli pozorovat, 
když přes Ořechovku vedla trasa při 
příležitosti Dne Země. 
Nyní na podzim jsme se setkali na sou-
sedské slavnosti. Chtěli jsme se potkat, 
společně oslavit podzim, ochutnat 
ořechové zákusky a „naši“ Ořechovku 
trochu opečovat.

Důležitou náplní bylo vytvoření pro-
storu pro vysazení nového mladého 
ořešáku, který byl pokřtěn jako Císař 
Eragorn, byť se jedná o ořešák králov-
ský. Přejeme mu tedy mnoho dobrého 
do života a ať se mu dobře daří. 
Na organizování akce se podílela 
KPZ Říčany, která se během sezo-
ny stará o společné odběry zeleniny, 
Ekocentrum Říčany, které se Oře-

chovce dlouhodobě věnuje, a Mu-
zeum Říčany. To akci organizačně 
zaštítilo. Sousedská slavnost by se 
nemohla konat bez města Říčany, 
které poskytlo dotaci na nákup po-
třebných pomůcek a vybavení. Díky 
Odboru správy a údržby města MěÚ 
Říčany je Ořechovka už druhý rok 
ukázkově posekána.

Alžběta Macková

ořechovka 
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Zatímco ve dne světlo potřebujeme, 
v noci je to z hlediska zdravého živo-
ta a neporušené přírody naopak.  
světelné znečištění způsobuje nejen 
to, že na obloze vidíme stále méně 
hvězd, představuje také riziko 
zdravotní a ekologické. přirozená 
tma je pro život většiny organismů 
stejně důležitá jako přirozené světlo. 
střídání světla a tmy je metronomem 
synchronizujícím fyziologické funkce 
organismů, včetně člověka. Důsledky 
nadbytečného umělého světla v noci 
– světelného znečištění – jsou jednou 
z mnoha daní, které lidské společen-
ství platí za svůj pokrok a rostoucí 
pohodlí. světelný „bonus“ ve formě 
nepřirozeného umělého světla se 
začíná jevit jako nepřiměřený.

Ano, světlo může být znečištění. Sice 
vás neušpiní, ale když je ho v noci moc, 
může škodit. Omezuje kvalitu spánku 
a regeneraci lidského organismu, po-
škozuje živočichy i rostliny. Vnesením 
umělého osvětlení do noční tmy jsme 
zkrátka způsobili zmatek v mnoha ob-
lastech.
Začneme od oblohy a astronomie, 
protože tady se každý může na první 
pohled přesvědčit o důsledcích noč-
ního svícení. Hvězdy z města skoro 
nejsou vidět. Když chce člověk pozo-
rovat nerušenou oblohu, tedy co nejvíc 
hvězd a Mléčnou dráhu, musí jít daleko 
od města. První astronomické zmínky 
o ochraně nočního prostředí se zača-
ly objevovat kolem roku 1960. A pak 
trvalo mnoho desetiletí, než problém 
převzaly další obory, které jsou ještě 
důležitější. Astronomové si v budouc-
nu mohou zbudovat pozorovatelny 
na Měsíci, kde není atmosféra a světel-
né znečištění tam nebude. Ale život zů-
stane na Zemi, aspoň prozatím. A ten 
si musíme chránit.
Noční světlo vadí především přírodě. 
Počínaje biodiverzitou přes ohrožení 
ekosystémů až po ohrožení opylova-
čů a biorytmů volně žijících druhů. 

A na přírodě jsme závislí my lidé. Jako 
civilizace například bez hmyzu nepře-
žijeme. Druhý důležitý faktor je zdraví 
člověka. Tam už musíme mluvit o urči-
té intenzitě světla, které na nás v noci 
svítí a ovlivňuje naše zdraví. A také 
o jeho spektrálním složení – mod-
rá (tedy krátkovlnná) složka světla 
do noci v žádném případě nepatří. Pro-
to bylo na stránkách Říčanského kurý-
ru už uveřejněno tolik varovných textů 
od občanů.
A zdaleka ne poslední oblast je eko-
nomika. My dnes umělé světlo v noci 
nadužíváme, používáme ho zbyteč-
ně moc a v době, kdy to není potřeba. 
To světlo si nejenom vyrobíme, ale 
i zaplatíme, a ještě nám škodí. Čili je 
evidentní, že je něco špatně, protože 
si vlastně platíme svou postupnou 
destrukci. Asi nás napadne, že ve 
městech svítit musíme, protože v nich 
bydlí, chodí a žije hodně lidí. Ale pro-
blém je, že světlo se šíří atmosférou až 
300 km daleko. Říčanské světlo je tak 
schopné dosvítit na šumavskou oblo-
hu.
Největším problémem je ale zbytečné 
světlo. To je velmi důležitý termín, 
protože večer, když jdeme z kina nebo 

večerní směny, světlo na ulici potře-
bujeme. Ale svítit naplno ve dvě hodi-
ny v noci je opravdu zbytečné. Často 
říkáme, že je ve veřejném zájmu, 
abychom zajistili bezpečnost v uli-
cích. S tím lze souhlasit. Ale když se 
na ulici pohybuje jeden člověk za ho-
dinu a na vsi ani jeden člověk za noc, 
tak se v průběhu noci veřejný zájem 
mění. Veřejným zájmem už nemůže 
být bezpečnost člověka, ale ochrana 
nočního životního prostředí čili příro-
dy. Je tedy na zvážení, zda by se noční 
chodec neměl spíše vybavit čelovkou, 
stejně jako je auto vybavené reflekto-
rem. Omezení komfortu? Ne, záchra-
na prostředí, ve kterém budeme moci 
ještě zdravě žít.
A komu že světelné znečištění vadí? 
Lidé jsou na tom z celé živočišné říše 
paradoxně nejlíp, jednak citlivostí, ale 
také proto, že si umíme do oken kou-
pit závěsy. Ale musíme si uvědomit, 
že každý člověk je jinak citlivý, má 
individuální vnímání světla. Pro kon-
text je dobré uvést, že když je Měsíc  
v úplňku a v jeho světle přečteme knížku 
a nemusíme si ani svítit na cestu, je to 
osvětlení v úrovni čtvrtiny luxu. Na uli-
cích máme běžně minimálně dva luxy. 

Kolem Národního muzea v Praze je  
40 luxů. To je desetkrát, dvacetkrát, 
klidně stokrát víc než přirozené noční 
světlo. Jsou lidé, kterým v noci nebu-
de vadit osm luxů, tj. dvacetkrát víc 
než dodá měsíční úplněk. To, že jim to 
nebude vadit, znamená, že jim to nena-
ruší biologické hodiny a nesníží tvorbu 
melatoninu. Melatonin je tzv. „hormon 
spánku“, který vzniká jenom ve tmě 
a jenom v noci. Ale jsou lidé, kterým 
opravdu vadí už zlomky luxu, a ty by-
chom měli chránit též. V zákonodárství 
je zakotven pojem předběžné opatr-
nosti, přičemž dnes již máme stovky 
vědeckých studií, které upozorňují 
na to, že umělé světlo v noci škodí.  
V ložnici má být tma. To, že u venkov-
ního osvětlení musíme dojít ke kom-
promisům, je jiná věc.
Světlo má různé barvy, odborně spekt-
rální složení. Existuje světlo ostře bílé, 
namodralé či naopak teple bílé a na- 
oranžovělé. Živočichům vadí poměrně 
rozsáhlá část tohoto spektra. Ale úplně 
všem, od hmyzu přes obratlovce, vadí 
krátkovlnná složka světla, to zname-
ná modré a zelené světlo. A o to je teď 
velký boj, abychom takové světlo ne-
dodávali do vnějšího prostředí. To je 
zcela zásadní. Tím spíš lze naprosto 
jednoznačně souhlasit s rozhodnutím 
vedení města dále instalovat veřejné 
osvětlení „blue free“, tedy bez této 
krátkovlnné složky světla. A občanům 
Říčan k tomu pogratulovat. Říčany 
tak potvrzují, že jsou skutečně jedním 
z nejlepších míst k životu v České 
republice!
Ryby a obojživelníci jsou citliví už 
na velmi nízkou intenzitu světla 
od tisícin luxu (měsíční úplněk má  
0,25 luxu, viz výše). Když osvětlíme 
most, vytvoříme rybám nepřekona-
telnou bariéru. Pod mostem nepod-
plavou. Hmyz zase čeká na prahovou 
hodnotu tmy. Pokud žije v městském 
parku, kde se nově zřídí veřejné 
osvětlení, které svítí celou noc, tak 
vlastně pořád čeká na to, kdy se setmí. 
Ale ono se nesetmí nikdy. A rostliny 
reagují na úplně veškeré spektrum 
světla. Vadí jim i oranžové světlo. 
Stromy a rostliny obecně reagují 
v průběhu roku jednak na snižování 
teplot, ale především na zkracování 

délky dne. A jestliže na ně svítíme, 
délka dne se jim nezkracuje. „nevědí“, 
že bude zima, že bude mrznout. Občas 
můžeme vidět strom, který má část 
koruny zachycenou ve světle reflekto-
ru mířícího třeba na kostel. V té části 
koruny má strom množství světla jako 
v létě. To znamená, že neshodí listy, 
nestáhne mízu, a s prvním prosinco-
vým mrazem mu popraská pletivo.

co se s tím vším dá dělat?
Stačí se zamyslet nad tím, jak budu 
svítit. Pojďme svítit jenom tam, kde je 
to potřeba. Jestliže chci svítit na chod-
ník, musím se zamyslet, jak světlo clo-
nit, abych nesvítil lidem do oken. A už 
vůbec nesvítit do horního poloprosto-

ru, kde to nejen že není potřeba, ale 
je to náklad navíc, který nás zatěžuje 
a „bere nám nebe nad námi“. Svítit 
jen tak silně, jak je potřeba. Často 
svítíme zbytečně moc. A poslední věc: 
Svítit jenom tehdy, kdy je to potřeba. 
Dnes svítíme na parkovištích, na uli-
cích, u supermarketu celou noc. Ne-
zhasínáme. Tyto tři teze se dají sklou-
bit do jedné: svítit účelně. Jen tehdy, 
když to má smysl. Rakušané ovšem už 
začali s ještě lepší tezí: Zdůvodni svoje 
světlo. Takhle by podle mého názoru 
měla fungovat společenská dohoda.

Pavel Suchan, Astronomický ústav 
Akademie věd České republiky, 

 Ondřejov

Umělé světlo v noci je problém,  
protože ho nadužíváme

Ondřejovská hvězdárna a světlo od Prahy

Příklad světelného znečištění ovlivňujícího přírodu

Umělý jas oblohy nad Českou republikou
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Děkujeme 
za společných 
pět let!

Koloběh v listopadu oslaví pět let své 
existence. I když je portfolio jeho čin-
ností stále širší, primární je i nadále 
charitativní obchůdek na náměstí. 
Po celou dobu usilujeme o to, aby se 
lidé naučili neplýtvat, nevyhazovat 
pěkné věci nebo kusy oblečení a raději 
je donesli k nám, aby ještě poslouži-
ly. A daří se! Pravda, někdy až tak, že 
příjem musíme dočasně pozastavit, 
protože naše prostory nejsou nafuko-
vací. A lidé se už naučili chodit k nám 
nakupovat. Mnozí pravidelně, někteří 
denně (!), protože návštěva a prohlíd-
ka našeho útulného obchůdku jim vždy 
zlepší náladu. Prodejem si přivydělává-
me na provoz (abychom rozpočet měs-
ta nezatěžovali přespříliš), ale 60 % 
veškerého výtěžku pomáhá. Rodin, 
seniorů a samoživitelek/samoživitelů 
ve finančních potížích je i v bohatých 
Říčanech dost, naše garantky ze soci-
álních služeb se na nás mohou s důvě-
rou obrátit a my pomoc zajistíme. Její 
celková výše za dobu naší existence 
dosahuje k 5,5 milionům korun!

Největší pomoc
Dosud největší realizovanou pomocí se 
stal letos v září nákup automobilu pro 
Hospic Dobrého pastýře v čerčanech 
v hodnotě 590 000 Kč (!). Mimořádně 
náročná péče o pacienty v terminál-
ním stádiu života není zajišťována 
jen v čerčanském kamenném hospici, 
zdravotníci a pečovatelé zajíždějí také 
ke klientům, kteří odcházejí ve svých 
domovech, a snaží se ulehčit práci 
těm, kteří o své umírající pečují sami. 
Většina klientů mobilního hospice je 
z Říčan (!). Vůz je uzpůsoben speciál-
ním potřebám, bude polepen logy Ko-
loběhu a bude na něm uvedeno, že byl 
pořízen z financí získaných prodejem 
zboží v dobročinném obchůdku.

Ze srdce děkujeme!
Děkujeme všem dárcům, kteří nám 
stále nosí (většinou) pěkné zachovalé 

věci. Děkujeme nakupujícím, že k nám 
nechodí jen proto, že se u nás dá na-
koupit levně, ale i proto, že nás chtějí 
podpořit. Občas si někdo koupí dražší 
věc, kterou ani nepotřebuje, protože 
chce prostě udělat dobrý skutek. Dě-
kujeme našemu zřizovateli městu Ří-
čany, že v nás má důvěru a podporuje 
nás, když je potřeba. Děkujeme našim 
garantkám a garantům, protože to oni 
vidí neutěšené situace svých klientů 
zblízka a pomáhají jim, co mohou. 
I za pomoci Koloběhu. A děkujeme na-
šim dobrovolnicím a dobrovolníkům. 
Ať už je vidíte u pokladny, nebo když 
dělají „neviditelnou“, ale nesmírně dů-
ležitou práci vzadu v třídírně a ve skla-
du, jsou pro nás zcela zásadní. Bez nich 
by to prostě nešlo. DĚKUJEME.

Chystáme tichou aukci 
obrazů a dalších  
artefaktů
Vloni jsme ve výstavním sále Staré 
radnice zaznamenali velký úspěch 
s aukcí na tichý způsob (zájemci 
o obrazy vložili svou nabídku ceny 
do obálky a těm s nejvyšší nabíd-
kou obraz připadl). V letošním roce 
se uskuteční opět a zakládáme tím 
předvánoční tradici. Přijďte se po-
dívat na obrazy, kresby a další umě-
lecké kuriozity, které nám v průběhu 
roku lidé nanosili, třeba si vyberete 
dárek pro sebe nebo své bližní. Ti-
chá aukce (a výstava) se uskuteční 
ve dnech 2.–7. prosince, čas ještě 
bude upřesněn.

S Koloběhem na výlet
Na našem zářijovém výletě jsme obje-
vili krásnou přírodu Jeseníků, včetně 
pramenů, vodopádů a technických 
unikátů jako přečerpávací elektrárnu 
Dlouhé stráně. Navštívili jsme také 
zámky Velké Losiny a Jánský Vrch 
a lázně Karlova Studánka. Fotografie 
od Hany Dobrovodské, Mileny Je-
chové a Vlasty Halašové najdete na  
www.koloricany.rajce.idnes.cz, zatím-
co fotoreportáž Daniely Mrázové je 
k vidění v obchůdku Koloběh. Oblast 
Jeseníků zasáhla bohužel ničivá po-
vodeň, která postihla 17 obcí. Kolo-
běh spolu s městem Říčany zakoupil 
vysoušeče pro postižené domácnosti. 
Přejeme zasaženým, aby se co nejdří-
ve vrátili k běžnému životu. Na jaře 
2026 plánujeme další vícedenní výlet 
do Jeseníků. V minulém Kurýru jsme 
na listopad oznámili poslední letošní 
zájezd, vánoční Jindřichův Hradec. Ale 
umíte si představit prosinec bez sváteč-
ního výletu s Koloběhem? A proto se 
ve středu 4. prosince pojedeme defi-
nitivně naladit na nejkrásnější svátky 
v roce. v západočeském městě plzni 
si prohlédneme vánočně vyzdobené 

a provoněné náměstí Republiky s ad-
ventními trhy, velký vánoční strom, 
betlém s dřevěnými sochami v životní 
velikosti, živá zvířátka ve chlévě, his-
torický kolotoč, ukázky lidových tra-
dic a řemesel. Poslechneme si koledy, 
ochutnáme voňavé vánoční pokrmy 
a nápoje. V historickém centru s barok-
ními a renesančními domy navštívíme 
impozantní katedrálu sv. Bartoloměje 
s nejvyšší kostelní věží v Čechách, Zá-
padočeské muzeum s bohatými sbír-
kami a Velkou synagogu, která je nej-
větší v České republice a třetí největší 
na světě.
cena výletu: 590 Kč pro říčanské 
seniory, 690 Kč pro mimoříčanské 
náhradníky.
přihlášky: od úterý 19. listopadu 
SMS zprávou na tel. 739 989 672.
odjezd: v 7.00 od Penny marketu 
Říčany.
Hledáte inspiraci pro originální vá-
noční dárek pro svoje blízké? V Ko-
loběhu zakoupíte dárkové poukázky 
pro rok 2025 na výlet podle výběru 
obdarovaného.
Martina Vavřincová podle podkladů 

paní Ivy Dvořákové
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Jak trávit volný čas, když už konečně 
nějaký máte?

Těšili jste se, že v důchodu budete mít konečně trochu 
času na sebe, a nakonec nevíte, co si s volnem počít? volný 
čas seniorů rozhodně nemusí spočívat jen v luštění křížo-
vek, pletení a hlídání vnoučat. pokud vám chybí inspira-
ce, jak trávit všední dny, máme pro vás pár tipů. Na Fialce 
pro vás totiž máme program od pondělí do čtvrtka 
(a i v pátek se něco najde). Navíc některé z těchto aktivit 
jsou úplně zdarma.

Vzdělávat se můžete  
v jakémkoliv věku
Každoročně v rámci centra celoživotního vzdělávání ote-
víráme několik cyklů zajímavých přednášek z různých oblas-
tí lidského vědění. Tento podzim vás pomyslně přeneseme 
na několik fascinujících výstav výtvarného umění a v před-
náškovém cyklu Dobrodružství cestování se podíváme tře-
ba do Japonska a Íránu.

V Říčanech se plave  
zadarmo
Díky spolupráci města Říčany a Koloběhu u nás mohou 
říčanští senioři ve věku 65+ každé úterý a středu od 13 do  
14 hodin plavat zadarmo. 

kurzy angličtiny 
Alespoň základy angličtiny dnes vštěpujeme i předškolním 
dětem, proč by babičky a dědečkové měli být výjimkou? 
Pusťte se do toho! Máme skupinu pro začátečníky, mírně po-
kročilé i pokročilé. Angličtina probíhá jednou týdně v pon-
dělí a cena je 120 Kč za lekci.

Pohybu není nikdy dost
Chcete se udržovat ve formě? Máme v nabídce celou řadu 
cvičení, která si zamilujete. Doporučujeme program jóga 
55+, zdravá záda nebo třeba rehabilitační cvičení SM sys-
tém. Na tato cvičení lze zakoupit výhodnou permanentku.
Ale pokud nejste akční typy, klidně se zastavte jen tak 
na kávu, rádi vás uvidíme.

7. 11. 2024: Detektivní román – detektivky ze severu 
i jihu, vraždy a zapeklité krimi případy, charismatičtí 
detektivové a nekompromisní komisařky.
Host: Jaroslava Haladová, šéfredaktorka ČRo Vltava.
poZor! akce se koná v knihovně Jezerka, Nuselská 
603/94, praha

21. 11. 2024: Workshop tvůrčího psaní – číst, psát 
a povídat si o knihách se skvělou českou scénáristkou
Host: Lucie Konečná, spisovatelka a scénáristka.

5. 12. 2024: povídky, autobiografie a fikce – autentic-
ké zážitky, inspirativní reportáže a osobní příběhy.
Host: Vladimír Kořen, moderátor, popularizátor vědy, 
spisovatel.

19. 12. 2024: audioknihy – příprava, zpracování, 
herecký a režijní pohled, čtení nahlas; pohled na lidský 
hlas ze všech možných úhlů pohledu.
Host: Iva Aliana Bendová.

16. 1. 2025: Ztraceno v překladu – o překladech, lite-
ratuře, Itálii, koze, sloupcích a skvělých knihách.
Host: Alice Flemrová, překladatelka a majitelka nakla-
datelství Meridione.

30. 1. 2025: osobní rozvoj – od sebepoznání přes umě-
ní naslouchat, hledání vnitřního klidu až k motivaci.
Host: Mgr. Klára Daňková, psycholožka.

Změna programu vyhrazena; www.nafialce.cz.

Centrum celoživotního vzdělávání 
Na Fialce vás srdečně zve na program 
do nového literárního klubu

ČtVRtky S kNiHOU
kdy: 10.00–11.30
kde: centrum Na Fialce, mánesova 2530, Říčany 
učebna č. 4



Pro rodiče a dětiPro rodiče a děti

4544

 … změnilo to místním život. Železnice 
propojila město s Prahou a Vídní. 
Další a další vlaky přivážely anonymní 
výletníky i známé osobnosti, které 
v Říčanech hledaly klid a přírodu 
„za humny“. Město získalo 
na atraktivitě a začalo se dynamicky 
rozrůstat. Změna začala v roce 1871. 
O tom, co se dělo v dalších desetiletích, 
se můžete dočíst v nové knížce Když 
přijel do Říčan první vlak. Život ve městě 
v letech 1871–1924. Na svět se chystá 
v nejbližších dnech.    
V pěti kapitolách projdete s tehdejšími 
obyvateli Říčan roky, které přinesly 
do té doby nevídaný technický pokrok, 
ale i světový válečný konflikt, ve kte-
rém zahynuly miliony vojáků a civilis-
tů. Mezi nimi také zdejší lidé, jejichž 
jména lze dohledat na pomnících 
v Říčanech, Radošovicích, Jažlovicích, 
Kuří, Strašíně… Prožijete s tehdejšími 
Říčaňáky zánik monarchie, vznik 
Československa a dostanete se až 
do první půlky dvacátých let, kdy se 
ve městě začal po válce opět rozvíjet 
bohatý spolkový život a kvetly živnosti.
Na knize spolupracovali tři autoři: no-
vinář a publicista Jan Kužník, lektorka 
a dokumentaristka říčanského muzea 
Renata Skalošová a historik a kurátor 
Sbírky Muzea Říčany Radek Holod-
ňák. Inspirací pro knihu se stala foto-
grafie, kterou najdete na obálce. Pořídil 
ji amatérský fotograf a náruživý cesto-
vatel František Beneš. „Ta fotografie 
je fascinující z mnoha důvodů. Pokud 
Říčany znáte, pokaždé na ní objevíte 
nějaký nový detail a napadne vás nová 
otázka,“ říká Jan Kužník. Tvůrci se více 
než rok pravidelně scházeli nad mnoha 
dalšími fotografiemi a věnovali se té-
matům spojeným s dobou na přelomu 
19. a 20. století.
Kniha je psána formou dialogu – dobře 
se tak v textu zorientujete. Kapitoly 

doplňují boxy s informacemi, které 
zasazují dění v Říčanech do celonárod-
ního, evropského i světového kontex-
tu. Z desítek dobových snímků je řada 
z nich publikována vůbec poprvé. Díky 
grafickému zpracování Evy Sosnovco-
vé bude knížka jistě patřit k těm krás-
nějším v rodinných knihovnách.

Na kvíz do muzea! 
Vyznáte se v historii? Znáte říčanské 
dějiny jako své boty? Chcete se dozvě-
dět něco nového? Nebo si prostě chcete 
odpočinout od předvánočního shonu, 
pobavit se a zároveň načerpat nějaké 
nové znalosti? Tak přijďte znovu potrá-
pit své mozkové závity na druhý týmo-
vý kvíz do Muzea Říčany! 
Zábavnou vědomostní soutěž po vzoru 
takzvaných hospodských kvízů pro 
vás chystáme na pátek 13. prosince 
od 18.30 hodin. Vytvořte spolu s přá-
teli, rodinou nebo novými známými 
z muzea tým, který svými znalostmi 
a důvtipem předčí všechny ostatní! 
Připravujeme pro vás otázky z několika 
oborů: dějiny světa, dějiny Čech, dějiny 
Říčanska a přírodověda. Necháme vás 
hádat tajemné špeky z muzejního de-
pozitáře a nakonec zkontrolujeme, jak 

dobrý pozor jste dávali. 
Hodit se vám ale bude 
i všeobecný přehled, 
špetka vtipu a dobrý 
odhad.
V rámci vstupného vám 
nabídneme alko i nealko drink a něco 
dobrého k zakousnutí – prostě vše pro 
to, abyste si s námi užili zábavný večer 
plný vtipného poučení v dobré náladě. 
Na vítězný tým čekají krásné věcné 
ceny z muzejní provenience. Těšíme 
se na vás! Účast je třeba si zarezervo-
vat v e-shopu Muzea Říčany.

Tým Muzea Říčany 

Když přijel do říčan první vlak…
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Podzimní výprava oddílu vlčat na Hlásku 
Neděle 13. 10. 2024 po deváté ran-
ní, slabý deštík…, ale 20 statečných 
vlčat to rozhodně neodradí a neohro-
ženě nastupují do vlaku vstříc pří-
rodě, zábavě, ohni a vaření na něm. 
Zahajovací výprava tohoto skaut-
ského roku mladších vlčat právě za-
číná. Cíl je zřícenina hradu Hláska. 
Po cestě poznávání listů, sbírání hub, 
hry vyžadující spolupráci, keativitu, 
soustředění a přesnost. K poledni 
vykukuje sluníčko a sbíráme chrastí 
na rozdělání ohně. Bez papíru nako-
nec hoří a KáPéZetka putuje do ba-
tůžku. Za chvíli se z kotlíku line vůně 
lákající turisty jdoucí kolem. Takový 
buřtgulášek z ohně je prostě nej. 
V rámci hry bylo sbírání částí zašif-
rované zprávy a výsledkem bylo heslo 
vlčat: „Naší snahou nejlepší buď čin.“ 
Skautský rok bude výzvou toto hes-
lo naplňovat. Před čtvrtou se vrací-
me zpět a vyuzení od ohně, unavení 
a spokojení kluci se sunou do náruče 
rodičů.

Markéta Hubínková

letní tábor říčanských 
skautů kalek 2024
V létě se 4. oddíl Jelenů už popáté 
vydal na tábor do malebných, ale 
studených Krušných hor. Tento tábor 
byl však jiný než všechny předchozí –  
jsme sami, bez skautek, s mladým 
a nadšeným, ale nezkušeným vede-
ním. Také jsme s sebou poprvé měli 
kola.
Jako každý rok jsme si tábor muse-
li postavit na zelené louce. Byla to 
makačka, ale i přes nepřízeň počasí 
bylo vše hotovo včas a dobře. Kromě 
klasických staveb potřebných k živo-
tu v táboře, jako jsou teepee, kuchyň 
nebo sprcha, jsme dokonce stihli po-

stavit i vysokou věž. Tábor jsme po-
stavili a následně slavnostně otevřeli 
zahajovacím ohněm.
V celotáborové hře se skauti pře-
sunuli do roku 1951 jako účastníci 
nelegálního skautského tábora, mas-
kujícího se jako pionýrský. Skauti se 
snažili uniknout zraku státní moci, 
ale marně. Státní orgány si začaly 
všímat podivných událostí v okolí 
Kalku a vyslaly na místo majora Je-
senského. Ten za ne zcela jasných 
okolností zmizel, a skauti tak muse-
li nejprve utéct z tábora a následně 
přes hranice do západního Německa.
Mimo celotáborovou hru se skauti 
vydali na dva cyklovýlety, při kterých 
poznali krásy Krušných hor. Dále 
se podívejte na již tradiční závod 
Spartan Race, tentokrát v podobě 
triatlonu. V průběhu tábora si skauti 
vyzkoušeli lezení, procvičili si zdra-
vovědu, vázání uzlů, ale i sebeobra-
nu. A navíc se výborně najedli.
Tábor jsme zakončili tradičně ohněm 
a po dvou týdnech, které uběhly jako 

voda, jsme se vrátili zpět do civiliza-
ce. Chtěl bych poděkovat skautům, 
že se tak nadšeně zúčastnili všech 
programů, hlavně celotáborové hry, 
do níž se úplně vžili. Dále chci po-
děkovat celému vedení, že obětovalo 
čas a spoustu úsilí, aby se tento tábor 
mohl uskutečnit.

Vojtěch Kolman  
zástupce vůdce oddílu

Obecně prospěšná společnost
Masarykovo náměstí 6, Říčany  •   Na Obci 2049, Říčany  •  www.cestaintegrace.cz

Centrum primárních programů
podstatou školské primární preven-
ce rizikového chování je předcháze-
ní vzniku rizikového chování u osob, 
u kterých se ještě rizikové chování 
nevyskytlo.

Cesta integrace působí v této oblasti již 
mnoho let. Historicky první službou 
je dopravní výchova pro 4. třídy ZŠ 
ve spolupráci s Besip. Na dopravním 
hřišti je v době podzimu a jara živo, děti 
ze 4. tříd. z Říčan a okolí se tu učí správ-
ně jezdit na kole, což neznamená jen 
z něj nespadnout, ale i znát a dodržovat 
předpisy, chovat se opatrně a ohledu-
plně. Dopravní výchova je realizovaná 
také v mateřských školách. S dětmi si 
hrajeme, povídáme a učíme je, kdo je 
chodec, jak se chovat na chodníku, sil-
nici, správné přecházení, k čemu reflex-
ní prvky apod. Výuku pro říčanské MŠ 
hradí město Říčany. Další službou je 
všeobecná primární prevence na ško-
lách, kde posilujeme vztahy ve třídě, 
spolupráci, komunikaci jakožto pro-
středek pro prevenci šikany, s dětmi se 
bavíme o návykových látkách, inter-
netu, zdravém životním stylu, odpo-
vědnosti, předsudcích, sexualitě, adre-
nalinu, … Pracujeme s KAB modelem 
(knowledge, attitudes, behaviour; zna-
losti, postoje, dovednosti). S třídou pra-
cujeme dlouhodobě: 2–4 setkání za rok, 
několik let. Součástí je i poradna pro 
děti a mládež, kdy po vyučování, bě-
hem přestávek, ve středeční poradně či 
na chatu s dětmi individuálně řešíme 
jejich otázky, problémy a pocity. mŠmT 
a středočeský kraj jsou donátory pre-
ventivních programů a poradenství. 
Realizujeme adaptační kurzy pro žáky 
6. tříd, kde pracujeme na seznámení, 
spolupráci, komunikaci a nastavení 
zdravých pravidel třídy. Dalšími akti-
vitami jsou programy selektivní pre-
vence, kde se pracuje s třídou, která již 
má výskyt rizikového chování a nabízí-
me semináře pro pedagogy v tématu 

třídnických hodin. Lektoři v 1. pololetí 
2024 na poli dlouhodobé prevence spo-
lupracovali s 16 školami, 182 třídami, 
3253 dětmi. Jednorázové semináře byly 
realizovány v 60 třídách a zapojeno bylo 
1057 žáků a dopravní výchova pro 4. tří-
dy 31 škol, 61 tříd a 1115 dětí.

Markéta Hubínková, vedoucí CPP 
Cesty integrace
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Programy pro děti i rodiče
mateřské centrum mraveniště se 
ve své mravenčí školičce, jak nazývá-
me dopolední programy pro děti před 
vstupem do mateřské školky, zaměřuje 
na pomalé, postupné a citlivé zvykání 
dítěte na pobyt mimo rodinu, sezna-
muje děti s prvními školkovými návyky, 
a hlavně děti seznamuje s vrstevníky 
a učí je společnému soužití ve skupině. 
Tak tomu je i letos, noví človíčci v našich 
řadách už pěkně mnoho dovedností 
ovládají a krásně se adaptují. Došlo 
už i na drobné a zábavné tvoření a ma-
minky si mohou doma vystavit první 
umělecké práce svých ratolestí. Byla to 
mimo jiné i příprava na halloweenské 
akce, které chystá i Mraveniště. Pokud 
by měl ještě někdo o Mravenčí školičku 
zájem, můžeme přijmout pár dětí na do-
polední program.
angličtina pro maminky s dětmi
Jste maminka na plný úvazek, ale ráda 
byste se věnovala i sobě a zdokonalo-
vala se v angličtině? Nemáte hlídání, 

a všechny kurzy jsou tudíž pro vás pasé? 
Přijďte ve středu v 17.00 k nám. Váš 
malý zvídavec si pohraje v herničce, 
zatímco vy budete konverzovat v kruhu 
dalších maminek s naší lektorkou. Po-
zor, na jednotlivé lekce je potřeba se pře-
dem hlásit, kapacita míst je omezená.
Jóga pro maminky s dětmi
I cvičení si u nás mohou maminky užít 
bez starostí s hlídáním. Lektorka se 
těší od 9.00 do 11.00 každé úterý.

keramika pro veřejnost
V sobotu od 9.00 do 11.30 (Bezručova 
441/23, Říčany);
2. listopadu Štěpánkou a Katkou;
16. listopadu se Štěpánkou.
robotika a programování
Letos jsme otevřeli hned několik kur-
zů programování pro děti od první 
třídy až po mládež. Hravou formou 
se ti nejmenší učí programovat růz-
né pomůcky, větší už se snaží napro-
gramovat vlastnoručně sestrojené 
roboty z lega a nejstarší část studentů 
pracuje s mikropočítači. Tento pro-
jekt je spolufinancovaný Evropskou 
unií v rámci OP JAK – Šablony I 
Mraveniště Říčany, reg. č. projektu 
CZ.02.02.03/00/24_031/0009104.
Pro více informací sledujte  
www.mraveniste.info nebo Facebook – 
Mraveniště, centrum volného času.
Tak neváhejte a přijďte mezi nás!

Nina Šafránek
koordinátorka centra

mAP (místní Akční Plány)

dAtUM A ČAS NáZeV MÍStO PRO kOHO
4. 11. 2024 WORkSHOP KC LaBUŤ (předsálí), pedagogům MŠ 
9.00–15.00 hod kOMUNikACe S ROdiČi ul. 17. listopadu 214/14 
 s Phdr. Mgr. Romanem Musilem Říčany 
  
5. 11. 2024 UČÍCÍ Se SÍŤ Zš zŠ bratří Fričů Ondřejov ředitelům zŠ 
15.00–17.00 hod SetkáNÍ ŘeditelŮ Zš Pod Hřištěm 490 Ondřejov 
   
6. 11. 2024 SPOlUPRáCe S dSO SlOšBAteS U Huberta o školství pedagogům zŠ 
16.00–18.00 hod seminář z cyklu pro učitele a vzdělávání
 JAk PRACOVAt PŘi VÝUCe Hotel u sv. Huberta 
 A PŘÍPRAVě S digitálNÍMi Horní Náves 15 
 NáStROJi A UMělOU iNteligeNCÍ Louňovice 
   
11. 11. 2024 VÝJeZd dO StŘediSkA SVP – KLÍČOV týmům ŠPP (speciálním 
14.00–16.00 hod VÝCHOVNÉ PÉČe – SVP klÍČOV Čakovická 783/51 pedagogům, výchovným 
 za Paeddr. Jiřím Pilařem Praha 9 – Prosek poradcům a metodikům)

11. 11. 2024 kAVáRNA PRO ROdiČe zŠ T. G. Masaryka (aula) rodičům
18.00–20.00 hod NOVÝ kONCePt VÝUky Bezručova 346
 SeXUálNÍ VÝCHOVy Mnichovice
 V Zš t. g. MASARykA  
  
13. 11. 2024 kUlAtÝ StŮl KC LaBUŤ (předsálí) pedagogům MŠ 
14.00–15.30 hod PŘedškOlNÍCH PedAgOgŮ ul. 17. listopadu 214/14 
 s Mgr. lenkou šourkovou Říčany 
 
14. 11. 2024 UČÍCÍ Se SÍŤ Zš zŠ bratří Fričů Ondřejov zástupcům ředitelů zŠ 
15.00–17.00 hod SetkáNÍ ZáStUPCŮ Pod Hřištěm 490 
 ŘeditelŮ Zš Ondřejov 
 
15. 11. 2024 OdBORNÝ SeMiNáŘ KC LaBUŤ (předsálí) pedagogům MŠ 
9.00–15.30 hod gRAFOMOtORikA ul. 17. listopadu 214/14 elementaristům
 s Mgr. Jiřinou Bednářovou Říčany zŠ pedagogickým 
   pracovníkům ŠPP

18. 11. 2024 kUlAtÝ StŮl 3. základní škola asistentům pedagoga MŠ 
14.00–15.30 hod ASiSteNtŮ PedAgOgA Mš u Říčanského lesa 
 s Mgr. lenkou šourkovou Školní 2400/4, Říčany 
 
20. 11. 2024 kUlAtÝ StŮl 2. zŠ Bezručova pedagogům vyučujícím Hv 
9.00–13.00 hod HUdeBkáŘŮ Bezručova 94/19 
 s Mgr. Martinem Mužíkem Říčany 
 
21. 11. 2024 UČÍCÍ Se SÍŤ Mš MŠ Struhařov ředitelům MŠ 
9.00–12.00 hod SetkáNÍ ŘeditelŮ Mš Mnichovická 179 Struhařov 
 
25. 11. 2024 kUlAtÝ StŮl MaP (spol. místnost) vedoucím čtenářských klubů 
14.30–15.30 hod VedOUCÍCH ČteNáŘSkÝCH klUBŮ Olivova 1800/2, 
 s Janou Svobodovou Říčany 
 
26. 11. 2024 JedNáNÍ PRACOVNÍ SkUPiNy MaP (spol. místnost) členům PS 
13.30–15.00 hod PŘedškOlNÍHO VZděláVáNÍ Olivova 1800/2, Říčany 
  
28. 11. 2024 JedNáNÍ PRACOVNÍ SkUPiNy MaP (spol. místnost) členům PS 
14.30-16.30 hod PRO ROVNÉ PŘÍleŽitOSti Olivova 1800/2,
  Říčany 

Pokud se chcete na výše uvedená setkání přihlásit, napište nám e-mail na: map@ricany.cz

ORP Říčany: Místní akční plány  
rozvoje vzdělávání OP JAK

CZ.02.02.XX/00/23_017/0008140
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Jen co se děti se-
známily se školkou, 

svými kamarády, paními učitelkami 
a ostatními dospělými lidmi ve škol-
ce, poznávaly společně život pejsků 
a kočiček, aby byly ve svých třídách 
Koťátek a Štěňátek takzvaně jako 
doma. Do školky za námi zavítalo 
říčanské divadlo Funfárium s pohád-
kou. Společně jsme se pobavili, za-
smáli a zazpívali u příběhu Jak pejsek 
a kočička pekli dort. Na závěr si děti 
mohly prohlédnout loutky i rekvizity. 
Největší úspěch měla samozřejmě 
husí hlava.
Poté jsme zamávali vlaštovkám a na-
plno přivítali podzim. Podzimní ob-
dobí se u nás neslo v poznávání plodů, 
tematickém tvoření, zpívání i cvičení. 
Společně jsme oslavili také Den stro-
mů a v dřevíčkové dílničce si děti 

spolu s lektorem vytvořily dřevěnou 
hračku. Děti se tak seznámily s ma-
nipulací s různým nářadím – pilovaly, 
zatloukaly i vrtaly – a také s hodnotou 
své vlastní práce. Každý se pochlubil 
rodičům vlastnoručně vyrobenou 
hračkou, kterou žádná jiná nepředčí.
Nejen na podzim, ale i v průběhu 
celého školního roku se věnujeme 
celoročním školním projektům. Již 

tradiční je projekt celé česko čte 
dětem podporující předčítání dětem. 
Předčítat mohou přijít známé osob-
nosti i rodiče, prarodiče nebo starší 
sourozenci. Dalším naším projektem 
je posilování zdravého pohybu okoře-
něné zábavou spolu se Školkou v po-
hybu šité na míru malým neposedům. 
A v neposlední řadě je součástí našich 
každodenních dní výchovný koncept 
výchovy ke ctnostem probouzející 
a rozvíjející vnitřní kvality osobnosti, 
které dětem umožní projít životem 
odvážně, aktivně, zodpovědně a spo-
kojeně. Děti ze třídy Koťátek jsou 
i letos průvodci dětí ze třídy Štěňátek 
v duchu našeho školního vzděláva-
cího programu rosteme pro život, 
rosteme spolu.
Přejeme krásný podzim všem.

Lucie Šůchová

Podzim v Kuřátku

V září bylo v Pramínku vedle poznává-
ní se navzájem velkým tématem překo-
návání překážek a strachu. Pro nové 
děti bývá velkou výzvou zvládnout čas 
bez rodičů. Projít si dračí stezku v lese 
s vlastnoručně udělaným mečíkem 
a korunou a s červeným pláštíkem 
dokáže u dětí posílit odvahu těmto vý-
zvám čelit, proto má dračí stezka své 
pevné místo na konci září. Po ní násle-
duje podzimní slavnost a vítání nových 
dětí a rodičů průchodem spirály.
Letos jsme otevřeli dva nové kroužky –  
Dramaťáček a Tvoříme z ovčí vlny –  
a máme velkou radost, že jsou naplně-
né. A tradiční několik let již fungující 
lesní družina letos praská ve švech, 
celé odpoledne v lese si ve středu uží-
vá 22 školáků. To je další velká radost. 
Dlouho očekávané slavnostní otevření 
nové řemeslné dílny se konalo jednoho 
krásného říjnového sobotního odpo-
ledne a společnými silami jsme vytvo-
řili z vlny místních oveček ochranný 

symbol dílny. V chladných měsících se 
z dílny přesuneme do jurty, kde budou 
probíhat kurzy plstění jehlou pro veřej-
nost. Přijďte se zastavit a spočinout.
Na přelomu října a listopadu přichází 
chlad a ubývá světlo. Začínáme vrstvit 
oblečení a zpívat písničky o světýlkách. 
Les se pomalu, ale jistě ukládá k zimní-
mu spánku a ztichne.
Klidný podzimní čas přejeme z Pra-
mínku.

Olga Jarkovská

Podzim v Pramínku
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mŠ Kolovrátek
Milé maminky, pokud byste chtěli dát 
své děti do kolektivu, nabízíme ještě pár 
volných dotovaných míst v naší školce 
Kolovrátek. Nabízíme vám rodinnou 
atmosféru a individuální přístup ke kaž-
dému dítěti. Snažíme se maximálně 
hravou formou rozvíjet schopnosti dětí 
a učit je něčemu novému.
Přijímáme děti mladší dvou let. Do-
cházku nabízíme v mnoha variantách, 
vždy tak, jak potřebujete.
Zavolejte a přijďte se podívat.

pro více informací ohledně naší 
školky nás kontaktujte:
tel. č. 602 484 921 
(Z. Jonáková – ředitelka mŠ)
tel. č. 605 555 009 (mŠ kolovrátek);
www.facebook.com/skolkakolovratek;
www.skolkakolovratek.cz.

Těší se na vás Z. a J. Jonákovi
a tety z Kolovrátku
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nemo oslavilo 18!
v září 2006 
se poprvé ote-
vřely dveře 

naší školky a třetí zářijovou sobotu 
jsme to pěkně oslavili. počasí nám 
přálo, gratulantů bylo hodně. prv-
ním dětem, co chodily do Nemo, 
je už 21 let a věřte, že byl oříšek 
rozpoznat v krásných slečnách 
holčičky, které před lety chodily 
k nám do školky.

Za tu dobu jsme ušli velký kus cesty. 
NEMO tvoří tým skvělých pedagogů 
z MŠ, ZŠ, družiny a nepedagogických 
pracovníků. Bez lidí, kteří berou práci 
s dětmi i jako koníček, to nejde.
Velice si vážíme našich podporova-
telů z řad současných i bývalých 
rodičů. Jedněmi z nich jsou manželé 
kubešovi z firmy Winterhalter, 
kteří nám poskytli k bezplatné-
mu užívání již třetí profesionální 

myčku. NEMO se také zapojuje 
do mezinárodních projektů, jako je 
například Teacher ed, kde může 
čerpat inspiraci a navazovat spolu-
práci se školami v EU.
V současné době pracujeme se žáky 
pátého ročníku na projektu klima-
tická zahrada. Cílem je, že žáci sami 
posoudí, jaké prvky v zahradě umís-
tit, aby byla soběstačná z hlediska 
hospodaření s vodou a přirozeným 
ochlazováním v době veder. Žáci se 
rozhodli v rámci projektu vybudovat 

zahradní jezírko, kde si procházejí 
všemi fázemi prací – od plánu, 
návrhu rozpočtu až po realizaci. 
Vyzkoušejí si, co obnáší realizace 
nějakého plánu i fyzickou práci. 
Učení pro život je jedním z hlavních 
cílů, ke kterým v naší pedagogické 
koncepci směřujeme. Víme, že svět 
se rychle mění, a naši žáci by se 
měli umět zamýšlet a přizpůsobovat 
novým podmínkám. Nedílnou 
součástí studia moderního člověka 
je perfektní znalost cizího jazyka 
(angličtiny), ovládání informačních 
technologií, schopnost adaptace 
a spolupráce.
Těšíme se na další zajímavé výzvy 
a projekty.
Více se o nás dozvíte na adrese  
www.nemoricany.cz.

Lenka Sosnovcová  
ředitelka

Plujte s námi za poznáním!

 
 
  
 
 

 

den zdraví
Resuscitaci, měření tepu, síly, po-
střehu, chůzi o berlích a jízdu na in-
validním vozíku, to vše jsme si vy-
zkoušeli během dne zdraví, který si 
pro veřejnost připravila Nemocnice 
AGEL Říčany. Dobré bylo, že jsme si 
mohli otestovat svoje zdraví a schop-
nosti, a navíc jsme se o sobě něco 
dozvěděli. Také jsme si prohlédli 
různé pomůcky, které se v nemocnici 
používají – například při operacích. 
A v neposlední řadě jsme se podívali 
i dovnitř sanitky. Na konci akce jsme 
při odchodu dostali krásné upomín-
kové předměty. Byla to super akce, 
kterou i přes nepříznivé počasí orga-
nizátoři dobře zvládli.

Klárka Šimuničová, 7. C

Pomoc základní škole 
na Jesenicku
V naší třídě vznikl nápad, že nedáv-
no povodněmi zasaženou základní 
školu na Jesenicku nějak finančně 
podpoříme.
Dali jsme se do práce a kombinací 
krabice a naší kreativity vznikla hez-
ká kasička, do které mohli všichni 
v naší škole podle svých možností 
dobrovolně přispívat. Na chodbě 
školy se u kasičky střídaly nejen děti 
z různých tříd, ale i učitelé. Sbírka 
probíhala týden. Vytiskli jsme fot-
ky zničené školy. Spolužáci si jejich 

prostřednictvím mohli prohlédnout 
zničené vybavení učeben, tělocvičny, 
chodeb a dalších prostor, a uvědomit 
si, jak ničivá může povodeň být. Díky 
žákům, učitelům a dalším zaměst-
nancům školy jsme vybrali nádher-
nou, a hlavně neočekávanou částku 
6300 Kč.
Všem, kteří přispěli, děkujeme. Dou-
fáme, že to pomůže při rychlé obnově 
zasažené školy.

Za třídu 7. B Bára, Josef, Matěj

Sukův symfonický  
orchestr na Žofíně
Poslední zářijový den vyrazili žáci 
osmých a devátých ročníků do Prahy 
na edukativní program Sukova sym-
fonického orchestru na Žofín. Pro-

gram byl uspořádán na počest Dne 
české státnosti a jeho obsah se nesl 
v duchu díla Bedřicha Smetany Má 
vlast. Hned zkraje se nás ujal pan di-
rigent Jaromír M. Krygel, který celou 
akcí i provázel.
Seznámili jsme se se symfonickým 
orchestrem a několika českými ro-
mantickými skladateli, přičemž hlav-
ním bodem programu byl Bedřich 
Smetana. Orchestr zahrál z cyklu Má 
vlast symfonické básně Vltava a Šár-
ka a také jsme se dozvěděli, co přesně 
tyto skladby líčí.
Mimo jiné žáci ocenili prostředí, 
ve kterém se akce konala, protože 
Palác Žofín je historicky zajímavý 
sám o sobě.

Eliška Hošková

Tradiční sraz bývalých zaměstnanců školy.
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den pro zdraví
Po prázdninové přestáv-
ce vystoupila školní ka-

pela Troufalost pod vedením kapelníka 
pana učitele Mužíka na říčanském Dni 
zdraví v rámci dvoudenních Říčan-
ských slavností. Den zdraví pořádala 
dne 13. září říčanská nemocnice Agel. 
Kvůli nepříznivému počasí byla akce 
přesunuta do Kulturního centra Labuť. 
Žáci z říčanských škol si mohli vyzkou-
šet základy první pomoci, změřit krev-
ní tlak nebo se dozvědět o zdravé výži-
vě. Jako doprovodný program zde byly 
herní aktivity pro děti, ukázka záchra-
nářského vozu a také ukázka techniky 
Sboru dobrovolných hasičů Říčany.
Pro kapelu to byla cenná zkušenost 
a příležitost poprvé v tomto školním 
roce představit svůj nový repertoár 
a přispět dobré věci.

Terezka Doudová, členka kapely

exkurze na Německou 
ambasádu v Praze
Výlet jsme zahájili na vlakovém nádraží 
v Říčanech, odkud jsme dojeli do Pra-
hy a přestoupili na metro. Poté jsme šli 
pěšky rovnou k velvyslanectví, kde už 
čekala před vchodem spousta studentů 
z jiných škol. Prošli jsme bezpečnostní 
kontrolou a vešli dovnitř. Nejdřív jsme 
prošli zahradou, na které v roce 1989 
kempovaly tisíce uprchlíků z východní-
ho Německa. Udělali jsme si skupino-
vou fotku u sochy trabanta s dlouhýma 
nohama s názvem Quo vadis? od Da-
vida Černého a vyrazili na program 
do Lobkovického paláce. V krásném 
sále s velkými gobelíny jsme si s paní 
animátorkou zahráli hry v němčině. 
Poté jsme se z věhlasného balkónu, 
kde se 30. 9. 1989 uprchlíci dozvěděli 
radostnou zprávu, že jim je povolen 
výjezd do západního Německa, poko-
chali výhledem do rozlehlé zahrady. 
Zde měly všechny spolkové republiky 
Německa zajímavé stánky s nejrůzněj-
šími hrami, kvizy, úkoly a suvenýry. 
V hlavním stanu probíhal živý koncert 
taneční hudby a v kopulovém sále zase 
hrála hudba vážná. Panovala zde velmi 

živá atmosféra. Z výletu si někteří při-
vezli německé vlaječky, sluneční brýle, 
pexeso či skládací mapičku Německa 
a všichni si odnesli skvělý zážitek. Výlet 
se nám všem moc líbil a doufáme, že se 
budeme moci zase někam podívat a po-
znat něco nového.

Adéla Janoušková, 9. A

Výlet na šumavu
V úterý 24. září jsme s naší třídou vy-
razili na celodenní výlet na Šumavu. 
Nejprve nás čekala 3,5hodinová cesta 
autobusem, kdy jsme z Říčan vyráželi 
mezi 6. a 7. hodinou ranní. Jako první 
jsme na Šumavě navštívili Vlčí výběh 
v Srní. Jelikož ze začátku nebylo moc 
slibné počasí, byli jsme ve výběhu skoro 
sami. Vlkům jsme se ale očividně moc 
nezamlouvali, protože se nám zpo-
čátku nechtěli vůbec ukázat. Naštěstí 
jsme měli obětavého pana učitele, kte-
rý vyrazil promluvit s personálem s vý-
hrůžkou, že pokud jim tam nehodí ně-
jakou dobrůtku, aby děti viděli alespoň 

jednoho, budou tam muset hodit jeho. 
Toho se očividně začali bát i vlci, a na-
konec se alespoň jeden v celé své kráse 
ukázal. Ostatní vlky jsme sice neviděli, 
zato slyšet byli až moc dobře. Od vlků 
jsme popojeli autobusem na bývalý 
Gruberg, odkud jsme měli vyrazit pěš-
ky k Prášilskému jezeru. Cesta byla su-
per až do chvíle, kdy nás přepadl déšť. 
Naštěstí to byla jenom přeháňka. Pak 
už jsme byli zase v suchu. Po asi 2hodi-
nové cestě jsme dorazili k jezeru. Další 
zastávkou měla být hora Poledník. Čas 
nás bohužel trochu tlačil, tak jsme se 
rozhodli, že tento krásný výlet ukončí-
me v kavárně v Prášilech. Tam jsme se 
po náročné túře občerstvili a zahřáli. 
Pak už jsme jen nastoupili do autobusu 
a odjížděli k domovu. Tento výlet s na-
ším nejlepším panem učitelem a sa-
mozřejmě s paní učitelkou Mužíkovou 
jsme si velice užili a přejeme si, aby ta-
kových krásných výletů bylo více.

Áďa Mezteková  
a Klárka Lédlová z 9. A

2. ZŠ bezručova

VíTeJ, PoDZIme
Podzim nabízí našim očím úžasné bar-
vy. Jeho krátké dny ale mohou vyvolat 
i ospalost a smutek. Časté změny tep-
loty snižují imunitu našeho těla. Jak 
udržet tělo i ducha v dobré kondici?
Příčinou ospalosti a smutku na duši 
bývá nedostatek přirozeného světla. 
Slunce vychází později a zapadá dříve. 
Když svítí slunce, jsme často ve škole. 
Je pro nás tedy důležité neschovávat 
se uvnitř, a kdykoli to je možné, jít 
aspoň na chvíli ven. I krátké procházky 
nebo lehké cvičení nám mohou vrátit 
dobrou náladu. Kromě realizovaných 
nebo plánovaných třídních výletů mají 
velký smysl i další společně realizované 
aktivity. Ve chvíli, kdy píšu článek, vaří 
spolu žáci v kuchyňce dýňovou polév-
ku. Zkrátka využíváme cokoli, co nás 
alespoň trochu oddálí od zbytečného 
stresu. Je důležité, aby žáci uměli mlu-
vit o svých pocitech. Prostor kromě 
výuky nacházejí i při třídnických ho-
dinách. Nabízíme jim prostředí, kde je 
bezpečné sdílet případné obavy a emo-
ce. Jsme jim k dispozici, nasloucháme 
si navzájem. Těšíme se spolu na tradič-
ní lampionový průvod, pečení posví-
cenských koláčů, vytváříme podzimní 
dekorace, vyrábíme a pouštíme draky. 
Jen to vinobraní nás jaksi obchází.  Ale-
spoň moravské písničky si můžeme za-
zpívat. Dalibor Dudek

yoUTH 4 ImPACT U nás 
Ve ŠKoLe
Naše škola měla nedávno tu čest při-
vítat v rámci projektu Youth 4 Impact 
vzácného hosta Amira Saida.
Egyptský student představil našim žá-
kům fascinující informace o své zemi –  
od bohaté historie, slavných pyramid 
a faraonů až po současný život v Egyp-
tě. Prezentace byla vedena v angličtině, 
což našim žákům umožnilo nejen zdo-
konalit své jazykové schopnosti, ale 
také se ponořit do cizí kultury a naučit 

se mnoho nového. V průběhu týdne se 
odehrálo mnoho aktivit, při kterých si 
žáci opět měli možnost procvičit ang-
ličtinu. Díky interaktivním cvičením 
a herním prvkům byli naši žáci moti-
vováni k tomu, aby se aktivit účastnili 
a komunikovali v cizím jazyce. Zábav-
né kvízy o Egyptě, diskuse o kulturních 
rozdílech a skupinové projekty byly jen 
některé z aktivit, které děti nadchly.
Tento týden byl velkým přínosem nejen 
pro rozvoj jazykových dovedností na-
šich žáků, ale také pro rozšíření jejich 
všeobecných znalostí. Prezentace ote-
vřela dětem nové obzory a ukázala jim, 
jak důležité je pochopit jinou kulturu
Tento výjimečný zážitek zanechal 
v našich žácích pozitivní stopu a zce-
la jistě přispěl k jejich motivaci učit 
se cizí jazyky i nadále. Děkujeme or-
ganizaci AIESEC a projektu Youth 4 
Impact za tuto příležitost. Spolupráce 
je mostem, který spojuje naše srdce, 
ohleduplnost je cesta, po které kráčíme 
společně. Laskavost dává našim kro-
kům smysl a lidskost nás vede k tomu, 
abychom nikdy nezapomněli na sílu 
vzájemné podpory.

Iveta Truhlářová

PoDZImní TVoření V 1. C
Ve třídě 1. C se v říjnu konala krásná 
akce, která spojila paní učitelku Krej-
čovou, paní asistentku Zuzku, rodiče 
a žáky při společném podzimním tvo-
ření. Celé odpoledne bylo věnováno 
kreativním výrobkům inspirovaným 
podzimní přírodou. Díky těmto přírod-
ním materiálům vznikly nádherné pod-
zimní dekorace, které nejen zdobí třídu, 
ale také přinášejí všem zúčastněným 
pocity hrdosti na společnou práci. Děti 
s nadšením lepily, stříhaly a aranžovaly, 
zatímco rodiče byli nápomocni a spo-
lu s nimi se vraceli do svých vlastních 
dětských let. Atmosféra celé akce byla 
nejen pracovní, ale hlavně velmi milá 
a přátelská. Společná tvořivá činnost 
přinesla mnoho radosti a umožnila ro-
dičům nahlédnout do světa svých dětí. 
Všichni odcházeli s úsměvem na tváři 
a s radostí v srdci, protože kromě krás-
ných podzimních dekorací si odnesli 
také vzpomínky na příjemně strávený 
čas. Podobné akce rozvíjejí dětskou 
kreativitu a týmovou práci, ale také po-
silují vazby mezi školou, rodiči a žáky.
 

Iveta Truhlářová

ZáKLADní ŠKoLA u říČAnsKéHo LesA
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mistr České republiky z nerudovky
Dne 21. září se náš žák Denis Dole-
žálek účastnil 3. atletické mistrovství 
České republiky v atletice sportovců 
s DS. V běhu na 50 m dosáhl na prv-
ní místo a stal se tak mistrem české 
republiky. Gratulujeme ke skvělému 
úspěchu a přejeme mnoho dalších 
sportovních zážitků.

projekty Nerudovky a klimatické 
změny
V novém školní roce se již naši žáci 
účastnili projektu ukliďme svět 
a vyčisti les. Smyslem těchto pro-
jektů je povzbudit žáky k činnostem 
s konkrétními výsledky při ochraně 
životního prostředí a tím je motivovat 
ke změně vlastního myšlení  
i chování. Je s podivem, kolik odpa-
du, i když drobnějšího, stále v okolí 
při takových akcí nacházíme.
Dalším z dlouhodobých projektů je 
recyklohraní aneb ukliďme si svět, 
ve kterém pravidelně plníme úkoly 
s ekologickou tematikou. Celoroč-

ním cílem naší školy v tomto roce 
je klimatická změna. Momentálně 
probíhá podzimní sběrová kampaň 
na drobné elektro a plnění prvního 
úkolu příběh spokojeného elektro-
spotřebiče. Na 17. ročníku environ-
mentální soutěže ekokostelády nás 
reprezentovali žáci 2. stupně. Umís-

tili se na krásném šestém místě. Téma 
letošního ročníku bylo počasí. Akci si 
moc užili a již se těší na další ročník.
Těšíme se na společné dýňování 
s rodiči a přejeme všem krásný pod-
zim, prožitý ve zdraví.

Vaše Nerudovka

návštěva mnichova – výměnný 
pobyt studentů
V týdnu od 13. do 20. září měla skupina 
15 studentů studujících na našem gym-
náziu němčinu možnost vyjet na vý-
měnný pobyt do Mnichova. Byli jsme 
ubytovaní v přátelských hostitelských 
rodinách a měli jsme pestrý program. 
Kromě centra Mnichova – které je sa-
mozřejmostí – jsme navštívili i jiné za-
jímavosti města, jako například BMW 
Museum a Olympiapark. Podívali 
jsme se ale i za hranice Mnichova, a to 
konkrétně do Regensburgu, kde jsme 
absolvovali komentovanou prohlídku 
města, podnikli jsme výlet do přírody 
v okolí Tegernsee. Nedílnou součás-
tí bylo i nahlédnutí do výuky ve škole 
našich západních sousedů. Podmín-
kou pro vycestování do Německa bylo 
ubytovat své bavorské výměnné part-
nery u sebe doma… A my se nemůžeme 
dočkat, až se tak v květnu příštího roku 
stane!

Ema Trulleyová, 1. ročník

¡Hasta pronto españa!
Španělsko, země plná slunce, moře 
a neodmyslitelných tradic, ať už 
v podobě jídla, či zvyků. A také země, 
kterou se nám na přelomu září a říj-

na poštěstilo navštívit v rámci škol-
ního zájezdu. Strávili jsme zde sedm 
krásných slunečných dnů a odnesli 
jsme vzpomínky na rodiny, v nichž 
jsme byli ubytovaní, na koupání 
v nekonečném moři, exkurze po cen-
trech Málagy a Córdoby a pestrou 
výuku ve španělském jazyce. Každý 
den byl zcela nabitý nejrůznějšími 
akcemi, výlety a vzrušujícími zážit-
ky. Asi nejvíce nás oslovil celodenní 
program v Córdobě, městě známém 
dokonalým splynutím tří různých 
kultur, potažmo náboženství – ju-
daismu, křesťanství a arabské kul-
tury. Stejně tak se snoubily i naše 
pocity z celého zájezdu – poznání, 
dobrodružství a nezapomenutelné 
zážitky.

Karolína Kusá, Matěj Kadeřábek, 
Daniel Hruboš, septima

návštěva v biochemické 
laboratoři
V pátek 4. října jsme navštívili v rámci 
anatomického semináře biochemic-
kou laboratoř Nemocnice Agel Říčany. 
Nejprve jsme byli seznámeni s chodem 
laboratoře, jež je v provozu nepřetržitě, 
a dozvěděli jsme se, čím vším se zabý-
vá. Poté následovala prohlídka jednot-
livých přístrojů, které slouží jak k sa-
motné diagnostice, tak k uchovávání 
krevních vzorků či dalšího biologické-
ho materiálu. Mimo jiné si dobrovolní-
ci mohli nechat odebrat krev a násled-
ně byl na těchto vzorcích představen 
proces stanovení krevní skupiny. Dě-
kujeme paní Mgr. Ludmile Dvořákové, 
která nás laboratoří provázela. Exkur-
ze byla velmi zajímavá a odnesli jsme si 
z ní cenné informace.

Julie Smíšková, oktáva

     Gymnázium                                                                 Komenského náměstí 1280/1

     Říčany                          e-mail: sekretariat@gyri.cz, tel.: +420 739 964 270

Fakultní škola Přírodovědecké fakulty univerzity Karlovy

Střední odborná škola stravování Říčany, s. r. o.,

srdečně zve všechny žáky, rodiče na

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
v pondělí 11. listopadu 2024 od 13.00 do 16.00 hodin. 

Můžete se těšit na prohlídku prostor školy,  
představení oborů vzdělávání…

Nově od školního roku 2025/2026 připravuje otevření  
nového maturitního oboru ekonomické lyceum.

Více informací najdete na adrese www.sosricany.cz.
Těšíme se na vás!
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LIsToPADoVé PoZVánKy  
Školní rok je již v plném proudu a my vás chceme pozvat na několik 
listopadových akcí, které jsme pro vás připravili.
5. listopadu 2024 v 18.00 hodin jste zváni do kc labuť v Říčanech na slav-
nostní koncert k roku české hudby. Koncert bude naladěn spíše na hudbu po-
pulární, zazní melodie J. Ježka, písničky ze Semaforu, nebude chybět klasická 
dechová hudba, vystoupí Big band ZUŠ Říčany a uslyšíte mnoho další příjem-
né muziky. Zároveň bude probíhat natáčení tohoto koncertu pro Tv Noe pro 
náš další dokument, který o ZUŠ připravujeme. Přijďte, určitě nebudete litovat!
Na to hned navazují dva další koncerty, a to 6. a 11. listopadu 2024 v 17.30 
v koncertním sále staré radnice s názvem Na co budu hrát?. Na tyto koncer-
ty zveme naše malé posluchače a jejich rodiče a představíme na nich všechny 
nástroje, na které v ZUŠ učíme hrát.
20. 11. 2024 v 17.30 ve strančické synagoze pořádáme tradiční koncert 
ke svátku svaté cecílie, kterým v tomto netradičním a krásném prostoru tra-
dičně uzavíráme koncertní sezonu.
A závěr listopadu bude patřit jedné z našich největších akcí a tou je středočeské 
pianoforte, středočeská klavírní soutěž. Všechny z vás, kdo se zajímáte o klavír-
ní umění, zveme 22. a 23. listopadu do koncertního sálu staré radnice. Sou-
těž probíhá celý den a je veřejnosti přístupná. Je nám velkou ctí, že předsedou 
poroty nebude nikdo jiný než profesor ivan klánský.
Budeme velmi rádi, když některou z našich akcí navštívíte.
Přijďte, těšíme se na vás!  Iveta Sinkulová, ředitelka ZUŠ Říčany
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Změna je život a v Komunitním centru Říčany jsme my za-
městnanci prošli s několika zakladateli plánovaným restar-
tujícím procesem pod vedením zkušené facilitátorky Hanky 
Urbanové ze společnosti TUDYTAM. Společně jsme nasta-
vili strategii naší organizace do roku 2030. Definovali jsme 
současný stav, naše poslání, vizi, cíle a plánované aktivity. 
Chceme být víc vidět, více se podílet na dění v regionu, být 
vnímáni jako opravdu komunitní organizace otevřená všem. 
S tím samozřejmě souvisí spousta věcí, včetně odpovídající-
ho zázemí, které nám v budoucnu umožní naplnění našich 
představ. Nebude to jednoduché a nebude to hned. Ale v této 
souvislosti si dovolíme citovat Svatopluka Čecha: „Sláb je-
nom ten, kdo v sebe ztratil víru, a malý ten, kdo zná jen malý 
cíl.“ (Jitřní písně). Veškeré podklady a celý strategický plán 
Komunitního centra Říčany najdete na našich stránkách  
www.kcricany.cz. Držte nám palce. A pokud máte nápad, jak 
nám pomoci v naplnění naší vize a cílů, neváhejte. Třeba to 
osloví právě vás.
A protože změna je prostě život, ani nám se změny nevyhý-
bají. Paní Irena Kočí ze služby osobní asistence podle svého 
rozhodnutí a po vzájemné dohodě už nebude k poslednímu 

dni v říjnu součástí týmu Komunitního centra Říčany. Pře-
jeme paní Ireně jen to dobré v osobním i pracovním životě.
Klidné barevné listopadové dny za celý tým Komunitního 
centra Říčany přeje

Pavlína Šantorová Filková, ředitelka společnosti

Tak co vám 
budeme poví-
dat. Neučíme 
ve standard-
ní škole, ale 

ve škole při olivově dětské léčebně. 
většina žáků, kteří k nám přijíždí, 
má problémy s nadváhou.

Proto jsme se s kolegyněmi v letošním 
roce zamyslely... co naše váha, stravo-
vací návyky a životní styl?
Máme-li být zajedno s našimi žáky, 
měly bychom "ochutnat" jejich me-
dicínu. A co to vlastně obnáší? Určitě 
úprava jídelníčku, s důrazem na čas-
tější a menší porce, bohaté především 
na bílkoviny. A to nám dělá opravdu 
dobře. 
Ale bez pohybu by to nešlo. Tak jsme 
se do něj pustily s vírou a nadějí, že to 
prostě fungovat musí.
Když nám přeje počasí, snažíme se 
hýbat venku a v krásném prostředí ří-
čanského lesa provozujeme severskou 
chůzi – nordic walking. Když prší, jde-
me makat do posilovny.
A to byste nevěřili, jak nám to po ránu 
svědčí! Krev se rozproudí, mozek akti-
vizuje..., a šup mezi děti.
I ony už mají za sebou fyzickou aktivi-
tu ve formě rozcvičky, ať už venkovní, 
nebo se s nimi při horším počasí stří-
dáme v posilovně.  Skvělý pocit máme 

nejen z pohybu a úpravy stravování, ale 
i z toho, že jsme s našimi žáky na jedné 
lodi. Není čas ani prostor na pokrytec-
ké kázání, jsme v tom spolu.
A o to nám jde především. Ne nadarmo 
se náš ŠVP jmenuje Hravě a zdravě. 
A co vy? Necháte se také inspirovat na-
ším receptem?

Příklady táhnou
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Pokud se chcete stát patronem Komunitního centra Ří-
čany a podpořit nás v naší práci, ozvěte se nám. Veškeré 

informace o naší organizaci, podrobné kontakty i návod, 
jak nás podpořit, naleznete na internetových stránkách 

www.kcricany.cz.
E-mail: info@kcricany.cz,  

tel. 774 780 141.
Osobní asistence: tel. 604 522 625, Bc.  

Kamila Šourková .
program pro rodiny:  

tel. 737 536 205, 
Lucie Sochůrková, DiS.

Hledáme kolegu/ 
kolegyni do týmu

Poskytujeme terénní sociální služby pro  
seniory a osoby se zdravotním postižením  
ve směnném provozu (ranní/odpolední)

Co od vás očekáváme?
◗ věk min. 21 let ◗ kurz pracovníka  

v sociálních službách výhodou
◗ řidičský průkaz sk. B ◗ ochotu k práci  

s lidmi ◗ trestní bezúhonost
◗ samostatnost ◗ empatii

◗ psychickou odolnost ◗ trpělivost

Co vám nabízíme?
◗ přátelský malý kolektiv

◗ osobní vůz i pro soukromé účely
◗ mobilní telefon ◗ podporu a vedení

◗ supervize ◗ 40 hodin týdně
◗ 1 týden dovolené navíc

◗ stravenkový paušál ◗ pravidelná školení

Pro více informací nás kontaktujte  

na 774 780 141,  
životopisy zasílejte  

na e-mail: info@kcricany.cz.
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MINIMÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 

PRUH

MINIMÁLNÍ OKRAJ
POZITIV

Zakládal školní zahrady, aby žáci 
viděli zblízka, jak se mají starat 
o stromy a včely. při cestách za pa-
mětihodnostmi v nich posiloval ná-
rodní povědomí. aktivně se účastnil 
spolkové činnosti. Během pouhých 
deseti měsíců přišel o své nejbližší, 
a přesto nebo právě proto, se tolik 
věnoval druhým.

Petr Vlček se narodil před 165 lety, 
28. listopadu 1859, v Kutné Hoře jako 
třetí dítě Františka Vlčka a Antonie, 
rozené Březinové. Oba pocházeli ze 
soukenických rodin. Než Petr nastou-
pil na učitelskou dráhu, absolvoval 
čtyři třídy měšťanské školy, dva roky 
nižší reálky a přípravný kurz na kut-
nohorském učitelském ústavu, který 
dokončil v roce 1879. Pracovní zku-
šenosti začal získávat v průhonické 
dvoutřídní škole.

Říčanské působiště
Po roce se přemístil do Říčan, kde 
(ve staré škole na náměstí) působil 
jako podučitel do konce ledna 1890. 
Měl na starosti žáky od první do páté 
třídy. Podporoval v dětech čtenářství 
a v žákovské knihovně díky němu 
vzrostl počet knih. Krátce před odcho-
dem do jiného působiště (1889) dostal 
na starost dozor nad zřízením letní 
tělocvičny. Právě v Říčanech si našel 
spřízněnou duši a oženil se s Josefou 
Terebovou, dcerou zdejšího měšťana 
Alexandra Tereby. Během pětiletého 
manželství, které jim odsvědčil mimo 
jiné i Kamil Victorín, se jim narodily 
dcery Marie, Aloisie a Antonie. Po-
sledně jmenovaná zemřela po pěti ho-
dinách života v roce 1889 na srdeční 
slabost.

Všestary
Rok 1890 přinesl Petru Vlčkovi změ-
nu a další bolestné ztráty. Na více 
než dvacet let nalezl domov ve Vše-
starech, a právě tady během prvních 
měsíců ztratil ženu i ostatní děti. 
Manželka Josefa podlehla v předjaří 

toho roku v nedožitých jednatřiceti 
letech tuberkulóze. Prvorozenou, 
sotva čtyřletou Marii usmrtil krátce 
nato tyfus. Za měsíc se na věčnost 
odebrala i druhorozená Aloisie. 
Důvodem byl psotník, silné křeče 
vedoucí k bezvědomí. Navzdory 
osobní tragédii Petr působiště ne-
opustil. Poté, co byl „zatimním“ 

a „definitivním“ učitelem, se stal 
v roce 1894 řídícím učitelem zdejší 
už samostatné školy. Do té doby zde 
totiž existovala expozitura – po-
bočka tehovské školy. Předtím učil 
ve škole nějaký čas sám, a to i nábo-
ženství. Postupně se k němu přidal 
jeden kolega a industriální učitelka. 
Hodiny strávené ve školních lavicích 
a za katedrou sobě i žákům různým 
způsobem obohacoval. Například 
návštěvou Jubilejní zemské výstavy 
v Praze roku 1891.

Učení v zahradě
Roku 1895 založil ve Všestarech škol-
ní zahradu. Učinil tak pouze na své 
náklady. Staral se tu o pět včelstev 
a pěstoval ovocné stromy. Peníze 
na údržbu zahrady získával prodejem 
vypěstovaných stromků. Petr Vlček 
zahradničil a sadařil velmi rád. Žáci se 
pod jeho vedením seznamovali s tím, 
co obnáší včelaření a jak je třeba pečo-
vat o stromy. Všestarská obecní kroni-
ka prozrazuje, že „za účelem vzbuzení 
zájmu a lásky k ovocnému stromoví“ 
absolvoval s dětmi návštěvu ovocnář-
ské výstavy v Říčanech. Stejně tak se 
s nimi vydal na Hlásku. Aby poznávaly 
své okolí, ale také si ujasnily zeměpis-
né pojmy.

Péče o duši i tělo
Prosazoval vysazování stromů 
v místě zvaném Hůrka a účast-
nil se dění v obci. V roce 1901 měl 
na starosti sčítání lidu. Byl členem 
školní rady a v roce 1903 stál v čele 
nově založeného hasičského sbo-
ru. Zasloužil se i o vysazení stromů 
u zbrojnice, s tím mu pomáhali žáci. 
Členové spolku se nestarali jen o ha-
šení požárů, ale nacvičovali také di-
vadelní představení, jejichž výtěžek 
věnovali na školní knihovnu. Tu Vl-
ček neustále rozšiřoval, a dokonce 
knihy opravoval. Ve všestarské škole 
se postaral o vybetonování sklepa, 
stavbu plotu nebo o dlažbu na chod-
bě, vzniklo také cvičiště na školním 
dvoře. Od roku 1903 se jeho záslu-
hou v zimním období, třikrát v týdnu 
pro přespolní děti, rozdávala polév-
ka. Každoročně se postaral o sbírku 

k tomuto účelu i o samotný výdej 
jídla. Pro širokou veřejnost pořádal 
přednášky. Dobové záznamy přiná-
šejí informace mimo jiné o Vlčkově 
přednášce v Hrusicích věnované 
Japonsku, která se setkala s velkým 
zájmem.

Znovunalezené štěstí 
V lednu 1901 uzavřel druhé manželství 
s dvacetiletou Annou Freislebenovou. 
Ačkoli měla pouze základní vzdělání, 
byla mimořádně inteligentní, učenlivá 
a nadaná. Bezchybně ovládala čes-
ký jazyk, vyznala se v české literatuře 
nebo v hudebních dějinách. Měla také 
vypravěčský talent. Svědkem sňatku 
Petra a Anny v kapli Panny Marie Lurd-
ské ve Všestarech byl Alois Mudruňka, 
kolega, vrstevník, přítel a později kmo-
tr jejich dětí. Druhorozený syn Petr 
Alois umřel jako tříměsíční miminko, 
ale ostatní děti (Anna, Vladimír, Jan 
a Stanislav) se dožily dospělosti a pro-
žily bohatý život.

Nedvězí
Roku 1911 se rodina Vlčkových 
přestěhovala ze Všestar do Nedvě-
zí. Patnáctého září zde Petr Vlček 
nastoupil na učitelské místo a setr-
val v něm až do odchodu do penze 
v roce 1923. Brzy začal zastávat ří-
dící pozici. Pokračoval v práci pro 
školu i veřejnost a rodina mu v tom 
pomáhala. Dcera Anna například 
recitovala na stromkové slavnosti 
a podílela se na vzniku divadelního 
představení Šlechetný Antoš, jehož 
výtěžek směřoval pro Českou zem-
skou komisi pro mládež opuštěnou 
a zanedbanou.

První světová válka 
a doba po ní
Ve válečných letech byl Petr Vlček 
členem vyživovací komise, která měla 
na starosti hospodaření s moukou 
na chléb. Od roku 1919 předsedal 
nově zřízené osvětové komisi. Man-
želka Anna se stala předsedkyní míst-
ního odboru pro zájmy žen (pořádala 
přednášky, jimiž prohlubovala jejich 
národní uvědomění). Pan řídící po-

kračoval ve vysazování stromů a šířil 
znalosti o historii, přednášel mj. o bitvě 
na Bílé hoře a o vzniku Jednoty bratr-
ské. V roce 1921 se opět stal sčítacím 
komisařem. Ve stejném roce se rozhodl 
přestoupit z Římskokatolické církve 
k Církvi československé husitské.

Na penzi
S koncem učitelského působení 
uzavřel i kronikářskou činnost pro 
obec, které se věnoval dvanáct let. 
Nemáme důvod pochybovat o slo-
vech v obecní kronice z Nedvězí, 
totiž že všude, kde působil, „těšil se 
všeobecné přízni občanů pro svo-
ji milou a dobrou povahu“. Roky 
v penzi prožil v rodinném domku 
v Rašínově ulici (dnes Politických 
vězňů) v Říčanech. Než ho zdravotní 
potíže upoutaly na kolečkové křes-
lo, vedl aktivní život. V pokročilém 
věku byl starostou říčanského pě-
veckého sboru Jablonský. Doma si 
rád pochutnal na pekařských výrob-
cích své ženy a čas od času si zapálil 
dlouhou fajfku. V prosinci 1939 ho 
postihla mrtvice, poté, co na udání 
zatklo gestapo jeho syna Stanislava. 
(Strávil pak ve vězení na Pankráci 
více než šest měsíců. Válku šťastně 
přežil.) Stanislav a jeho bratři jsou 
místním pamětníkům známí, dočte-
te se o nich i ve vzpomínkách Dali-
bora Hofty Neobyčejní občané aneb 
Postavy z říčanských ulic a domů. 
Petr Vlček zemřel 3. června 1943 
v nedožitých čtyřiaosmdesáti letech. 
Místem jeho posledního odpočinku 
se stal říčanský hřbitov. Při ohléd-
nutí za jeho životem je zřejmé, že 
když se něco činí s láskou a pokorou, 
přináší to své ovoce. V případě Petra 
Vlčka to platí doslova.

Šárka Vydrařová

Pan učitel Petr Vlček 

Petr Vlček (1859–1943) s rodinou. Za rodiči stojí 
zleva děti Stanislav, Jan, Anna a Vladimír. Činorodý 
pedagog mj. absolvoval včelařský, zahradnický, 
knihařský a hedvábnický kurz. Říkával: „Kdo chce 
a má práci, udělá všechno. Jen si udělat program 
a s chutí do toho.“

Příběh učitele Petra Vlčka 
nás zavádí na Říčansko 
na přelomu 19. a 20. století. 
Objevují se v něm i pedagog 
a hudební skladatel kamil 
Victorín nebo Alois Mudruň-
ka, spoluzakladatel říčanské-
ho muzea a svědomitý kro-
nikář. Více se o nich můžete 
dozvědět v nové knize Muzea 
Říčany Když přijel do Říčan 
první vlak o městě a okolí 
v letech 1871–1924.

Jako zdroj informací pro tento text 
posloužily: vzpomínky rodinných 
příslušníků, dokumenty uložené 
ve Sbírce Muzea Říčany, školní kro-
nika Říčan vedená od roku 1878, 
Kronika obecné školy ve Všesta-
rech 1894–1915, Pamětní kniha 
obce Nedvězí od roku 1884, na in-
ternetu veřejně přístupné matriky.
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přijímáme pro-
jektové záměry 
do 3. výzvy mas 

Říčansko – irop – sociální služ-
by 2024

Výzva se zaměřuje na infrastruk-
turu sociálních služeb dle zákona 
č. 108/2006 Sb., o sociálních služ-
bách. Podrobnosti najdete na našem 
webu: mas.ricansko.eu. V přípa-
dě zájmu o konzultaci si sjednejte 
schůzku v kanceláři MAS Říčansko.

setkání starostů obcí  
mas Říčansko
Dne 12. listopadu 2024 se v KC Ka-
menice uskuteční setkání starostů, 
v rámci kterého proběhne vzdělávací 
seminář adapterra na téma země-
dělské krajiny a klimatických změn. 
Kromě starostů zveme i regionální 
zemědělce.

podpora osob v nepříznivé 
situaci na Říčansku
Již rok a půl probíhá projekt podpora 
duševního zdraví a aktivního řešení 

zadluženosti, realizovaný ve spolu-
práci s Cestou integrace, Modrými 
dveřmi a Farní charitou Mnichovice. 
Cílem je zvýšit dostupnost služeb pro 
osoby s psychickými a finančními 
problémy. Poskytována je psychote-
rapeutická a psychosociální podpora 
a dluhové poradenství. Nízkopříjmo-
vým rodinám je zajišťována materiál-
ní a potravinová pomoc.

Od počátku projektu bylo podpo-
řeno 159 osob, jimž bylo věnováno 
3 000 hodin práce. Nejčastěji řešené 
problémy zahrnovaly rodinné krize, 
rizikové chování, vztahy a finanční 
zadlužení. Dluhoví poradci pomá-
hají lidem sepsat návrhy na oddluže-
ní a učí je hospodaření s rozpočtem. 
Zajišťujeme i odborné poradenství, 
vyplňování formulářů a přesměro-
vání na vhodné služby.

Projekt prohloubil spolupráci mezi 
regionálními aktéry a zvyšuje od-
bornou způsobilost zapojených 
pracovníků. Díky úspěchu projektu 
byla MAS Říčansko pozvána k jeho 

prezentaci na semináři pod záštitou 
MPSV v Dobříši. 

Krásné podzimní dny přeje  
Lenka Babíčková a kolektiv MAS 

Říčansko o. p. s.

střípky z mAs
expedice Holy road 2024
Vážení Říčaňští,
dovolte mi představit naši studentskou 
expedici městským elektromobilem 
napříč deseti evropskými zeměmi 
(Česká republika, Rakousko, Itálie, 
San Marino, Vatikán, Francie, Mo-
nako, Švýcarsko, Lichtenštejnsko a 
Německo). Jmenuji se Jakub Linhart 
a společně s kolegou Vojtěchem Šol-
tysem jsme se rozhodli projet Evropu 
v elektrickém automobilu.
Naším cílem bylo nejen překonat tisíce 
kilometrů po evropských silnicích, ale 
také setkat se s papežem Františkem 
a natočit rozhovor s lichtenštejnským 
princem Aloisem z Lichtenštejna. Ex-
pedicí jsme chtěli ukázat, že je možné 
uskutečnit i odvážné sny, a to v jakém-
koliv věku.
Příprava tohoto rozsáhlého projektu 
nám trvala 290 dní. V moderní historii 
je podobná expedice ojedinělá. Na ces-
tě jsme poznali 10 různých kultur a se-
tkali se s desítkami lidí, kterým jsme 
rozdávali úsměvy a komplimenty. Ev-
ropané jsou opravdu vstřícní a radost 
ze života je cítit na každém rohu naše-
ho kontinentu.
Naše cesta začala v Říčanech, kde nám 
expediční auto požehnal říčanský farář 
otec Konstantin. Díky tomu nás naše 
vozidlo MG 4 nezradilo a projeli jsme 
Evropu s radostí a v bezpečí.
Z Říčan jsme zamířili na jih, do Ra-
kouska, kde jsme přespali u jezera 
Altaussee v hamakách. Poté jsme dora-
zili do italského Brixenu, kde jsme na-
vštívili dům, ve kterém pobýval v exilu  
K. H. Borovský, a přespali jsme u pana 
Marcuse v jeho rodinném hotelu. Po-
kračovali jsme horskou túrou, a když 
jsme za úsvitu přejížděli Passo Pordoi, 
elektromobil to zvládl bravurně, i když 
dostal pořádně zabrat.
Během expedice jsme zjistili, že bude 
potřeba lépe plánovat nabíjení, ale jak 
říkal Albert Einstein: „Uprostřed potíží 
se nachází příležitost.“ Inspiraci jsme 
čerpali v klášterech a městech severní 
Itálie, včetně Trenta.
Z Itálie jsme pokračovali přes Lago di 
Garda, Veronu a Ravennu, kde jsme si 
pořídili oblečení pro setkání s princem 

Aloisem z Lichtenštejna. Pak jsme za-
mířili na jih do Rimini, kde jsme oku-
sili pravý italský noční život. Po ranní 
koupeli v Jaderském moři jsme navští-
vili San Marino, kde jsme se náhodou 
setkali s britským právníkem původem 
z Jemenu. Jeho vyprávění o situaci 
v Jemenu nám připomnělo, jaké máme 
štěstí, že žijeme v Evropě v míru.
Dále jsme přes Apeniny dojeli do Říma, 
kde jsme zažili jeden z vrcholů expedi-
ce – setkání s papežem Františkem bě-
hem modlitby Anděl Páně. Svatý otec 
pronesl: „Zdravím poutníky z Čech,“ 
což bylo adresováno přímo naší expe-
dici. Za pomoc s organizací pozdravu 
děkujeme panu velvyslanci Václavu 
Kolajovi a paní diplomatce Adéle Ru-
bešové. Následující den jsme s ní strá-
vili čas při kávě a dozvěděli se spoustu 
fascinujících zajímavostí ze zákulisí 
Vatikánu.
Pokračovali jsme na severozápadní 
pobřeží do malebného Tellara a odtud 
přes Pisu, Janov až na Francouzskou 
riviéru, kde jsme navštívili Monako. 
Po krátkém zastavení v Casino Monte 
Carlo (kde jsme vyhráli 25 eur!) jsme 
zamířili zpět do Itálie na okruh v Mon-
ze, kde probíhala kvalifikace pro závo-

dy GT. Naše cesta vedla dále přes Lago 
di Como a švýcarské Alpy, kde jsme 
strávili několik dní v horských průsmy-
cích. Přenocovali jsme u jezera Klönta-
lersee, kde nás bouřka vyhnala do auta 
a ráno nás čekala pokuta za nevhodné 
parkování.
Předposlední zastávkou bylo Lichten-
štejnsko, kde jsme se zúčastnili jejich 
národního dne.
Setkali jsme se s princem Aloisem, kte-
rý je zastupující hlavou státu, s nímž 
jsme vedli rozhovor o ekonomickém 
a ekologickém rozvoji. Osobně nás 
provedl hradem Vaduz.
Pokud byste se chtěli o naší expe-
dici dozvědět více, napište mi na  
linjak2000@gmail.com nebo navštivte 
instagramový profil linhart_jakub, kde 
najdete videa z celé expedice.
Na závěr děkujeme městu Říčany 
za podporu, bez které by tato expedi-
ce nebyla možná. Velké díky také pa-
tří všem našim partnerům a rodině za 
neustálou podporu. Život máme jen 
jeden, tak cestujme a objevujme nové 
obzory!

S vlídností a pokorou
Jakub Linhart

budova HonesT na Černokostelecké opět svítí a škodí

Od června u Billy opět svítí výšková 
budova HONEST postavená develope-
rem Vihorev Group. Vzhledem k velké 
ploše, výšce budovy a spektrálnímu 
složení vyzařovaného světla se stala 
hlavním zdrojem světelného znečiš-
tění v Říčanech. Developer budovu 
opět rozsvítil navzdory opakovanému 
nesouhlasu veřejnosti. Již v době pří-
pravy projektu v anketě na facebooku 
veřejnost rozsvícení budovy drtivou 
většinou odmítla. Když začala budova 
svítit loni o Vánocích, veřejnost opět 
reagovala zamítavě: na facebooku 
20% nárůstem podpisů pod peticí proti 
světelnému znečištění, individuální-
mi dopisy a v osobních rozhovorech. 
Dr. Dudík z Astronomického ústavu 

AV ČR napsal developerovi obsáhlou 
stížnost s podrobným environmentál-
ním a zdravotním zdůvodněním. Ředi-
tel Vihorev Group Tomáš Wildt odpo-
věděl, že budova stojí v komerční zóně, 
a proto její rozsvícení nevadí. Svým 
dopisem jsem pak pana Wildta upozor-
nil, že světlo se neomezuje na komerční 
zónu, ale šíří se desítky kilometrů dale-
ko. Svítí do ložnic lidem v rezidenčních 
zónách vzdálených kilometry od budo-
vy, a naopak narůstá tlak omezit i již 
existující světelné imise z této komerč-
ní zóny. Plně jsem podpořil argumenty 
Dr. Dudíka a doložil závažnost problé-
mu rostoucí snahou státní i evropské 
správy tento problém řešit. Naše stíž-
nosti obdržel starosta města, Stavební 

úřad MěÚ Říčany, odbor životního 
prostředí MěÚ Říčany a další. Nikdo 
z nich se ve věci neangažoval, jako 
by se jich to netýkalo. Přitom podle 
dostupných analýz stavba porušuje  
§ 1013 zákona č. 89/2012 Sb., který 
výslovně zakazuje přímo přivádět imi-
se světla na pozemek jiného vlastníka 
bez ohledu na míru takových vlivů 
a na stupeň obtěžování souseda. Dále  
§ 5 odst. 2 zákona č. 251/2016 Sb. – 
přestupek rušení nočního klidu. A dále 
§ 11, 12, 13 a 17 zákona č. 17/1992 
Sb., o životním prostředí. Rozmar jed-
noho developera poškozuje tisíce lidí 
v okolí.
Pane Wildte, zhasněte!

David Rajmon
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MaS Říčansko o. p. s.

Hledá NOVÉ PROStORy 

V CeNtRU ŘÍČAN

Budeme moc rádi za Vaše 
nabídky.

Prosím kontaktujte nás  
telefonicky 602 228 747 

nebo e-mailem  
mas@ricansko.eu.
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8. června 2024 se žáci 3. základní 
školy v Říčanech vydali v rámci pro-
gramu erasmus+ na dvoutýdenní 
vzdělávací pobyt do international 
college v Benalmádeně ve Španěl-
sku. společně s nimi se na cestu 
vydali i jejich pedagogové, kteří se 
zapojili do programu tzv. shadowin-
gu. Tento program jim umožnil 
sledovat při práci jejich španělské 
kolegy a čerpat inspiraci pro vlastní 
pedagogickou praxi.

První týden pobytu byl věnován inten-
zivní výuce anglické gramatiky pod 
vedením amerického učitele Davida. 
Výuka zahrnovala široké spektrum ak-
tivit, od procvičování pomocí pracov-
ních listů přes psaní emailů a tvorbu 
příběhů až po dramatické rolové hry. 
Závěrečná prezentace žáků byla nejen 
ukázkou jejich jazykových dovedností, 
ale také významným posílením jejich 
sebedůvěry. Čeští pedagogové, kteří 
učiteli Davidovi asistovali, ocenili jeho 
inovativní přístupy a plánují je imple-
mentovat do své výuky.
Školní systém v International College 
v Benalmádeně nás zaujal několika 
klíčovými aspekty. Uniformy zde po-
máhají eliminovat sociálně-finanční 
rozdíly mezi žáky, což přispívá k rov-
nosti ve školním prostředí. Dále je zde 
přísný režim docházky a povinnost 
odevzdávat mobilní telefony při pří-
chodu do školy. Výuka probíhá od 9.00 
do 15.45 s delšími přestávkami, bě-
hem kterých mohou žáci sportovat 
na nádvoří nebo na sportovišti. Obědy 
jsou zde kvalitní, s velkým množstvím 
zeleniny a možností vegetariánské 
varianty. Místní kultura se vyznačuje 
pomalejším tempem života a velmi 
kontaktními rozhovory, což bylo pro 
naše žáky i pedagogy obohacující zku-
šeností.
V rámci naší návštěvy jsme měli mož-
nost porovnat úroveň digitalizace 
ve školách. Zjistili jsme, že v tomto 
ohledu máme v naší škole lepší vybave-
ní. Zatímco v Benalmádeně používají 

ve třídách převážně televize a projek-
tory, my máme ve třídách interaktivní 
tabule, které umožňují modernější 
a obousměrný tok informací. Tento 
rozdíl nám ukázal, jak důležité jsou in-
vestice do moderních technologií pro 
zlepšení vzdělávacího procesu.
Během pobytu jsme navštívili několik 
významných míst. Lanovku na Cala-
morro, která spojuje městské centrum 
Arroyo de la Miel s vrcholem hory Cala-
morro. Díky dobrému počasí jsme měli 
možnost spatřit pohoří Atlas v Africe. 
Navštívili jsme také buddhistickou 
stúpu, nejvyšší v Evropě, která nabízí 
meditační místnost a výstavní prostor 
s ukázkou tibetského buddhismu a hi-
málajské kultury. Zdi stúpy zobrazují 
život Buddhy a stúpa sama prezentuje 
mír a harmonii.
Výjimečný zážitek nám přinesla ná-
vštěva Bioparku ve Fuengirole, který je 
koncipován jako indický chrám ukrytý 
v džungli. Velký úspěch slavila i plav-
ba na katamaránu a nezapomenutel-
ným zážitkem byla návštěva delfinária 
Selwo Marina. Neméně krásný byl i vý-
let do malebného horského městečka 
Mijas, kde provozují místní raritu – 
oslí taxi.
Účast v programu Erasmus+ nám 
přinesla nové pedagogické zkušenosti 
a inspiraci, stejně jako možnost sezná-
mit se s jiným vzdělávacím systémem. 
Naši žáci zlepšili své jazykové doved-

nosti, navázali mezinárodní přátelství 
a lépe pochopili různé kulturní zvyk-
losti. Program také posílil evropskou 
sounáležitost. Uvědomili jsme si, že 
i přes kulturní rozdíly máme mnoho 
společného a můžeme se vzájemně 
obohacovat. Tento pocit sounáležitosti 
nám dal nový pohled na naši roli v ev-
ropském společenství.
Pobyt v Benalmádeně byl pro všechny 
zúčastněné velmi přínosný a inspi-
rativní. Získali jsme mnoho nových 
poznatků, které budeme moci imple-
mentovat do naší výuky, a zároveň 
jsme měli možnost obohatit naše žáky 
o nové zážitky a zkušenosti. Děkujeme 
za tuto příležitost a těšíme se na další 
cestu.

Kolektiv 3. ZŠ  
u Říčanského lesa Říčany

„Financováno Evropskou unií. Vy-
jádřené názory a stanoviska před-
stavují názory a stanoviska autorů 
a nemusí nutně odrážet názory 
a stanoviska Evropské unie nebo 
Domu zahraniční spolupráce. Ev-
ropská unie ani poskytovatel grantu 
za ně nenesou odpovědnost.“
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KomUnITní seTKání
Začátkem podzimu jsme s radostí zor-
ganizovali dvě oblíbené akce. První 
v pořadí byla Noc sokoloven, která se 
pro tento rok z důvodu XVII. všesokol-
ského sletu přesunula na září. Součástí 
akce byla již potřetí i soutěž Říčanský 
šplhoun, letos tematicky spojená i se 
stoletým výročím první českosloven-
ské zlaté medaile, kterou získal sokol 
Bedřich Šupčík právě ve šplhu. Malé 
sokolky a sokolíci si kromě soutěže 
ve šplhu zahráli i venkovní hru, opekli 
si buřty a přespali v sokolovně. Ti nej-
odolnější se druhý den ještě společně 
vydali na atletické závody na sokolák. 
Druhou akcí byl večer sokolských 
světel, kterým jsme 8. října uctili pa-
mátný den sokolstva. Lampionový 
průvod s občerstvením a pouštěním lo-
děk byl opět milou vzpomínkovou akcí 
s hojnou účastí.

Lucie Lacinová, místonáčelnice

ŽáKoVsKý ATLeTICKý Den
Dne 28. září pořádal oddíl atletiky 
další ročník Žákovského atletického 
dne. Na start se postavilo rekordních 
214 atletů. Závodilo se ve sprintu, 
skoku dalekém, hodu či vrhu (dle ka-
tegorie) a běhu na 300, popř. 800 me-
trů. Nejmladší závodníci, ročník 2017 
a mladší, se utkali ve skoku z místa, 
hodu kriketovým míčkem, slalomu 
a člunkovém běhu. Spousta závodní-
ků si zlepšila svá osobní maxima, viz 
výsledky na stránce atletika-ricany.
cz. Závod probíhal plynule a poměrně 
rychle, a to díky pomoci rodičů, našich 
dorostenců a juniorů.
Všem děkujeme za pomoc a těšíme se 
na další ročník.

Vendula Höfinghoff za AO

Podzimní akce v sokole

Žáci z říčan na erasmu+ v benalmádeně: dva týdny 
plné vzdělávání a kulturního obohacení
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Dračí florbalová sezona se rozjela 
na plné obrátky

s nástupem podzimu jsou již ro-
zehrány všechny soutěže českého 
florbalu. a v tomto článku se 
dozvíte, jak si vede dračí mládež 
a mužské týmy.

mládež
I v letošní sezóně k nám přišlo do ka-
tegorie elévů a přípravky spoustu 
nováčků a my z toho máme velikou 
radost. Pro některé hráče z těchto 
kategorií byly první zápasy v sezoně 
prvními zápasy v jejich florbalové ka-
riéře, pro jiné první zápasy v sezoně 
2024/25. A naši nejmenší Draci nám 
dělají radost, společně zvládají výhry 
i porážky a vidíme na nich obrovské 
nadšení z pohybu a florbalu.
Mladší žáci sbírají první zkuše-
nosti s „velkým“ pětkovým flor-
balem a adaptace zatím probíhá 
na výbornou. Bílý tým se představil 
v domácím prostředí SH Na Fialce 
a v rámci turnaje okusil chuť výhry, re-
mízy i porážky, a skončil na celkovém  
4. místě. Modrý tým se probojoval 
až do finále svého turnaje a bojoval 
o postup do vyššího koše, ale nako-
nec prohrál ve finále těsně 4 : 5 a ob-
sadil celkové druhé místo.
Týmy starších žáků stihly odehrát 
již dvě kola soutěží. Tým A srdnatě 
bojoval proti svým soupeřům a dva-
krát v řadě se mu podařilo udržet 
3. výkonnostní koš. Tým B starších 
žáků se postupně sehrává a v jeho 
soutěžích se mu daří. Draci zvládli 
v prvním kole dojít až do finálového 
zápasu turnaje, ve druhém kole skon-
čili na třetím místě.
Dorostenci se letos účastní východní 
skupiny 1. ligy dorostenců, a čeká je 
tedy cestování do vzdálených koutů 
České republiky. Na prvním domá-
cím turnaji Draci dvakrát zvítězili 
a 6 bodů zůstalo v Říčanech. Při vý-
jezdu do Havířova bohužel říčanské 
hráče štěstí opustilo, nepodařilo se 
jim porazit pražský Chodov ani haví-
řovské Torpedo, a Draci se tak vrátili 

domů s prázdnou. Junioři zatím v 2. 
juniorské lize neprohráli. Říčanský 
tým zvítězil třikrát v základní hrací 
době a jednou po nájezdech. Drakům 
patří průběžně 3. místo v lize a vyhlí-
žejí zápasy se soupeři z nejvyšších 
příček tabulky.

muži
Elitní mužský tým si odbývá premié-
rovou sezonu v Národní lize (3. nej-
vyšší soutěž v ČR). Výsledky jsou za-
tím jako na houpačce. Draci sezonu 
otevřeli doma, prohrou s florbalisty 
z Kobylis. Poté se jim podařilo po-
razit 7 : 4 soupeře z Litomyšle a 8 : 4 
pražské Wizards. Venkovní zápas 
v Plzni byl veliká florbalová bitva, 
která skončila 7 : 6 v neprospěch 
Draků a všechny body tak zůstaly 
v Plzni. Domácí zápas s Panthers 
Praha nebyl úspěšný a pražský tým 
si odvezl domů všechny body. Je tře-
ba poznamenat, že Národní liga je 
velmi náročná a vyrovnaná soutěž. 
Draci jsou zatím na devátém místě, 
ale na čelo tabulky ztrácejí pouhých 
5 bodů. Pokud byste chtěli vidět naži-
vo napínavé zápasy dračího týmu A, 
zapište si do kalendářů data 10. 11. 
2024, to hrají Draci doma s T.B.C. 
Králův Dvůr, a 17. 11. 2024, to hra-

jí Draci doma s FbC Písek, a 1. 12. 
2024 Draci hrají doma s Litomyšlí.
Mužský rezervní tým odehrál zatím 
2 kola PH + SČ ligy mužů. Draci za-
žívají dobrý start do sezony, zvítězili 
ve 3 zápasech ze 4 a průběžně jim ná-
leží 3. místo v tabulce.

Za klub FBC Draci Tomáš Tichý

Klub šachistů Říčany 1925
www.sachyricany.cz

rapid šach je mezi hráči stále 
oblíbenější formou šachu. partie 
jsou rychlejší, ale nejedná se o zběsilé 
tempo jako u bleskové partie. 
Nejčastějším tempem je 2× 20 (15) 
minut + bonifikace 5 sekund na tah.

Žáci – dvě stříbrné
Přes obtížnou povodňovou situaci 
v mnoha krajích republiky se o víkendu 
14.–15. září sehrálo žákovské M ČR 
mládeže do 14 let. Naplnila se tak 
prognóza pořadatelů zveřejněná 
v úvodní zprávě, že Hotel Fit Fun 
v Harrachově bude nejbezpečnějším 
místem pro konání velkého turnaje.

KŠ Říčany 1925 měl zastoupení 
v mnoha kategoriích. Skvěle se 
uvedla Nikola kůsová v D 12, když 
obsadila 2. místo. V této kategorii 
skončila na pěkném 8. místě Veronika 
Melicharová. Její sestra Tereza 
Melicharová pak skončila na 10. místě 
v D 10.
Druhé stříbro si odvezl roman popov 
v H 14. V této kategorii byl David 
Martirosyan ještě na 6. místě a Jan 
Pešek na 32. místě.

Blízko medaili byl Edvard Kolář, který 
skončil v H 12 na 4. místě a Tomáš 
Gernert na 9. místě.

Junioři – jeden bronz
Mistrovství ČR se hrálo v Harrachově 
ve dnech 21.–22. září. Na hráče čekalo 
devět kol tempem 2× 20 minut +  
5 sekund/tah. 

V soutěži juniorů startovalo 55 hráčů 
a nejlepším domácím hráčem byl 
Tobias pressler na 3. místě v H 16. 
V celkovém pořadí skončil Adam 
Mrázek na 18. místě Jan Síleš 24., 
Tomáš Bezděk byl 26. Ve startovní 
listině najdeme 18 děvčat. Startovní 
pole uzavírala naše děvčata Anna 
a Libuše Kopeckých s Terezou 
Dufkovou. 

Dospělí – soutěž družstev
Mistrovství ČR se odehrálo v Plzni 
v neděli 8. září. Na startu se sešlo 
40 družstev a naše 11. místo bylo 
o malinko horší než nasazení. 
Nejlepším hráčem byl Marek Karas.

O den dříve se hrálo v Plzni M ČR 
v bleskovém šachu. Družstvo se opíralo 
o výborný výsledek Jana Oceláka 
na druhé šachovnici a skončilo na  
5. místě za extraligovými družstvy Lysá 
nad Labem, Turnov, Brno, Frýdek- 
-Místek.

Jaroslav Říha

m Čr v rapid šachu
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Rozvoj ragby dětí a mládeže je podporován dotacemi města Říčany
Sportovní centrum mládeže finančně podporuje Středočeský kraj

rugby Club mountfield říčany
www.rugbyricany.cz, www.twitter.com/rugbyricany, www.facebook.com/rcricany

sPorToVní CenTrUm  
mLáDeŽe
reprezentace do 20 let vyhrála  
v Německu

Skvělého výsledku dosáhla reprezenta-
ce do 20 let. V Heidelbergu vyhrála nad 
vrstevníky z Německa 46 : 19! O cen-
né vítězství se postarali i říčanští bor-
ci Kristián Lacina, Tomáš Krampera, 
Richard Houdek, Jirka Kuchař, Matěj 
Novák a Patrik Pavlík, které můžete 
pravidelně vídat i v kádru říčanské-
ho áčka. Mladí Češi se v Heidelbergu 
připravují na turnaj Mistrovství Evro-
py, který stejně jako loni uvidí diváci 
v Praze, hrát se bude 16.–24. listopadu 
na stadionu Markéta.

DĚTI
v Německu se představily i říčanské 
děti do 8 let

UDáLosTI 
Říčanské ragby oslavilo 80 let

Z historie říčanského ragby. V roce 
1944 hrstka nadšenců vedená legen-
dou českého ragby Josefem Kohoutem 
založila oddíl ragby a začala propago-
vat u nás v Říčanech nový sport. Ragby 
se postupem let dostalo do podvědomí 
celého města a je s jeho jménem velice 
často spojováno. Propaguje tak Říčany 
nejen doma v Čechách, ale i v zahrani-
čí. První tréninky začaly na hřišti DTJ, 
které stávalo u trati před nádražím 
a kde za klubovnu tehdy sloužil vyřaze-
ný železniční vagon samotného císaře 
Františka Josefa I. První výbor ragby-
ového klubu DTJ Říčany byl ustaven 
17. 8. 1944 a předsedou byl zvolen  
J. Maštálka starší, zatímco Josef Ko-
hout si ponechal sportovní vedení muž-
stva. Kronika říká, že první utkání DTJ 
Říčany bylo sehráno před tisícovkou divá-
ků na Strahově 20. 6. 1944 s patnáctkou 
bývalých hráčů. Naše mužstvo prohrálo 
6 : 26. První položení do brankoviště sou-
peře dosáhl Davídek a druhé Vlk.
V roce 1961 začala první zlatá éra 
ragby v Říčanech. Dorost získal v Os-
travě titul přeborníka republiky a v ná-
sledujícím roce ho ve Vyškově obhájil. 
Nejblíže k vítězství v soutěži mužů 
měly Říčany v roce 1970, ale scháze-
lo jen trochu sportovního štěstí. Malý 
krok chyběl k titulu i o čtyři roky pozdě-
ji a též v roce 1993, kdy stačila remíza 
v posledním utkání. První titul v muž-

ské kategorii získal klub v roce 1996. 
V novém tisíciletí začala další zlatá 
éra říčanského ragby a ziskem dal-
ších deseti titulů v letech 2001, 2004, 
2005, 2006, 2011, 2012, 2021, 2022, 
2023 a 2024 se Říčany zařadily k neú-
spěšnějším klubům v historii českého 
ragby. A jak jsme si klubové osmdesáti-
ny připomenuli? U příležitosti poháro-
vého utkání s Tatrou, tedy zápasu dvou 
aktuálně nejlepších týmů Česka.
Před zápasem se na hřišti představi-
li bývalí hráči klubu, kteří obstarali 
i slavnostní výkop utkání. Společně 
také zavzpomínali u historických fo-
tografií, které byly společně s historic-
kými dresy Říčan a míči k vidění v klu-
bovém stanu. Právě setkání se různých 
generací říčanských ragbistů bylo po-
jítkem celých oslav 80 let klubu.

O atmosféru na stadionu se staral 
skvělý moderátor Honza Trnka, který 
si některé klubové osobnosti pozval 
k mikrofonu. Přítomné diváky pak na-
směroval do fotokoutku, kde se mohli 
zvěčnit s ragbyovými artefakty a fotku 
si rovnou odnést domů.
Sportovním tahákem dne byl zápas 
dvou nejlepších týmů pohárové soutě-
že mužů, Říčan a Tatry Smíchov, kte-
rý přinesl vyrovnaný průběh a výhru 
říčanských barev 13 : 10. Po něm se 
na hřišti představili ještě hráči a hráčky 
od nejmladších kategorií až po veterány.

Ragby zdar a tomu  
říčanskému obzvláště!

Fo
to

: J
iří

 K
ol

iš 
a 

ar
ch

iv 
RC

M
Ř

Říčanské hvěz-
dičky – již  

9. ročník závodu ve sportovní gym-
nastice jsme uspořádali v sobotu 
28. září. Závod proběhl již tra-
dičně ve sportovní hale Na Fialce 
a rády bychom poděkovaly tomuto 
centru za perfektní dlouholetou 
spolupráci.

Do Říčan se sjelo na 300 závodnic 
ze 17 oddílů z celé ČR. Poděkování 
za krásný závod musí mířit na více 
stran: 
Za finanční podporu této akce dě-
kujeme městu Říčany, za pomoc 
a podporu při organizování patří po-
děkování rodičům našich gymnastek 
i trenérkám závodních družstev. 
Za technickou podporu děkujeme 
Lence a Michalovi Šotolovým z Čes-
ké gymnastické federace. Celým 
dnem nás krásně provázela moderá-
torka Kateřina Machů, o ozvučení se 
staral Tomáš Bernard a krásné oka-
mžiky zvěčnil fotograf Jaromír Jech. 
Za celodenní funkci zdravotníka 
děkujeme panu Bendovi a jsme moc 
rády, že ani na tomto ročníku neměl 
žádnou práci.
Děkujeme také našim rozhodčím, 
Barče Jechové, Adéle Bernardové 
a Lence Dostálkové, které zvládly 
hodnotit malé i větší gymnastky 
po celý den. Vše klapalo, jak má – 
podle časového plánu, který opět 
bezchybně vypracovala Lucie Cirk-
vová.
Za krásné pěvecké vystoupení, které 
zpestřilo program závodu, děkujeme 
naší bývalé gymnastce Ellen Pospí-
šilové. Těší nás, že v Říčanech i přes 
velký počet účastnic panuje přátel-
ská atmosféra a naše závody tak vždy 
krásně odstartují závodní sezonu 
nového školního roku, ani příští rok 
tomu nebude jinak. Těšíme se na 10. 
ročník! Závěrem gratulujeme všem 
úspěšným gymnastkám a děkujeme 
za vzornou reprezentaci oddílu!

Jitka Jechová a Barbora  
Bernardová

říčanské hvězdičky – opět po roce na Fialce

Říčanští ragbisté v dresu ČR do 20 let

Říčanské mužstvo v roce 1944, úplně vlevo Josef 
Kohout

Legendy říčanského ragby obstaraly slavnostní 
výkop utkání Říčany–Tatra
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polsko, slovensko a česká republi-
ka – takové mezinárodní zastoupení 
bylo na 24. ročníku poháru starosty 
města Říčany. Tato prestižní soutěž 
v akrobatickém rokenrolu je nejstarší 
pravidelnou mezinárodní akcí v tom-
to tanečním sportu.  kromě jiných 
zajímavých hostů přicestoval  
i místopředseda světové rokenrolové 
konfederace (Wrrc) pan Bartolo-
miej kobylanski, který si naši soutěž 
pochvaloval.  

Druhý říjnový víkend tedy zněly místní 
sportovní halou rytmy rokenrolu a sou-
těžilo se mimo jiné i o nominační body 
pro mistrovství světa a Evropy.  Byla 
to i letos každopádně pestrá podívaná! 
Však se také diváci těšili i na vystoupení 
zástupců nejvyšší akrobatické kategorie. 
Se svými salty, přehozy a dalšími akroba-
tickými kousky, kdy partnerka létá vyso-
ko nad hlavou partnera, doslova diváky 
nadchli.  Zastoupeno bylo celkově na   
20 soutěžních oddílů, reprezentace 
z Polska a Slovenska. Za pořadatelský 
klub TŠ Twist Říčany startovala v sobotu 
12. října v říčanské sportovní hale téměř 
stovka domácích tanečníků a tanečnic.
Jako pořadatelé velmi děkujeme za fi-
nanční podporu dotace města Říčany, 
veterinární ordinaci veT Říčany 
a hlavnímu sponzorovi – realitní kan-
celáři  románek a partneři.  Bez nich 
bychom, přiznejme si, po nárůstu cen 
tak prestižní akci nemohli zorganizovat! 
Děkujeme i mnoha rodičům a dobro-
volníkům, kteří bez nároku na odměnu 
dobrovolně pomáhali stavět halu, uklí-
zet veškeré prostory, hlídat u vstupů, 
vypisovat doklady atd., atd., atd. Někteří 
dokonce upekli dorty jako ceny a navařili 
pro více než 20 porotců a funkcionářů – 
děkujeme zejména paní Holoubkové. 
Někteří zajistili drobné ceny pro soutě-
žící. Jako pořadatelé jsme hrdí, že máme 
takový skvělý tým pomocníků kolem 
sebe! Vyjadřovat se nad výsledky, byť 
jen našeho oddílu TŠ Twist Říčany, by 
zabralo další stránku. A tak snad za vše 
poví více fotky.  Jiří Boháček

 

TŠ Twist a 24. ročník Poháru starosty města Vzděláváme se a soutěžíme ostošest
S potěšením píšeme po měsíci tyto řád-
ky, neboť se u nás pořád něco děje.
Na začátku října vyrazil Filip s Klárou 
na BCN Dance Life Bachata Congress 
do španělské Barcelony, odkud přivezli 
spoustu nové inspirace. Pája s Niky se 
pak zúčastnily seminářů s trojnásob-
nou mistryní světla Oksanou Nikiforo-
vou, která dorazila učit do Prahy.
Ani naše soutěžní páry a slečny sou-
těžící v kategoriích sólo a synchro ne-
zahálejí, výsledků je však mnoho a ne-
vešly by se do článku. Naleznete je tak 
na naší facebookové stránce.
Na konci října proběhla domácí soutěž 
Fuego cup, tentokrát však nebyla jen 
dvoudenní, nýbrž třídenní a přesunuli 
jsme ji tak do sportovní haly. Výsledky 
našich párů naleznete na facebookové 
stránce, případně v dalším čísle Kurý-

ru. Taneční pro mládež v KC Labuť pod 
vedením Honzy a Páji jsou již za svojí 
polovinou. Kurzisté v říjnu absolvovali 
svou první prodlouženou lekci, při kte-
ré si vyzkoušeli, jaké to je tančit na ži-
vou hudbu.

Rádi bychom vás také pozvali na zim-
ní taneční akademii, která proběhne  
8. prosince od 10 hodin v KC Labuť.
Po novém roce opět spustíme nové ta-
neční kurzy, těšit se můžete na kurzy 
Ladies i taneční a salsu pro začáteční-
ky. Sice je teprve listopad, ale již teď si 
můžete do svých diářů a kalendářů za-
psat termín 15. 2. 2025, kdy proběhne 
galavečer s plesem ve sportovní hale 
v rámci taneční soutěže Říčanský 
pohár. K viděnou budou opět taneční 
páry nejvyšších kategorií. Soutěž bude 
probíhat jako každý rok po celý víkend, 
můžete tak i během dne přijít podpořit 
domácí páry a užít si nezapomenutel-
nou atmosféru.

Těšíme se na Vás!
Vaše Fuego

Šachová olympiáda je největší 
šachovou akcí. letos proběhla 
v Budapešti. 189 národních týmů 
v kategorii mužů, v ženské části 
170. od zemí exotických, jako je 
ostrov Guam, po reprezentace slo-
žené z šachových géniů indie, číny 
nebo usa. a Říčany byly překvapi-
vě u toho. Do české ženské repre-
zentace se probojovala šachistka 
martina kořenová. po jarní stří-
brné medaili na mistrovství čr 
přesvědčila i na reprezentačním 
soustředění.

„Trochu zázrak. Po třiceti letech 
v národním dresu,“  komentuje  
M. Kořenová, manželka bývalého sta-
rosty Říčan, a dodává: „Dlouhodobě 
hraji šachy v německé Bundeslize, v čes-
kých podmínkách se mi nevede. Otevře-
ně: jsem svázaná vztahy a podivnou at-
mosférou.“ Na olympiádě v Budapešti 
hrály takřka dva tisíce šachistek a ša-
chistů v družstvech na čtyřech šachov-

nicích. Český ženský národní tým hned 
ve druhém kole narazil na pozdější ví-
tězky z Indie, přičemž sportovní gesto 
českých hráček obletělo šachový svět. 
Indické hráčky uvízly v zácpě a přijely 
pozdě. České hráčky jim ale nezapnu-
ly hodiny, ač mohly. Počkaly, až Ind-
ky přijedou a zaregistrují se. „Jsou to 
zbytečné nervy. Manžel mě jednou ne-
stihl dovézt včas na zápas v německém 
Chemnitz, a ještě urazil autem sloupek 
před hotelem.“ směje se M. Kořenová, 
která nakonec v zápase remizovala 
s Tanyou Sandev – dvojnásobnou mis-
tryní Indie a mistryní Asie.

Další průběh čtrnáctidenního turnaje 
byl pro český tým jako na houpačce. 
Od jeho poloviny se M. Kořenové 
přestalo dařit úplně. Reprezentač-
nímu trenérovi dorazil velmi znepo-
kojivý výhružný e-mail, překvapivě 
od jednoho z říčanských šachistů. 
M. Kořenová se o něm nepřímo do-
zvěděla. Nakonec se české šachistky 
umístily na 43. místě, mírně za oče-
káváním. „Už účast na olympiádě je 
úspěch. Díky za to. V šachu rozhoduje 
psychická pohoda. Já ji nějak ztra-
tila. Můj cíl byl vyšší. Jinak je to ale 
báječný pocit, když se u vaší partie za-
staví třeba kandidát na mistra světa  
D. Gukesh,“ dodává M. Kořenová, 
která v současnosti hraje za rodný 
Rychnov nad Kněžnou.

Úspěšný byl český reprezentant Thai 
Dai Van Nguyen. Na druhé šachovni-
ci ani jednou neprohrál a získal olym-
pijské zlato.

říčany na olympiádě – šachové

Pája s Niky na Oksanině semináři
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V říčanské Olivovně, která v těchto 
měsících slaví 128 let od založení, 
proběhla výstava Filantrop alois 
oliva a malíř václav Brožík, která 
připomněla dva české velikány 
a poprvé prezentovala nově nalezený 
obraz Václava Brožíka ze soukromého 
vlastnictví.
Obchodník a politik Alois Oliva 
(1822–1899) s manželkou Louisou byli 
významní filantropové. V osmdesátých 
letech devatenáctého století finančně 
podporovali malíře Václava Brožíka.
Václav Brožík (1851–1901) měl v té 
době za sebou studium na pražské 
Akademii výtvarných umění a studijní 
cestu do Holandska, kde pečlivě 
objevoval díla vlámských mistrů.
Manželé Olivovi byli bezdětní, ale měli 
srdce na správném místě. Kromě malíře 
Brožíka, kterého potkali přibližně 
v jeho třiceti letech, se rozhodli 
podpořit také výchovu mladých lidí 
na okraji společnosti. Ve spolupráci 
s Prahou sepsali návrh vybudování 
„ústavu pro ochranu zanedbané 
a opuštěné mládeže, vydané nebezpečí 
mravní a fyzické zkázy, Dětského 
vychovávacího ústavu Aloise a Louisy 
Olivových – Vychovatelny Olivových“.
„Kurátor výstavy Ondřej Slanina objevil 
dosud neznámé skutečnosti, které 

spojují manžele Olivovi s významnými 
malíři 19. století – Václava Brožíka, 
Emanuela Dítěte a Viktora Olivy. Jejich 
představení veřejnosti v kapli Olivovny 
bylo nabíledni, protože všichni zmínění 
tam zanechali nesmazatelné stopy,“ 
vysvětluje Josef Boubín z léčebny 
Olivovna.
Návštěvníci mohli zhlédnout dosud ne-
publikované fotografie, a zejména řadu 
originálů uměleckých děl špičkových 
malířů a uměleckých řemeslníků.
„Pro tuto výstavu jsme měli vzácnou 
možnost přerámovat dobový obraz 
Václava Brožíka a nahradit nevhodný 
normalizační rám rámem odpovídají-
cím době vzniku obrazu, a soudě podle 

ohlasů, se dílo zdařilo,“ sdělil mistr rá-
mař Jiří Mikeš. Výstava Filantrop Alois 
Oliva a malíř Václav Brožík nebude oje-
dinělá. V plánu je v tématu pokračovat. 
„Dnešní doba nabízí řadu možností, jak 
odkaz obou velikánů rozšířit mezi lidi. 
Alois Oliva byl špičkový obchodník, kte-
rý nezavíral oči před problémy druhých 
a zranitelností bezbranných a Václav 
Brožík svůj talent obohatil o inspirativ-
ní píli,“ dodává historik umění Ondřej 
Slanina.
Výstava se konala při příležitosti ote-
vření Olivovny a byla finančně podpo-
řena městem Říčany.

Vaše Olivovna

Výstava Filantrop Alois oliva a malíř Václav brožík

Mikulášská nadílka s kouzlem Josefa lady!
V infocentru na Masarykově náměstí 
ve Staré radnici jsme na blížící se 
svátky připraveni.
Vybírat můžete z mnoha kalendářů, 
dětských knížek, omalovánek, 
hrníčků a spousty sladkostí 
s půvabnými motivy Josefa Lady.
Kromě toho nabízíme drobné dárky 
s vánoční tématikou, dárkově 
balené víno a pestrou nabídku chutí 
pečených čajů a punčů, které vás 
zahřejí v chladných zimních dnech.

zastavte se u nás a vyberte dárečky, které potěší nejen 
na Mikuláše, ale i pod stromečkem!
Těšíme se na vaši návštěvu!
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Oddělení pro dospělé: 
Pondělí až pátek 8.30–18.00
Sobota 8.30–12.00

Oddělení pro děti: 
Pondělí 12.00–18.00 
Úterý 12.00–17.00
Středa, čtvrtek 8.30–18.00 
Pátek 12.00–18.00 
Sobota (první a třetí v měsíci)  
8.30–12.00

11. listopadu: beseda  
s martinem moravcem
Spisovatel a novinář Martin Moravec 
je autorem knih, ve kterých píše o zají-
mavých lidech a rozmlouvá s nimi. Jsou 
to osobnosti, které ve svých oborech 
dosahují významných úspěchů a stá-
vají se veřejně známými. Po biografiích 
sportovců Gabriely Koukalové a Petra 
Koukala vyšly další knihy knižních 
rozhovorů: Vladimír Beneš: Mé cesty 
do hlubin mozku (2019), David Hecl: 
Mluví k vám kapitán (2021), Josef Ma-

reš: Moje případy z 1. oddělení (2022), 
Marek Dvořák: Mezi nebem a pacien-
tem (2023), Adam Dolník: Svět elitního 
vyjednavače (2024).
Kdo se začte do knih Martina Moravce 
(jako autoři jsou uváděni i zpovídané 
osobnosti), jen nerad čtení přerušuje. 
Na každé stránce čtenář nachází něco 
zajímavého, inspirujícího, jak je tomu 
vždy, když hovoříme s opravdovou (ne 
uměle vytvořenou) osobností.
Martin Moravec bude hostem v naší 
knihovně v pondělí 11. listopadu 
v oddělení pro dospělé, Masarykovo 
nám. 66. Začínáme v 18 hodin. Vstup 
je volný.

19. listopadu: Poutní místa 
Česka – beseda s michalem 
bařinkou

Srdečně vás zveme na besedu s církev-
ním historikem michalem Bařinkou, 
který se od roku 2018 intenzivně věnu-
je dokumentaci a propagaci poutních 
míst naší vlasti. Pan Jiří nám mimo jiné 
představí první ze tří svazků knižního 
průvodce Poutní místa Česka. V těchto 
publikacích představuje v obrazech 
jednotlivá poutní místa, jejich zakla-
datelskou legendu a stručnou historii. 
Nechybí zde ani popis jejich současné-
ho stavu a vybavení. Texty doprovázejí 
aktuální fotografie exteriéru i unikátní 
záběry z interiéru příslušné svatyně.

Autor je absolventem oboru histo-
rie se specializací na církevní dějiny 
na Historickém ústavu Filozofické fa-
kulty Masarykovy univerzity v Brně. 
Za souhlasu (arci)biskupství, církev-
ních řádů, kongregací, soukromých 
osob i dalších subjektů v letech 2018 
až 2023 navštívil a zdokumentoval 
cirka 200 poutních míst. O poutních 
místech pravidelně píše články do po-
pularizačních časopisů, dále přednáší 
na besedách a působí jako průvodce 
historických exkurzí. Za účelem popu-
larizace poutních míst založil projekt 
poutní místa česka. Beseda proběh-
ne v úterý 19. listopadu od 18 hodin 
v oddělení pro dospělé. Vstup je volný.

30. listopadu: Den pro  
dětskou knihu – v oddělení  
pro děti

Milé děti, zveme vás na akci Den pro 
dětskou knihu. Bude na vás čekat 
drak, který při vhození míčku na terč 
opravdicky zařve. Pro ty menší z vás 
jsme připravili dračí omalovánky. Star-
ší děti si budou moci vymýšlet a kreslit 
dračí komiks. Na čtenáře budou čekat 
knihy s dračí tematikou.
Akce Den pro dětskou knihu je zamě-
řena na propagaci dětské knihy, četby, 
knihoven apod.
Přijďte v sobotu 30. listopadu od 9 do 
12 hodin do oddělení pro děti, Komen-
ského náměstí 1910/B. Vstup je volný. 
Těšíme se na vás!

ohlédnutí  
za malováním na rynku
Ve středu 11. září proběhla tradiční 
akce – Malování na rynku. Naštěstí 
nás o den minulo deštivé (a povod-

ňové) počasí, a tak si děti mohly ma-
lování užít přímo na Masarykově ná-
městí. Svůj obrázek na téma namaluj 
hudbu přišlo vytvořit téměř 700 dětí 
z říčanských škol a školek. Na výstavě 
pod širým nebem se ve větru vznáše-
ly hudební nástroje, koncertující lidé 
i zvířátka, houslové klíče a notové os-
novy, motivy z písniček, ale i sluchát-
ka či Spotify. 

Proběhla skvělá beseda  
s Tomášem etzlerem
Kvůli velkému zájmu o setkání s Tomá-
šem Etzlerem jsme opět využili prostor 
koncertního sálu ve Staré radnici. Sál 
byl zcela zaplněn, pan Tomáš dlouho 
vyprávěl a také dlouho rozdával auto-
gramy. Jeho vyprávění bylo zcela str-
hující. Hovořil o celé své životní cestě, 
počínaje studiem až po jeho současnou 
spisovatelskou tvorbu. Každá etapa 
jeho života byla velmi zajímavá, ale asi 
nejvíce posluchače zasáhla doba, kdy 
pracoval jako novinář v Číně. Mluvil 
o systému tamních sociálních kreditů 

i o dalších nástrojích sloužících k ovlá-
dání a zastrašování lidí. Je těžké jim ne-
podlehnout, jelikož člověk nejedná jen 
sám za sebe, ale provází ho též strach 
o své blízké. Tomáš Etzler byl něko-
likrát kvůli své práci na reportážích 
zatčen. Naučil se fungovat v místních 
podmínkách tak, že například využíval 
rušičky mobilního signálu. Při jejím 
používání mohl během pár minut na-
točil reportáž, rychle ujel pryč a všu-
dypřítomní udavači tak neměli šanci 
povolat včas policii.
V budoucnu plánuje vydat knihu o svém 
mládí na Ostravsku v době totality 
anebo třeba o studijní a pracovní éře 
ve Spojených státech amerických. Mů-
žeme se tedy těšit na další poutavé čtení.

Pokřtili jsme knihu z edice 
Kouzelné čtení
V podvečer 7. října bylo v oddělení pro 
děti hodně živo. Knihu Zachraň život 
s Nehodovými, která je novinkou z edi-
ce Kouzelné čtení nakladatelství Albi, 
přijeli představit a pokřtít odborníci ze 
vzdělávacího spolku ZDrSEM, v čele 
s autorkou knihy muDr. Barbarou 
Nižnanskou.
Děti i jejich rodiče si mohli vyzkoušet 
resuscitaci, pomoc dusící se osobě či 
přivolat záchranku a poté zodpovědět 
kvízové otázky. Nakonec proběhlo lo-
sování výherců, kteří získali nejen kni-
hu Zachraň život s Nehodovými, ale 
i druhou křtěnou knihu – skripta První 
pomoc zážitkem.

Zveme na divadelní podzim Jiřího Šatopleta 

Po prázdninách začíná nová divadelní sezona. Náš soubor Divadelní spo-
lek Tyl chce navázat na úspěchy, kterých dosáhl v minulém období. S diva-
delní hrou Petra Kolečka Zakázané uvolnění na krajské přehlídce Wintrův 
Rakovník získal čestná uznání, a to konkrétně za inscenaci a za režii David 
Kulhan a za herecký výkon Pavlína Burešová a Michaela Zamazalová. 
Za svůj herecký výkon zde potom obdržela cenu i Alžběta Fišerová. S touto 
hrou následně soubor získal doporučení na festival Bez zbytečnejch řečí – 
český FemaD, kde se za inscenaci dělil o druhé místo.
Tyto úspěchy soubor zavazují k další tvrdé práci v našem říčanském  
divadle.
Proto všechny divadelní příznivce zve na listopadovou přehlídku Divadel-
ní podzim Jiřího Šatopleta, kde mohou shlédnout velmi pěkná divadelní 
představení, a to včetně premiéry hry Podnebí pod režijní taktovkou člena 
souboru Karla Purkara.

Jitka Kulhanová
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aKCE V ŘÍČaNECH
V liStOPAdU 2024

So 2. 11. Škola Taekwon-Do Czech open taekwon-do championship
10.00 Kwang-Gae, z. s. 
 Centrum Na Fialce

Út 5. 11. ZUŠ Říčany Slavnostní koncert k Roku české hudby
18.00 KC Labuť 

Út 5. 11. Muzeum Říčany Hedvábný dárek
17.30–20.30  Vyrobte krásný a osobní vánoční dárek – naučte se s námi malovat na hedvábí! 
  K dispozici budou pomůcky, široká paleta barev a spousta inspirací. Vyrobíte si  
  hedvábný šátek, pouzdro na brýle, kravatu nebo dekorační mandalu.  
  rezervace v e-shopu muzea.

Út 5. 11. Centrum Na Fialce Výstavy v kině – dokumentární filmy
10.00–12.00  Monet je možná nejslavnějším malířem zahrad, ale i další velikáni jako van 
  Gogh, Pissarro, Matisse nebo Sargent jim věnovali zvláštní pozornost. Umění  
  nejen těchto světoznámých malířů obsáhla v roce 2016 unikátní výstava  
  Painting the Modern Garden v royal academy of arts v Londýně.  
  Více informací a přihlášku najdete na www.nafialce.cz. 

St 6. 11. ZUŠ Říčany Na co budu hrát?
17.30 Koncertní sál Staré radnice zábavný koncert pro malé děti a jejich rodiče.

St 6. 11. Koncertní sál      zveme vás na vernisáž výstavy autora Pavla Besty s názvem  
18.00 Staré radnice Labyrint světa. Pro výstavu v Městské Galerii v Říčanech vybral kolekci  
  velkoformátových pláten, kde pocity z jihočeské krajiny konfrontuje a doplňuje  
  o tiché dějiny s odkazy k rodině, ranému křesťanství i k dílům umělců.

So 9. 11. Město Říčany Huso-víno-braní
13.00 Masarykovo nám. zábava, hudba, jídlo a pití. zkrátka svatomartinské hody, jak mají být. akci zahájí  
  průvod, v jehož čele pojede sv. Martin na koni. Sraz je ve 13.00 v zóně svobody 
  pod vlakovým nádražím a jízda skončí na Masarykově nám. K tanci a poslechu 
  hraje staropražská kapela Třehusk, nebude chybět ani interaktivní divadlo  
  pro děti i dospělé, kreativní dílničky. Večer zakončí lampionový průvod na hrad.

Po 11. 11. ZUŠ Říčany Na co budu hrát?
17.30 Koncertní sál Staré radnice zábavný koncert pro malé děti a jejich rodiče.

St 13. 11. Muzeum Říčany Křest knihy Když přijel do Říčan první vlak
18.00–20.00 Sál Staré radnice Uvádíme do života novou knihu o Říčanech. Popisuje život před 100–150 lety, 
  dobu plnou očekávání, technického pokroku, světového konfliktu, zániku  
  monarchie a vzniku Československa. Vstup zdarma.

Čt 14. 11. Centrum Na Fialce Dobrodružství cestování
10.00–12.00  Jaroslav Bouzek, Tomáš Šapovalov: Jedlíci v Japonsku. z cyklu vzdělávacích 
  přednášek. Více informací a přihlášku najdete na www.nafialce.cz.

Pá 15. 11. Město Říčany,  Svoboda není samozřejmost
 Žákovské zastupitelstvo Říčany nezapomínaji na události listopadu 1989. Přijďte si připomenout  
 Říčany 35. výročí sametové revoluce na pietní místo na Masarykově nám. a prohlédnout  
 Masarykovo nám. si tematické panely žáků a studentů (pátek–neděle). 

Út 19. 11. Centrum Na Fialce Výstavy v kině – dokumentární filmy
10.00–12.00  Příběhy umění z Tokia. Příběhy z Tokia mapují skrze výstavu v oxfordském  
  ashmoleově muzeu 400 let neuvěřitelně dynamického a pestrého umění  
  japonské metropole – od jemných dřevotisků Hokusaie a Hirošiga až po  
  popartové plakáty, současnou fotografii, mangu, film a nová pouliční díla.  
  Více informací a přihlášku najdete na www.nafialce.cz.

Čt 21. 11. Centrum Na Fialce Čtvrtky s knihou – workshop tvůrčího psaní
10.00–11.30  Přijďte číst, psát a povídat si o knihách se skvělou českou scénáristkou.  
  Host: Lucie Konečná.

Po 25. 11. Město Říčany Setkání seniorů s hudbou
14.00 KC Labuť Pořádá město Říčany pro všechny aktivní seniory. Živá hudba, příjemné posezení 
  a dobrá zábava.

Čt 28. 11. Centrum Na Fialce Dobrodružství cestování
10.00–12.00  Šimon Lehovec: Československá průmyslová stopa v Íránu. z cyklu vzdělávacích 
  přednášek. Více informací a přihlášku najdete na www.nafialce.cz.

Čt 28. 11. Muzeum Říčany Přírodní adventní věnce
18.00–20.00  Přijďte si k nám vyrobit ryze přírodní adventní věnec se svíčkami ze včelího  
  vosku – bez tavných pistolí a plastových ozdob. K dispozici bude přírodní  
  materiál k výrobě věnce i pláty včelího vosku. rezervace v e-shopu muzea.

Ne 1. 12. Město Říčany První adventní neděle a rozsvícení vánočního stromu
17.00 Masarykovo nám. 

Po 2. 12. ZUŠ Říčany Mikulášský koncert
17.00 KC Labuť 

St 4. 12. Muzeum Říčany Vybruste si vánoční dárek
18.00–20.00 Geopark Říčany Přijďte si do dílny v Geoparku Říčany vlastními silami vybrousit a vyleštit kámen!  
  dozvíte se zajímavosti o vzniku achátů a chalcedonů a z vybroušeného minerálu 
  může vzniknout krásný a originální dárek. rezervace v e-shopu muzea.

Čt 5. 12. Město Říčany Čertů rej
17.00 Masarykovo nám. 

So 2. 11. USK Praha Orienťák pro děti a dospělé
9.00 Černé Voděrady, louka Přijďte si to také zkusit! Každý účastník získá velmi podrobnou mapu lesů  
 u Voděradského rybníka u Černých Voděrad a pro každého běžce do 120 cm bude v cíli připravena  
  malá sladká odměna. Prezentace od 9.00, start je možný od 10.30 hod.  
  Více informací najdete na: www.uskob.cz

Ne 10. 11. KČT Říčany-Radošovice Nedělní pochod s Irenou – z Kamenice do Týnce nad Sázavou
9.48 Vlaková stanice Říčany Turistický pochod – 12 km. Start na nádraží  Říčany, odjezd vlaku Os 2525  
  v 9.48 hod. do Strančic. Více na: www.kct-ricany.cz,  
  na e-mailu: irenkotkova@seznam.cz nebo na tel.: 606 680 150.

Ne 24. 11. TJ Sokol Senohraby – Podzimní běh lyžařů 
9.00 lyžařský oddíl Přespolní a lesní běh, finálový závod Poháru Běžec Podblanicka.  
 Vávrův palouk Nutná registrace předem. Více informací na www.sose.cz.

Ne 24. 11. Ondřejovský mlýn Rybova mše vánoční – zkouška
16.00  Přijďte si s námi zazpívat. I když jste to nikdy nezkusili, nebojte se.  
  důležitá je chuť zpívat a hrát. Přijímáme také nové muzikanty. Uvítáme celé  
  rodiny, bez věkového omezení. Budeme rádi, když nám svůj zájem nahlásíte  
  předem na e-mail: vydrar@razdva.cz, abychom se na vás mohli těšit.  
  Více informací naleznete na www.rybovky.cz.
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Nemovitosti:

n Ubytování a pronájem pokojů v Říčanech v RD se za-
hradou, pro firmy i jednotlivce. Tel.: 737 511 734.

n Hledám od 12/2024 pronájem 2+1 v RD v okolí Říčan. 
Pro 2 slušné osoby (ČR). Tel.: 702 989 275.

Ostatní:

n peDikÚra v pohodlí vašeho domova.  
Tel.: 792 959 809. 

n rizikové kácení a prořezávání stromů a jiné výškové 
práce. Tel.: 603 326 965.

n ráj chovatelů – vše pro vaše zvířecí kamarády.  
olivova 116/7, Říčany, www.rajchovateluzvirat.cz.

n Výkup STARÝCH peřin. Tel.: 606 514 445.

n ruční mytí vozů, čištění interiérů včetně tepování.  
Tel.: 603 212 353.

n strojní čištění domácích odpadů a kanalizací.  
Říčany a okolí. Tel.: 603 212 353.

n Vývoz fekálií, jímek, odpadních vod a septiků. Vše 
provádíme pomocí vlastní techniky. Tel.: 602 318 311.

n Dovoz pitné vody (bazény, studny), dovoz vody do jezí-
rek, přistavení nádrží. Tel.: 602 318 311.

n Drobné truhlářské práce a opravy. Šikovný  
důchodce s autem. volejte otovi: 607 100 924.

n !ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU NA SKLÁDKU! 
Vyklízíme sklepy, byty, pozůstalosti, zahrady atd.  
Naložíme a odvezeme nepotřebné věci za rozumnou cenu. 
STĚHOVÁNÍ.  Tel.: 773 484 056.

n SEKÁNÍ TRÁVY, PROŘEZ KEŘŮ, ZASTŘIŽENÍ 
ŽIVÉHO PLOTU. Tel.: 777 750 190. www.posekamcz.cz

n Akademie doučování nabízí doučování matematiky 
a českého jazyka. Učíme v kancelářích nebo online.  
Učíme ZŠ i SŠ. Připravujeme na přijímací zkoušky. 
Email: monika.rosnerova@amatika.cz, tel.: 773 457 414.

n Hledáme servírku do Long restaurant  
Viet-Thai-Sushi U Tesca, mezi prodejnami Tabák  
a Lékárna. Adresa: Černokostelecká 2555/22a Říčany. 
Tel.: 773 420 999.

n pronajmu vybavené prostory pro manikúru  
a pedikúru v zavedeném salonu v centru Říčan.  
Tel.: 608 132 440.

n Sběratel s více než 30letou praxí koupí a bezplatně 
ohodnotí starožitnosti všeho druhu, např. obrazy, mince, 
zlato, hodiny, porcelán a další starožitnosti. Platím vždy 
hotově na místě. Nejlepší ceny od sběratele!  
Tel.: 728 109 626.

n Vykupvecizdomacnosti.cz vykoupí staré vybavení  
z domácností – originál DVD, VHS, LP, MC, sklo, porce-
lán, knihy, sportovní sbírky, nářadí a mnoho dalšího.  Více 
informací se dozvíte na našem webu. Tel.: 602 262 786, 
704 142 317, e-mail: vykupvecizdomacnosticz@email.cz.

n lektorka nabízí výuku a doučování aJ, NJ, čJ  
pro děti a dospělé. praxe 20 let. Tel.: 606 902 525.

n Prodám dvoukolový výsuvný hasičský žebřík za traktor 
typ: ZD - 12. Volejte na tel.: 721 626 220.

soukromá řádková inzerce je zpoplatněna takto:
První řádek soukromé inzerce 100 Kč. Za každý další řádek +50 Kč. 

Ceny komerční řádkové inzerce si vyžádejte na adrese: inzerce.kuryr@ricany.cz.  
Inzerce nabízející pronájem bytu bude nadále zařazena jako komerční. Řádková inzerce musí  

být zaplacena před vydáním konkrétního čísla.

inzerce.kuryr@ricany.cz

Tanec
Přijďte se uvolnit a zatančit si dle svého stylu  

a nálady. Tanec odstraňuje stres  
a napětí a vytváří příjemnou energii. 

Každý sudý týden od 17:30  
v altánu v Říčanech – Pacově.
Rezervace na tel.: 776 074 669

Počet míst omezen.

deNS, spol. s r. o., Petra Fastra 260,  
Říčany nabízí pronájem prostor  

ke zřízení ordinace.  
tel.: 775 596 669.
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Dřevo, železo, nerez, hliník a sklo
Pergoly, zahradní domky, dřevostavby, 

skleníky, brány, terasy, ploty,  
voliéry, sauny, ocelové konstrukce,  

nerezové lankové a umělé designové sítě, 
pronájem bagru 2t atd.

www. specialnimontaze.cz
e-mail: technik@specialnimontaze.cz

Martin Ondřej, Říčany 251 01
tel.: 773 573 636

Hledáme servírku 
do Long restaurant Viet-Thai-Sushi 

U Tesca, mezi prodejnami  
Tabák a Lékárna.

Nabízíme 150 Kč/h  
+ bonus 3000 – 5000 Kč

Adresa: Černokostelecká 2555/22a Říčany.

Tel.: 773 420 999.

                        Provedu po dohodě 

Tel. 606227390, jsaifrt@seznam.cz

malířské práce, štukování 



9392

ÚČETNÍ SLUŽBY
Ing. Hana Janíková

➥ Zakládání obchodních společností 

➥ Vedení účetnictví a daňové evidence 

➥ Mzdové účetnictví 

➥ Zdanění kryptoměn

➥ Příprava veškerých daní 

➥ Denní kontrola datové schránky 

➥ Komunikace s úřady 

➥ Konzultace

Říčany (online celá ČR)

+420 776 816 828

janikova.ucetnictvi@gmail.com

IČO: 08588031
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MASÁŽ s individuálním přístupem,  
KRANIOSAKRÁLNÍ terapii,

naslouchání a péči

si můžete dopřát  
v léčivém Domečku  

ve Voděradské ul. 2552/16 v Říčanech.

Objednávky už nyní na
machova.v@email.cz,  

724908483 nebo  
www.proste-zivot28.webnode.cz,  

setkání od 12/2024 s Vendulou Machovou.

Otvírací doba 
Po -Pá  9-17.30 hod
So 9-12.00 hod

Velký výběr českých matrací
v různých tuhostech, provedeních - sendvičové, 

latexové, pružinové.  
Matrace je možné vyrobit i v rozměru  

dle přání zákazníka.

Prodejna Nábytek,  
Černokostelecká 555/15, Říčany

Tel: 323602684
www.nabytekpraktik.cz

AKCE 1+1
výška 18/20/24 cm

l Přivezeme – odvezeme – smontujeme
l Drobné opravy sádrokartonu, omítek, plotů atd.

l Drobné opravy elektro – voda – odpady
l Údržba celých rodinných domů
l Pergoly, terasy, práce se dřevem
Tel:. 608 963 003, e-mail.: chlapcivakci@email.cz

Pro info 
hned  

volejte  
a klidně se 

zeptejte

Nemáte 
na to čas? 

Zkuste  
se zeptat 

nás

ZAHRADNICKÉ PRÁCE
ÚDRŽBA A REALIZACE ZAHRAD A VEŘEJNÉ ZELENĚ

✿ zakládání a údržba zahrad vč. trávníků
✿ stříhání a prořez okrasných i ovocných dřevin
✿ údržba a stříhání živých plotů
✿ zakládání chodníčků
✿ zahradní osvětlení – technologie in-lite®

Jiří Bušek
tel.: 733 110 986
busoun@email.cz
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Víme, 
o čem děti sní...

Obrovský výběr za EXTRA slevy  

až do 40%

▲ stavebnice ▲ kreativní hračky
▲ stolní hry ▲ dřevěné hračky
▲ puzzle ▲ hračky pro kluky

▲ hračky pro holky ▲ hračky pro  
nejmenší ▲ spousta NOVINEK

Akce platí do 10. 12.,  
nebo do vyprodání zásob 

(platí pouze pro kamennou prodejnu)

Přijďte se přesvědčit,  
budeme se Vám plně věnovat.

DANNY HRAČKY  Olivova 41/3,  
Říčany

775 284 627

www.hrackydanny.cz

Nakupujte nyní  
za skvělé ceny.  

Přijme krejčovou, švadlenu,  
profesionální žehlířku

Šití nebo žehlení v české firmě  
s třicetiletou tradicí, vyrábíme  

dámskou značkovou módu INFINITE.

Malosériová výroba luxusní dámské  
módy - vybavená dílna  

v Říčanech u Prahy.

Vyučení v oboru výhodou.

www.infinite-infinite.com

Kontakt
E-mail: mirka@kandr.cz

Tel. 724 108 738, 323 631 680
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QR kód pro stažení aplikace

Arter - Cateringový servis s.r.o. ZŠS, Za Černým Mostem 1526/17, 198 00 Praha 9 - Kyje 
tel: +420 603428229, +420 702050511, e-mail: catering@arter.cz www.arter.cz 

IČ: 28959396   DIČ: CZ28959396   č.ú. 43-5602910207/0100

Nová aplikace v mobilu

DO MODERNÍHO CENTRÁLNÍHO STRAVOVACÍHO 
PROVOZU V ŘÍČANECH PŘIJMEME:

l Samostatné kuchaře/kuchařky
l Pomocné kuchaře/kuchařky l Expedientky hotových jídel

  Pracovní doba: PO – PÁ pouze ranní směny.

KONTAKT: CATERING@ARTER.CZ 

TEL: 603 428 229



Historie v obrázcích

100

Říčanská vlaková zastávka v sedm
desátých nebo osm

desátých letech 19. století. Tato budova sloužila jako zázem
í k vypravování vlaků před tím

, než roku 1894 začalo fungovat větší a honosnější nádraží. (A fun-
govalo do roku 2008. Dnes patří budova m

ěstu a nachází se v ní m
im

o jiné restaurace.) Tato fotografie je jednou z m
noha, které ilustrují novou knihu M

uzea Říčany vydávanou ve spolupráci s m
ěstem

 Říčany: 
Když přijel do Říčan první vlak. Život ve m

ěstě v letech 1871–1924. V ní se také dozvíte o sním
ku více.

Slavnostní představení titulu spojené se křtem
 knížky proběhne ve středu 13. listopadu od 18 hodin v koncertním

 sále říčanské Staré radnice. Jste srdečně zváni!

Prosíme vlastníky historických fotografií (od 19. století do doby po listopadu 1989), kreseb nebo malovaných 
obrazů s regionální tematikou o zapůjčení či darování muzeu. zapůjčené předměty budou po naskenování 

v pořádku vráceny majiteli. Přispějete tak k dokumentaci podoby města a okolí.

M
INIM

ÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 

PRUH

M
INIM

ÁLNÍ OKRAJ
POZITIV

Foto: Sbírka Scheufler


